
روزنامه

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم :

اماکن تاریخی
 متروکه احیا می شوند

روابط عمومی منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان خبرداد:

برگزاری دوره جامع»HSE «در منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان

صنایع دستی  و  گردشگری  فرهنگی،  میراث  مدیرکل 
به ویژه  شهرداری  مسئولین  مجموعه  از  گفت:  قم  استان 
سازمان فرهنگی و هنری تقدیر می کنم که مجموعه مقابر 

این همکاری  گنبد سبز را احیا و فعال کردند و ان شالله 
درباره احیای اماکن تاریخی دیگر ادامه یابد، چراکه در تمام 
دنیا این بناها زنده و پویاست. علیرضا ارجمندی در مراسم 
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معاون سیاسی، اجتماعی و امنیتی استاندار قم:

آثار کاهش اپیدمی کرونا و رفع 
محدودیت ها برای مردم تبیین شود
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رئیس پلیس راهنمایي و رانندگی استان قم مطرح کرد :

کلاه ایمنی، مهمترین ایمنی برای موتورسیکلت سواران

امنیتی استاندار قم گفت:  و  معاون سیاسی، اجتماعی 
و  کرونا  بیماری  اپیدمی  کاهش  آثار  باید  ذیربط  مسوولان 
رفع محدودیت ها را برای مردم یادآور و تبیین نمایند.  بیژن 

و  اطلاع رسانی  ستاد  درجلسه  دوشنبه  روز  پور  سلیمان 
عالمانه  عده ای  افزود:  قم  استانداری  روانی  جو  مدیریت 
و  آثار مثبت واکسن کرونا دارند  انکار  یا عامدانه سعی در 

31اکتبر2021  شماره 5381  سال بیست وچهارم  2000 تومان 26ربیع الاول1443  سه شنبه 11آبان1400 

آیت الله فاضل لنکرانی:

فرهنگ حجاب با ادبیات امروزی به 
نسل جوان منتقل شود

اسماعیل گرامی مقدم :

اصلاح طلبان باید مناسبات خود
 را با حاکمیت تنظیم کنند 

یک فعال سیاســی اصلاح طلب 
بایــد  اصلاح طلبــان  گفــت: 
مناسبات شان را با حاکمیت تنظیم 
کنند و نقاط کور ارتباط با حاکمیت 
را برطرف کنند تا بتوانند نامزدهای 
شــورای  فیلتــر  از  را  خودشــان 
نگهبــان عبور دهند.  اســماعیل 
گفت وگویــی  در  گرامی مقــدم 
2دربــاره این کــه مطــرح می شــود  2

معاون رییس جمهوری در امور زنان و خانواده  :

افزایش ازدواج و کاهش طلاق در 
دستور کار دولت خواهد بود

رییس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( 
با تاکید بر تبیین و انتقال فرهنگ 
حجاب با ادبیات امروزی به نســل 
جــوان، گفــت: جامعه در مســاله 
حجاب آســیب پذیرتر شــده و بر 
حجم تبلیغات و برنامه های دشمن 
نیز در این زمینه افزوده شده است. 
آیــت اللــه محمــد جــواد فاضل 
لنکرانی عصر دوشــنبه در دیدار 

معاون رییــس جمهوری در 
امور زنان و خانواده با اشاره به 
تلاش این معاونت برای تدوین 
طــرح جامــع زن و خانــواده 
گفت: در ایــن طرح مباحثی 
مانند افزایش ازدواج، کاهش 
جمعیــت،  جوانــی  طــلاق، 
افزایش نشاط شهری و غیره 
مورد توجه خواهد بود.  انسیه  2

 

رئیس اداره تبلیغات و تشریفات شهرداری قم، از اکران بیش از 3 هزار مترمربع 
تبلیغات شهری در 780 نقطه شهر به مناسبت روز قم خبر داد. عباس ذاکری 
در گفت وگویی، با اشاره به سالروز ورود حضرت معصومه )س( به قم و نامگذاری 
پتانسیل ها و  برای معرفی  نام “روز قم” اظهار داشت: شهرداری قم  این روزبه 
ظرفیت های فرهنگی، اجتماعی،  علمی و اقتصادی قم مجموعه برنامه هایی از روز 
8 آبان تا ۲3 آبان در سطح شهر برگزار می کند. وی از اجرای تبلیغات محیطی در 
سطح شهر برای گرامیداشت این روز خبر داد و گفت: اداره کل ارتباطات و امور 

رئیس اداره تبلیغات و تشریفات شهرداری قم خبرداد:
اکران ۳۰۰۰ مترمربع تبلیغات شهری به مناسبت “روز قم”

8

 

دغدغه های  از  یکی  گفت:  قم  شهرداری  بین الملل  امور  و  ارتباطات  مدیرکل 
شهرداری پرداختن به موضوعاتی است که نیاز به نگاه تخصصی اهالی رسانه 
و  خبرنگار  تربیت  هدف  با  "شهرما"  رسانه ای  جشنواره  و  داشته  شهروندان  و 
شهروند مطالبه گر و توجه محققان دانشگاهی به مسائل شهری طراحی شده 
است. مهدی کلانترزاده روزدوشنبه در جلسه شورای اطلاع رسانی استان که 
بر لزوم معرفی ظرفیت های  تأکید  با  در سالن جلسات استانداری برگزار شد،  
فرهنگی و اقتصادی شهر قم اظهار داشت: امیدواریم ۱۲۴0 سال همسایگی با 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری خبرداد:
اعلام فراخوان عمومی جشنواره “شهرما” اواخر آبان ماه 
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سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم 
در نظر دارد به استناد مجوز هیات مدیره سازمان، اجاره پارکینگ ضلع شرقی حرم مطهر به شرح ذیل را به مدت 

یکسال شمسی و بصورت مزایده عمومی به شرکت واجدالشرایط واگذار نماید.
لذا متقاضیان می توانند جهت اطلاع از شرایط و دریافت و تحویل اسناد و شرکت در مزایده از تاریخ نشر آگهی دوم به 
جز ایام تعطیل تا پایان وقت اداری  روز شنبه مورخه ۱۴00/8/۲۲ به نشانی قم، بلوار غدیر، جنب تالار آرین، واحد 

امور قراردادهای سازمان مراجعه و در صورت نیاز با شمارۀ تلفن های 32425436  تماس حاصل فرمایند.
توضیحات : 

میزان سپرده شرکت در مزایده به مبلغ )به عدد(: ۱.500.000.000 ریال )به حروف(: یک میلیارد و پانصد 
میلیون ریال می باشد که شرکت کنندگان باید میزان سپرده شرکت در مزایده را بصورت ضمانت نامه بانکی با اعتبار 
سه ماه یا فیش واریز نقدی به حساب سپرده شمارۀ 100789426557 نزد بانک شهر شعبه میدان جهاد قم به نام 

سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم ارائه نمایند.
 هرگاه برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد. 

 هزینه کارشناسی و درج آگهی برعهده برنده مزایده می باشد. 
 سازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادها مختار است.

 پیشنهادات رسیده ساعت ۱0:00 صبح روز یکشنیه مورخه ۱۴00/8/۲3 در محل سازمان، در کمیسیون مزایده 
مطرح و پس از بررسی و کنترل اسناد، برنده مزایده اعلام خواهد شد. 

سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج است. 

شناسه آگهی:1215381 روابط عمومی سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم

آگهی مزایده عمومی )نوبت دوم(

آیت الله جوادی آملی دیدار با آیت الله صافی گلپایگانی:

حریم مراجع و بزرگان
 باید محفوظ و صیانت شود
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سازمان میادین شهرداری قم
 در نظر دارد  پروژه ذیل را با مشخصات و شرایط کلی زیر از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای به شرکتهای واجد شرایط 

واگذار نماید.
-موضوع ، مبلغ برآورد اولیه ، مدت زمان اجراء ، مبلغ سپرده شرکت در مناقصه و مبلغ خرید اسناد مطابق جدول زیر می باشد: 

تذکر: مبلغ برآورد بر اساس فهرست تجهیزات مورد نیاز طرح شرکت توزیع برق استان قم می باشد .
شرایط: 

- مبلغ خرید اسناد مناقصه می بایست به شماره حساب 0113127588001 بانک ملی به نام سازمان میادین شهرداری قم 
واریز گردد    )هزینه خرید اسناد مناقصه غیرقابل استرداد می باشد( 

- هر گونه کپی برداری از اسناد ممنوع بوده و فقط اشخاصی مجاز به ارائه پیشنهاد می باشند که اسناد را به نام خود خریداری 
کرده باشند. 

-نوع تضمین شرکت در مزایده : به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار 3ماه( یا واریز وجه نقد به حساب 
بانک انصار شعبه مرکزی به شماره 351082491518231 بنام سازمان میادین میوه و تره بار  ( ارائه و رسید آن به ضمیمه  

پیشنهاد تسلیم شود.
- فروش اسناد از مورخ ۱۴00/08/۱۱ لغایت ۱۴00/08/۲0 می باشد.

محل دریافت اسناد: با ارائه اصل فیش واریزی و کارت شناسایی معتبر جهت دریافت اسناد به نشانی قم– جاده قدیم قم 
تهران– بلوار شهید خدا کرم – روبروی بهشت معصومه ) س ( - بلوار شهید رجایی – میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی – 

سازمان میادین، امور قراردادها و پیمانها مراجعه نمایند.
- طبق شرایط خصوصی پیوست اسناد، پروژه فوق دارای پیش پرداخت می باشد و تعدیل به آن تعلق نمی گیرد .

تذکر: شرکت کنندگان می بایست حداقل رتبه 5 نیرو رسانی از سازمان مدیریت برنامه ریزی و همچنین ارائه گواهینامه 
صلاحیت ایمنی از سازمان  برنامه و بودجه کشور داشته باشند. عدم ارائه مدارک فوق باعث حذف شرکت کننده ار فرایند 

مناقصه می شود.
تذکر: برنده مناقصه می بایست قبل از انعقاد قرارداد تاییدیه اداره کل توزیع برق استان قم را اخذ نماید .

-پیشنهاد دهندگان باید یک نسخه از اسناد مناقصه را دریافت و با قید قبولی و بدون قید و شرط ، امضا کرده و به پیشنهاد خود 
ضمیمه نمایند.عدم انجام این مهم از جانب هر یک از مناقصه گران باعث حذف آنان از فرایند مناقصه می گردد. 

-هزینه درج آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.
- جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره 02536644313  تماس گردد . 

زمان و محل تحویل پاکات پیشنهاد قیمت : تا پایان وقت اداری مورخ 1400/08/22 به آدرس قم- بلوار امام موسی صدر-
ساختمان  شهرداری مرکز- طبقه 4 - معاونت خدمات شهری و امور اجتماعی – واحد حراست تحویل نمایند .                                  

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای ) نوبت دوم (

شناسه آگهی:     1215097                         روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

در راستای حفظ و صیانت نیروی انسانی و ارتقاء فرهنگ و دانش ایمنی، بهداشت 
و محیط زیست که یکی از الزامات می باشد، واحد HSE منطقه ویژه اقتصادی 
سلفچگان با همکاری انجمن مسئولین استان قم اقدام به برگزاری دوره »ایمنی 
تحقیقات،  مرکز  تایید  مورد  های  سرفصل  قالب  در  ریسک«  ارزیابی  و  عمومی 

تعلیمات و حفاظت و بهداشت کار نموده است.
به گزارش روابط عمومی منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان این دوره آموزشی شامل 
40 ساعت ایمنی عمومی و 16 ساعت ارزیابی ریسک از نهم تا شانزدهم آبان ماه 
با حضور بیش از 70 نفر از مسئولین HSE شرکت های مستقر در منطقه ویژه 
اقتصادی سلفچگان وپرسنل منطقه ویژه در سالن همایش های این منطقه برگزار 

می گردد.
منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان در 50 کیلومتری قم در زمینی به مساحت 

2000 هکتار در سال 1376 به تصویب هیات وزیران رسید.
این منطقه به عنوان مهم ترین و نزدیک ترین منطقه ویژه اقتصادی به مرکز سیاسی 
- اقتصادی کشور، واقع در مسیر جاده ابریشم، راه آهن سراسری و بزرگراه های 
اصلی شمال - جنوب و شرق - غرب ایران بوده و جهت برقراری ارتباط با اروپا، 
کشورهای آسیای میانه و خلیج فارس به منظور تولید، صادرات و ترانزیت کالا، 
موقعیتی ممتاز داشته و قادر است نقش تعیین کننده ای در اقتصاد کلان منطقه 

و کشور ایفا نماید.

تاکنون 153 واحد صنعتی و تجاری در این منطقه پروانه بهره برداری دریافت 
نموده اند که 141 واحد فعال و این رقم نمایان گر فعالیت 92 درصد از واحدهای 

دارای پروانه بهره برداری منطقه است.

روابط عمومی منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان خبرداد:

برگزاری دوره جامع»HSE «در منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان



سه شنبه-11 آبان ماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 25381

آیت الله فاضل لنکرانی:

فرهنگ حجاب با ادبیات امروزی
 به نسل جوان منتقل شود

رییس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( با تاکید بر تبیین و انتقال فرهنگ حجاب با ادبیات 
امروزی به نسل جوان، گفت: جامعه در مساله حجاب آسیب پذیرتر شده و بر حجم 

تبلیغات و برنامه های دشمن نیز در این زمینه افزوده شده است. 
آیت الله محمد جواد فاضل لنکرانی عصر دوشنبه در دیدار معاون رییس جمهوری 
در امور زنان و خانواده، با بیان اینکه بحث حجاب و عفاف یک مقوله اصیل دینی است 
و باید بصورت مستمر در کتاب های درسی، دانشگاه ها، رسانه ها و مدارس و سایر 
نهادهای دولتی تبیین شود، افزود: اگر حجاب زن کنار گذاشته شود به تدریح زمینه 

آمادگی برای گناه های دیگر نیز ممکن است فراهم گردد.
وی با بیان اینکه برخی امور مربوط به زنان برای ما سبب نگرانی شده و مسائل این 
حوزه با گذشت 40 سال از انقلاب هنوز حل نشده است، یادآور شد: در گام دوم 
انقلاب باید برای حل مسائل مربوط به زنان و خانواده اقدامات اساسی انجام شود؛ 

احکام و تعالیم اسلام در خصوص زنان بسیار دقیق و باظرافت تعیین شده است.
استاد حوزه علمیه قم اظهار کرد: عده ای برای تقابل با دین نسبت های نادرستی به 
اسلام می زدند که یکی از مهمترین آنها القای حس منفی دین به زن به عنوان انسان 
درجه دوم است که در این مباحث نیز به برخی احکام مانند عدم قضاوت زنان دست 

می زنند که ارتباطی با نظام تکوین زن و سلامت عقل بانوان در برابر مردان ندارد.
وی با بیان اینکه درباره زنان مساله ای وجود ندارد که در فقه و دین ما به آن پاسخ 
صحیح و منطقی داده نشده باشد، گفت: در باب احکامی مانند قضاوت و یا ارث زن 
به هیچ وجه سخن اسلام این نیست که ارزش زن کمتر از مرد است و ما باید این باور 

غلط در کنج ذهن بانوان را از بین ببریم تا بتوانند به سوالات پاسخ بدهند.
فاضل لنکرانی تاکید کرد: منطق و تعالیم اسلام امر به عدالت می کند ولی جعل 
احکام مساله ناروایی است و گاهی ما در اسلام احکامی داریم که ربطی به عدالت 
ندارد؛ در برخی احکام زنان معیار و شاخص، عدالت نیست و یا بلوغ زن یا قضاوت 

زن ارتباطی با عدالت ندارد.
رییس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( اظهار داشت: اینکه اسلام به زنان توصیه می کند 
از برخی امور مانند قضاوت و غیره خودداری کند به دلیل منزلت و کرامتی است که 
به او قائل است؛ چرا که این امور به خاطر نوع مشغله ای که دارد خطرآفرین بوده و 
آرامش انسان را از بین می برد و اسلام در تلاش است تا چیزی آرامش زن را بر هم نزد.
به گفته وی، با انقلاب اسلامی ایران بانوان در عرصه سیاسی و علمی رشد کرده اند 
اما در مباحث دینی زمینه برای کار بیشتر وجود دارد و دولت و سایر نهادهای فرهنگی 

با بودجه های کلان باید برای این معضل چاره اندیشی کنند.
رییس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( با بیان اینکه کتاب هایی در مرکز فقهی ائمه 
اطهار)ع( برای پاسخ به شبهات زن ها تالیف شده است، گفت: باید یک کار اساسی 

در این خصوص در نهاد دولت و حکومت انجام شود.
فاضل لنکرانی گفت: اینکه به زنان اجبار کنیم در رفت و آمد به وزارتخانه ها چادر 
داشته باشند موافقت چندانی ندارم بلکه باید با دلایل و منطقی که وجود دارد برای 
زنان تبیین شود که حفظ حجاب شرعی نه فقط در ساعات اداری بلکه در تمام 

لحظات زندگی اجتماعی رعایت کنند.
وی با بیان اینکه حوزه زن برای آنانی که دغدغه دین دارند محل نگرانی شده و باید 
فکری اساسی برای آن شود، ادامه داد: در این شرایط لازم است تا از میدان حرف 

عبور کرده و در صحنه به سئوالات و شبهات موجود پاسخ دهیم.

اسماعیل گرامی مقدم :

اصلاح طلبان باید مناسبات خود را 
با حاکمیت تنظیم کنند 

با  را  مناسبات شان  باید  اصلاح طلبان  گفت:  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  یک 
تا بتوانند  حاکمیت تنظیم کنند و نقاط کور ارتباط با حاکمیت را برطرف کنند 

نامزدهای خودشان را از فیلتر شورای نگهبان عبور دهند. 
اسماعیل گرامی مقدم در گفت وگو با ایلنا، درباره این که مطرح می شود اصلاح طلبان 
با توجه به شرایط موجود باز هم با نیروهای اعتدالی و اصولگرایان معتدل در انتخابات 
پیش رو ائتلاف کنند، آیا جریان اصلاحات به بن بست رسیده است که باز هم خودش 
را در ائتلاف با سایر جریان مشاهده می کند، گفت: من معتقد نیستم اصلاحات به بن 
بست رسیده است، جریان سیاسی بزرگی در کشور ایران به نام اصلاحات وجود دارد 
که همین جریان در ابتدای انقلاب، خط امامی و چپ بوده است و تاکنون هیچگاه 

بن بستی وجود برایش نداشته است. 
این عضو شورای مرکزی حزب اعتماد با بیان این که عالم سیاست، عالم فراز و 
فرودهاست و شکست و پیروزی حقیقت حضور و بروز یک جریان سیاسی است، یادآور 
شد: اگر جریان اصلاحات در انتخاباتی به واسطه نظر شورای  نگهبان نامزدهایش 
رد صلاحیت می شوند و بعد شکست می خورند، در اصل این یک شکست واقعی و 
متلاشی کننده نیست. وی ادامه داد: جریان اصلاحات به دلیل این که ریشه های 
عمیقی در اندیشه های حضرت امام و در جریان تفکر چپ در حوزه های اقتصادی، 
سیاسی و فرهنگی دارد که این ها در حقیقت با ذات و سلایق بشریت و مردم ایران 
سازگاری دارد، همواره مورد حمایت مردم قرار گرفته است. بنابراین من بن بستی در 

جریان اصلاحات مشاهده نمی کنم.
راهبردها در جریان اصلاحات به خاطر منافع ملی تغییر می کند

این فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به این که باید تاکتیک ها و راهبردها بر 
اساس مقتضیات زمان تغییر پیدا کند، اظهار داشت: در یک دوره ای ممکن است 
اصلاح طلبان صرفاً با هویت اصلاح طلبی وارد انتخابات شوند اما در یک دوره ای دیگر 
به خاطر حفظ منافع ملی و جلوگیری از ورود تندورها به دستگاه ها، نهادها و قدرت 
تن به ائتلاف می دهند که این امر نشان دهنده پویایی جریان اصلاحات است و حتما 
نسل های بعدی همین مسیر را خواهند رفت. وی تاکید کرد: امروز این گونه نیست 
که ما فرض کنیم به دلیل آن که سه قوه با همدیگر یکی شده اند و متعلق به یک جریان 
هستند همه چیز تمام شده و اصلاحات به بن بست رسیده است، یک چنین شرایطی 
را در دوره آقای احمدی نژاد هم داشتیم. در این دوره هم بلاخره دیدیم که ذات 
قدرت، اختلاف و طمع می آورد و این ها مسائلی است به منافع ملی آسیب می رساند 

و باعث می شود مردم از جریانی که حاکم است، روی گردان شوند.
 

محسنی اژه ای در جلسه شورای عالی قوه قضاییه:

بسیاری از مشکلات و مفاسد با ارتقاء 
فرهنگ عمومی حل می شود

باشیم  داشته  اسلامی  عمومی  صحیح  فرهنگ  اگر  گفت:  قضائیه  قوه  رییس 
بسیاری از مسائل اقتصادی ما هم خود به خود بهتر می شود و بسیاری از مشکلات و 

مفاسد با ارتقاء فرهنگ عمومی حل و ریشه کن خواهد شد. 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در جلسه صبح روز دوشنبه دهم آبان ماه 
شورای عالی قوه قضاییه رئیس قوه قضاییه در بخش دیگری از سخنانش با اشاره 
به نامگذاری 14 آبان به عنوان »روز فرهنگ عمومی« اظهار داشت: اصل انقلاب 
اسلامی یک انقلاب فرهنگی بود و زیرساخت قدرت، اقتدار و استقلال هم مسائل 
فرهنگی است. محسنی اژه ای افزود: بسیاری از بزرگان مسئله فرهنگ را از جمله 
مولفه ها و الزامات قدرتِ نظام و ملت می دانند، ولی می توان گفت فرهنگ زیرساخت 

همه مولفه ها از جمله اقتصاد، امنیت و علم و تکنولوژی است.

آیت الله جوادی آملی دیدار با آیت الله صافی گلپایگانی:

حریم مراجع و بزرگان باید
 محفوظ و صیانت شود 

آیت الله جوادی آملی در دیدار با آیت الله صافی گلپایگانی گفت: حریم مراجع و 
بزرگان بایستی محفوظ و صیانت شود. 

آیت الله جوادی آملی صبح روزدوشنبه به دیدار حضرت آیت الله صافی گلپایگانی 
رفت و پیرامون پاره ای از مسائل گفتگو کردند.

آیت الله صافی گلپایگانی ضمن خوش آمد گویی و اظهار خرسندی از این دیدار به 
برخی از ویژگی های حضرت آیت الله بروجردی اشاره کرد. آیت الله جوادی آملی نیز 
ضمن ابراز خشنودی از صحت و سلامت معظم له به ذکر خاطره ای از مرحوم آیت 
الله آقای حاج رحیم ارباب پرداخته، تقید و تعهد ایشان نسبت به رعایت ادب و حرمت 

نهادن به ساحت مرجعیت و بزرگان را از أخلاق عالمانه وی دانست.
وی یادآور شد که بایستی این سنت حفظ شده و همگان بدان متعهد باشند.

اراده  ایران بر مذاکره است
های  طرف  بازگشت  شدن  طولانی  دلیل  شاید 
برجامی به میز مذاکره این باشد  مدنظر دولت آقای 
رییسی این است که زمان بیشتر برای آن است که بهتر 

امتیاز بگیریم و دارند بررسی می کنند که چطور وارد مذاکره شویم؛ ممکن است 
همه این مقدمات منطقی و صحیح باشد، اما سبب ساز تحت الشعاع قرار گرفتن 

معیشت مردم و بهانه گیری طرف های مقابل می شود. 
درباره رویکرد ایران به مذاکرات برجام و احیای توافق ما از انگیزه واقعی اطلاعی 
نداریم و نمی توانیم اظهار نظر دقیق داشته باشیم. آنچه می گوییم بر اساس 
مواضع اعلامی مقامات کشور است که مواضع آقای رییسی نشان داده که آمادگی 
برای مذاکره جدی مبتنی بر برداشته شدن تحریم ها، دستیابی به نتیجه واقعی و 

انجام تعهدات از سوی طرف های مقابل، دارد.
در راستای این مواضع شاید، تاریخ هایی که برای شروع مجدد مذاکرات اعلام 
می شود و ملاقات هایی که با کندی و به آهستگی انجام می شود، برای این است 
که طرف مقابل را مجاب کنند به اینکه ایران عجله ای ندارد، مگر اینکه طرف مقابل 
امتیاز بزرگ تری بدهد و در مذاکره با ایران جدی تر باشند. شاید هم به این دلیل 
است که فکر می کنند اگر در مسایل هسته ای پیشرفت بیشتری در مقدار غنی 
سازی و تعداد سانتریفیوژها انجام شود، قدرت چانه زنی ایران افزایش یابد. شاید 
هم این باشد که جمع بندی و اجماع در موضوع هسته ای برای مذاکره رو در رو به 

وجود نیامده است.
ما نمی دانیم همان خواسته های قبل که در مذاکرات مطرح شده برقرار است 
یا خواسته های جدید مطرح است. شاید دولت و تیم جدید می خواهند با ایجاد 
شکاف در طرف های برجام از فاصله میان 1+5 برای مذاکره بهره برداری کنند 
البته طرف روسی چنین موضوعی را تکذیب کرده است و گفته که فقط در قالب 

مذاکره کنندگان برجام صحبت می کنیم.
در هر حال تا الان و از زمان روی کار آمدن دولت آقای رییسی هیچ اتفاقی در 
گشایش وضعیت پیش نیامده است، بلکه فشار هم بیشتر از دوران آقای روحانی 
شده است و ادامه این وضع سبب یاس و نارضایتی مردم می شود؛ بماند اینکه 
دولت قبلی تحت فشار رژیم ترامپ بود، در حالی که دولت جدید تحت این فشار 
نیست بلکه تیم بایدن نسبت به ایران با سیاست مدارا و فشار برخورد می کند، 
یعنی در مسایلی چشمانش را می بندد و در مسایلی برخورد جدی دارد. در دولت 
قبلی صرفا سیاست چماق برقرار بود اما الان سیاست هویج و چماق به کار گرفته 
می شود، با وجود این تفاوت دولت جدید هنوز در بخش اقتصاد و معیشت به 
لحاظ ساختارهای داخلی از یک طرف و برداشتن تحریم ها و محدودیت ها از 

سوی دیگر کاری از پیش نبرده است.
فکر می کنم مسایل هسته ای ایران در جایی بالاتر از تصمیم معاون وزیر یا رییس 
جمهور اتحاذ شود، در جایی مثل شورای عالی امنیت ملی این مسایل بررسی و 
لحاظ می شود، از این رو اراده ای که در مقامات بالاتر وجود دارد، اراده برای مذاکره 
است اما شرایط را باید برای یک مذاکره خوب در سطح معاون وزیر و وزیر خارجه 
ایجاد کنند. شاید مدنظر دولت این است که بهتر امتیاز بگیریم و دارند بررسی می 
کنند که چطور وارد مذاکره شویم؛ ممکن است همه این مقدمات منطقی و صحیح 
باشد اما سبب ساز تحت الشعاع قرار گرفتن معیشت مردم می شود. این مساله 
ای بود که دکتر ظریف در دولت قبل به آن توجه داشت و آن این بود که اگر  ایران 
بخواهد به لحاظ اقتصادی، نظامی، سیاسی و اجتماعی قوی و بین المللی شود 
باید تلاش کنیم ایران در انزوا قرار نگیرد و به همین دلیل مساله مذاکره و توافق را در 
دستور کار قرار دادند و وقتی توافق شد دیدیم که چه گشایش هایی صورت گرفت.
اگر توافق شود بر سر بازگشت به برجام اثر روانی مطلوبی دارد و با یک شوک 
مثبت جامعه مواجه می شود، البته این شوک کوتاه مدت است و یک اثر پایدار و 
بلند مدت داریم و آن ثبات اقتصادی پایدار و مطلوب است که زمینه را برای فعالیت 
کاسبان تحریم از بین می برد و منافذ برای فساد بسته می شود و ضربه بنیادی 
به مافیای تحریم وارد می شود و اقتصاد رسمی می تواند آن وقت نفس بکشد و به 
سمت رقابت پیش برود. نتیجه مثبت هر نوع توافق به این بستگی دارد که عوامل 

ناپایدار اقتصاد و سیاست بعد از توافق کنترل شوند.
متاسفانه برخی نشانه ها دیده می شود که گروه ها و کسانی که از موضوع 
حتی  کنند  قربانی  را  کشور  اقتصاد  و  مردم  حاضرند  می برند  بهره  تحریم 
نهاد مرجعیت را هم زیر سوال می برند تا بتوانند وضعیت نامناسب موجود را 
ادامه دهند. به همین خاطر می بینیم وقتی یکی از مراجع درباره وضعیت بد 
اقتصادی و معیشتی مردم اظهار نظر می کند، نوع واکنش ها بیانگر این است 
که عده ای در موضع اقتصاد و معیشت مردم دلواپس نیستند. اما فردی که در 
نهاد مرجعیت است اظهارنظر را بر پایه نگرانی مقلدان و عموم مردم و جامعه بیان 

می کند و نفع شخصی نمی برد.
کارشناس مسایل بین الملل

 آیت الله علوی گرگانی تاکید کرد:

اهتمام به امور بانوان با رفع 
دغدغه ها و مشکلات آنان 

آیت الله علوی گرگانی گفت: رفع دغدغه ها، نگرانی ها و پیگیری مطالبات بانوان 
در دستور کار مسئولان باشد.

آیت الله علوی گرگانی عصر روز دوشنبه در دیدار معاون امور زنان و خانواده 
رییس جمهور با تاکید بر اجرای طرح جوانی جمعیت در کشور گفت: فرزندآوری 
و افزایش جمعیت موضوع مهمی است که باید جوانی جمعیت را حفظ کنیم تا 

جامعه اسلامی پویا و بالنده باشد.
این مرجع عالیقدر با اشاره به ضرورت تشویق جوانان به ازدواج در جامعه گفت: 
ازدواج یکی از ارکان مهم برای ساختن جامعه سالم است و مسئولان کشور باید با 
برنامه ریزی های مناسب، تامین مسکن و اشتغال جوانان زمینه های ازدواج آنان 
را فراهم کنند. وی بی رغبتی زنان در فرزند آوری را یک آسیب دانست و افزود: در 
فرهنگ خانواده محور، باید جامعه بانوان در خصوص افزایش فرزند آوری اقناع 

شوند تا با تکثر اولاد آینده کشور اسلامی تضمین شود.
آیت الله علوی گرگانی با اشاره به اهمیت و نقش بانون در آیِنده کشور گفت: 
زمانی که زنان جامعه ، متدین وپاک و دیندار باشند فرزندانی پاک و متدین تربیت 
خواهند کرد که نیاز های مختلف علمی، نظامی، امنیتی، اجتماعی و اقتصادی 

را رفع خواهند کرد.
این مرجع تقلید بر روشنگری و آگاهی رسانی به زنان کشور در برابر شبهه ها و 
تبلیغات دشمنان تاکید کرد و گفت: رفع مشکلات و رسیدگی بیشتر به دغدغه ها و 

مطالبات بانوان در دستور کار مسئولان قرار گیرد.

در دیدار معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور مطرح شد:

تاکید آیت الله مکارم شیرازی بر ارتقای 
سطح علمی آموزشی زنان 

آیت الله مکارم شیرازی عصر روز دوشنبه در دیدار معاون امور زنان و خانواده 
رئیس جمهور بر ارتقای سطح علمی و آموزشی زنان و تربیت آنان در رشته های 

مختلف علمی تاکید کرد.
آیت الله مکارم شیرازی در این دیدار با تاکید بر پیشرفت ها و ارتقا جایگاه زنان 
پس از انقلاب گفت: تربیت زنان و ارتقا سطح علمی و آموزشی زنان و تربیت آنان 
در رشته هاس مختلف علمی از دغدغه های اصلی انقلااب اسلامی به رهبری امام 

خمینی بوده است.
ارتقای  و  دختران  تربیت  برای  اساسی  کار های  انجام  بر  تقلید  مرجع  این 
کتاب های آموزشی در مقاطع مختلف تاکید کرد و افزود: این کار باید از کتب 
مقاطع ابتدایی و متوسطه شروع شده و تا دانشگاه ادامه یابد تا شاهد تحول در 

آموزش دختران این آب و خاک باشیم.
آیت الله مکارم شیرازی همکاری دوجانبه مراکز علمی و پژوهشی حوزوی و دینی 
در قم با معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوری را ضروری دانست و گفت: با 
توجه به پیشینه غنی موجود در مراکز علمی و حوزوی قم می توان برای ارتقا جامعه 
زنان در کشورمان اقدامات امیدوارکننده ای را انجام داد. آیت الله مکارم شیرازی 
بهره بردن از ظرفیت وسایل ارتباط جمعی و رسانه های جدید در انعکاس مطالب 
وموضوعات مرتبط با جامعه زنان موثررا موثر دانست و از مسئولان خواست تا با 

برنامه ریزی مدونی برای این بخش از نیاز های زنان در این داشته باشند.

مهدی ذاکریان*

 

از  بزرگداشت روز قم جمعی  و  و فرخنده معصومیه  با دهه مبارک   همزمان 
خبرنگاران  و عکاسان خبرگزاری ها و رسانه های مختلف روز دوشنبه با شرکت در 
تور قم گردی از فعالیت های عمرانی پنج امام زاده شاخص این استان بازدید به 

عمل آوردند. 
اصحاب رسانه قم ابتدا با حضور در آستان امام زاده سید علی )ع( از نوادگان 
نخستین امام شیعیان از طرح احداث مجتمع فرهنگی این بقعه متبرکه بازدید 
کردند.  غلامرضا بخشی مسئول امور عمرانی اداره اوقاف ناحیه یک شهرستان قم 
با بیان اینکه این طرح در زمینی به وسعت 9 هزار مترمربع و در چهار طبقه در حال 
اجرا است افزود: اعتبار پیش بینی شده برای طرح فوق بالغ بر 500 میلیارد ریال 
است، که هم اکنون 100 میلیارد ریال آن تامین شده، و برآورد ما این است که طی 

مدت 2 سال تکمیل و راه اندازی شود.
همچنین در ادامه خبرنگاران در جریان طرح های عمرانی انجام شده در این 
بقعه امام زاده ابواحمد از نوادگان حضرت علی )ع(، از جمله طرح پنج میلیارد 
ریالی همسان سازی قبور و طرح ساختمان دانشکده علوم قرآنی که با اعتباری 

بالغ بر 45 میلیارد ریال در پیرامون آن به بهره برداری رسیده قرار گرفتند.
 طرح توسعه امام زاده موسی مبرقع )ع( دردست اجرا است

حضور در آستان امام زاده موسی مبرقع )ع( از فرزندان بلافصل امام جواد )ع( 
و چهل امام زاده مدفون در این مکان موسوم به چهل اختران و غبارروبی ضریح و 
زیارت سرداب و محل واقعی دفن این امام زاده واحب التعظیم از دیگر برنامه های 
این تور قم گردی بود. مسئول امور عمرانی اداره اوقاف ناحیه یک قم با اشاره به 
اجرای طرح توسعه امام زاده موسی مبرقع خاطرنشان کرد: طرح یاد شده یکی 
از طرح های ملی و از مصوبه های سفر سال 89 رهبر معظم انقلاب به استان 
است که در 800 مترمربع توسط اداره کل راه وشهرسازی و شهرداری قم به اجرا 
گذاشته شده است. غلامرضا بخشی با اشاره به اختصاص 130 میلیارد ریال برای 
آزادسازی محیط پیرامونی این امام زاده طی سال های 96 و 97 بیان داشت: در 
سال های اخیر به دلیل افزایش قیمت مسکن تملک اراضی موجود در مجاورت 
این طرح با مشکل مواجه شده، که تامین اعتبار لازم از طریق استانداری در حال 

پیگیری است، و اداره اوقاف نیز توسعه این امام زاده را در دستور کار دارد.
حضور در امام زاده احمد بن قاسم و خواهرش فاطمه از نوادگان امام صادق )ع( 
از دیگر مقاصد تور قم گردی بود، که طرح ساماندهی شبستان این امام زاده با 400 

مترمربع مساحت و 60 میلیارد ریال اعتبار مورد بازدید قرار گرفت.
امکان خرید و فروش قبور درصحن امام زادگان وجود ندارد  

معاون فرهنگی اداره کل اوقاف و امور خیریه قم در حاشیه این بازدید خاطرنشان 
کرد: طرح جامع اوقاف استان از سوی سازمان اوقاف کشور ابلاغ شده و همه 

اقدام های عمرانی مطابق این طرح صورت می گیرد.

حجت الاسلام عطاءالله جباری با تاکید بر اینکه امکان خرید و فروش قبور واقع 
در صحن امام زادگان به هیچ وجه وجود ندارد یادآور شد: مبلغی که به هنگام دفن 
اموات در امام زادگان دریافت می شود صرفا به عنوان حق الدفن است، و کسی 

نمی تواند به واسطه هزینه ای که انجام می دهد، ادعای مالکیت داشته باشد.
موقوفه های قم  پاسخگوی مطالبه ها و نیازمندی های جامعه نمی باشد 

رئیس اداره اوقاف و امور خیر ناحیه یک شهرستان قم نیز طی سخنانی اظهار 
داشت: متاسفانه در تامین و وصول منابع مالی اوقاف حاشیه های زیادی وجود 
دارد، ما نیازمند این هستیم که رسانه ها با توجه به ارتباطی که با مردم دارند، این 
مسائل را تبیین کنند.  سید سجاد موسوی قیداری در ادامه با بیان اینکه وقف 
به عنوان یک سنت حسنه نبوی برای نهادینه کردن امور خیریه و ایثار در جامعه 
دارای ظرفیت های بسیار بالایی است افزود: باید به اشاعه فرهنگ وقف نگاه 
ویژه ای داشته باشیم، چراکه خیلی از مسائل و مشکل های جامعه از این طریق 

حل می شود و در بسیاری از بحران ها نیز به کمک می آید.
وی همچنین تصریح کرد: در موقوفه های متصرفی استان که فاقد متصدی 
هستند و اداره اوقاف تصدی آنها را بر عهده دارد، حتی یک موقوفه برای ترویج 
فرهنگ و مفاهیم قرآنی نداریم، و مِلکی که توسط واقف، وقف این امر شده باشد 
نیز وجود ندارد و موقوفه شیخان تنها موقوفه ای است که با نظریه اداره تحقیق 

سازمان اوقاف برای این امر مورد استفاده قرار می گیرد.
قیداری با یادآوری اینکه در بین موقوفه های متصرفی هیچ موقوفه ای که مختص 
استان  موقوفه های  افزود:  نیست  نیز  باشد،  برای محرومان  تهیه جهیزیه  امر 
پاسخگوی مطالبه ها و نیازمندی های جامعه نمی باشد، از این رو افرادی که توانایی 
مالی دارند، موقوفه هایی را ایجاد کنند، تا اوقاف نیز بتواند در خدمتگزاری و انجام 

وظایف ذاتی خود به خوبی عمل نماید.
وجود ۲3 امام زاده در ناحیه ۲ شهرستان قم

در بازدید خبرنگاران و اصحاب رسانه قم از آستان امام زاده عبدالله ابیض از 
نوادگان امام سجاد )ع( در ناحیه 2 شهرستان قم نیز رئیس اداره اوقاف و امور 
خیریه این ناحیه گفت: اقدام های عمرانی متعددی در این امام زاده انجام شده، 

که احداث شبستان یکی از موارد آن است که امسال به بهره برداری رسید.
حجت الاسلام فیض الله اسدپور مساحت شبستان امام زاده مذکور را 300 
مترمربع ذکر کرد و افزود: بیش از پنج هزار مترمربع از محوطه این امام زاده به 

همت شهرداری منطقه 2 و مشارکت خیران سنگفرش شده است.
وی در ادامه با اشاره به وجود 23 امام زاده در ناحیه 2 شهرستان قم افزود: 
پراکندگی امام زادگان ناحیه 2 قم، روستاهای مختلف از جمله بخش  سلفچگان و 

شهرستان جعفریه و بخشی از بخش مرکزی را شامل می شود.
اسدپور در ادامه افزود: علاوه بر امام زاده ابیض، امام زادگان دیگر مانند امام زاده 
عبدالله روستای قلعه چم، امام زاده جعفر روستای زواریون که در مسیر ورودی 
بسیاری از زائران و مسافران از اقصی نقاط است، امام زاده جمال الدین در ابتدای 
جاده قم - اراک، امام زاده ابراهیم، امام زاده سید معصوم و امام زاده جعفر شهید نیز 

از شاخص ترین امام زادگان این ناحیه از استان هستند.
افزود: مسجد حضرت  ناحیه  این  متبرکه  بقاع  توسعه  به طرح  اشاره  با  وی 
ابوالفضل یکی از مساجد مقدس و مورد علاقه مردم و زائران و مسافران به شمار 
می آید، که در این مکان، یک شبستان جدید با 26 میلیارد ریال اعتبار احداث 

شد.
وی در خاتمه یادآور شد: عمران و آبادانی امام زاده ها و اقدام های فرهنگی در 
آستان ها چه در حوزه مناسبت های مذهبی و چه در حوزه برنامه های قرآنی و سایر 
برنامه هایی که تامین کننده نیازمندی های فرهنگی بقعه ها است، و همچنین 
اجرای امینانه نیت واقفان نیز بخشی از فعالیت های اوقاف این ناحیه به شمار 

می آید.
قم دارای 2 هزار موقوفه و بیش از 400 امام زاده است که 197 مورد از آنها در 

بانک اطلاعات اداره کل اوقاف وامور خیریه این استان به ثبت رسیده است.

همزمان با دهه مبارک و فرخنده معصومیه و بزرگداشت روز قم صورت گرفت؛

بازدید خبرنگاران قمی از فعالیت  عمرانی در بقاع امام زادگان

معاون سیاسی، اجتماعی و امنیتی استاندار قم گفت: 
مسوولان ذیربط باید آثار کاهش اپیدمی بیماری کرونا و 

رفع محدودیت ها را برای مردم یادآور و تبیین نمایند. 
ستاد  درجلسه  دوشنبه  روز  پور  سلیمان  بیژن 
اطلاع رسانی و مدیریت جو روانی استانداری قم افزود: 
عده ای عالمانه یا عامدانه سعی در انکار آثار مثبت واکسن 
کرونا دارند و واکسن هراسی را به هر شیوه و برنامه ای در 

گروه ها و فضای مجازی ترویج می کنند.
وی با تاکید بر مقابله با واکسن هراسی در فضای مجازی، 
که  کشورهایی  وضعیت  باید  ذیربط  مراکز  کرد:  اضافه 
مردم آن ها 2 دُز واکسن کرونا را دریافت کرده اند و منجر 
به کاهش آثار بیماری کرونا شده است را برای مردم بیان 

نمایند.

وی ادامه داد:  اطلاع رسانی درخصوص اینکه در استان 
قم حتی یک نفر از کادر بهداشت که 2 دُز واکسن کرونا 
را دریافت کرده اند، بستری و یا فوت نشده اند، ضروری 
است. سلیمان پور خاطرنشان کرد: برای واکسیناسیون در 
قم تلاش زیادی شده و هیچ بهانه ای نیست که ادعا شود 
بر اثر سهل انگاری و یا کم کاری از سوی مسوولان امر آمار 

واکسیناسیون در استان پایین است.
بر رعایت پروتکل ها و واکسیناسیون باید افزایش یابد 
قم  شهروندان  واکسیناسیون  طرح  کرد:  تصریح  وی 
به خوبی انجام شده، ولی آثار واکسن هراسی همچنان در 

جامعه وجود دارد.
وی تاکید کرد: نقش نخبگان، خواص جامعه،  پزشکان 
و متخصصان امر در تبیین آثار واکسیناسیون در کاهش 

بیماری کرونا بسیار مهم است و باید فضای مثبت ایجاد و 
به مردم امید تزریق شود.

معاون استاندار قم در ادامه با بیان این که نگران عادی 
انگاری در شهر قم هستیم، گفت: علی رغم این که قم 
در  دارد،  را  اول  رتبه  بهداشتی  پروتکل های  رعایت  در 
هفته های گذشته عادی انگاری افزایش چشم گیری در 

سطح شهر داشته است.
وی افزود:  هشدارها، اطلاع رسانی ها و تاکید موکد بر 
رعایت پروتکل ها و واکسیناسیون باید افزایش یابد تا در دام 

پیک ششم گرفتار نشویم.
وی با بیان این که شرط لازم برای حضور در اجتماعات 
واکسیناسیون است، افزود: شیوه های نظارت و روش های 

ترغیب به امر واکسن باید تغییر کند.

معاون سیاسی، اجتماعی و امنیتی استاندار قم:

آثار کاهش اپیدمی کرونا و رفع محدودیت ها برای مردم تبیین شود

رئیس پلیس راهنمایي و رانندگي استان قم گفت: موتور سیکلت، وسیله اي است 
که در تصادفات از ایمني بسیار کمي برخوردار است و باید به منظور رانندگي با این 

نوع وسیله ي نقلیه، خود را به وسایل ایمني بخصوص کلاه ایمني مجهز کنند 
 سرهنگ غلامرضا صدفی اظهارداشت: اعمال و حرکات غیر قانوني تعدادي 
از موتور سواران، این وسیله ي نقلیه را که مي تواند با دارا بودن ویژگي هاي خاص 
خود، مورد توجه و استفاده بیشتر قرار گیرد به وسیله اي مزاحم، سلب کننده امنیت 

ترافیکي و مخل آسایش خاطر عابران و بلاي جان رانندگان آنها تبدیل کرده است.
وي گفت: کلاه ایمني، صدفي برای محافظت از مروارید جان شماست و ساده ترین 
راه براي کاهش خطرات تهدیدکننده جان موتورسواران استفاده از کلاه ایمني براي 

محافظت سر او در برابر ضربات ناشي از تصادفات است.
این مقام انتظامی اضافه کرد: با توجه به اینکه سر انسان در تصادفات بیشترین 
احتمال آسیب دیدگي را دارد، بنابراین محافظت از آن در برابر بارهاي ضربه اي داراي 
اهمیت فراواني است زیرا شواهد و آمارها حاکي از آن است که مهمترین عامل مرگ 
و میر در تصادفات جاده اي ضربه وارده به سر بوده و موارد بسیاري بخاطر این مورد 

مشاهده شده است .
رییس پلیس راهنمایي و رانندگي استان قم به اقدامات و فعالیت هاي فرهنگي 
پلیس در راستاي کاهش تصادفات موتورسیکلت اشاره کرد و خاطر نشان کرد: در 
همین راستا اقدامات آموزشي زیادي در قالب آموزش موتورسیکلت سواران متخلف 

، در حال انجام است.
سرهنگ صدفی افزود: راهنمایي و رانندگي استان بر اساس وظیفه و رسالتي که 

بر عهده دارد و برابر طرح هاي اجرایي پیش بیني شده، به منظور کاهش تلفات و 
خسارات ناشي از تصادفات، به طور پیوسته با موتور سیکلت سواراني که فاقد کلاه 

ایمني باشند، برخورد قانوني می کند. 
والدین استفاده فرزندان از موتورسیکلت را مدیریت نمایند    

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم  دربخش دیگری از سخنان خود گفت: 
فرهنگ سازی در استفاده از موتورسیکلت یک ضرورت است و بایستی از خانواده 

شروع و مدیریت شود. 
سرهنگ صدفی  با اشاره به اینکه 40 درصد کشته شدگان و مجروحان تصادفات 
موتورسیکلت شهر قم دارای گروه سنی 15 تا 25 سال هستند، بیان داشت: متأسفانه 
از حیث رعایت اصول و قوانین رانندگی در حوزه موتورسیکلت در شرایط مطلوبی به 
سر نمی بریم و بسیار تأسف آور است که برای حفظ جان موتورسواران باید با لحاظ 

کردن تدابیر ویژه، آنها را مجاب به رعایت قوانین کرد.
آگاهی  عدم  که  موضوع  این  به  اشاره  با  ادامه  در  استان  راهور  پلیس  رئیس   
موتورسواران موجب بروز رفتارهای پرخطر از جمله تصادف می شود، ادامه داد: 
فرهنگ سازی در استفاده از موتورسیکلت یک ضرورت است و بایستی از خانواده 

شروع و مدیریت شود .
سرهنگ صدفی اضافه کرد: در جامعه نیز بیش از 20 سازمان دولتی مسئولیت 
فرهنگ سازی دارد، که اکثراً در این خصوص با پلیس همراه نیستند که فرهنگ 
سازی و آشناسازی مردم با پیامد خطرات مرتبط با امر موتور سواری، کاری بسیار 

ارزشمند است.

رئیس پلیس راهنمایي و رانندگي استان قم مطرح کرد :

کلاه ایمني، مهمترین ایمنی برای موتورسیکلت سواران 

با  خانواده  و  زنان  امور  در  جمهوری  رییس  معاون 
اشاره به تلاش این معاونت برای تدوین طرح جامع زن 
و خانواده گفت: در این طرح مباحثی مانند افزایش 
ازدواج، کاهش طلاق، جوانی جمعیت، افزایش نشاط 

شهری و غیره مورد توجه خواهد بود. 
انسیه خزعلی عصر دوشنبه در جلسه امور بانوان قم، 
افزود: به زودی یک برنامه جامع  برای بهبود و ارتقای 
جایگاه زنان و خانواده به رییس جمهوری ارائه خواهد 
از  از نهاد خانواده بیش  تا حمایت های عمومی  شد 

همیشه در کشور پیاده شود.
وی با اشاره هدف نهایی معاونت امور زن و خانواده 
ریاست جمهوری اظهار داشت: ما در تلاش هستیم 
تا آسیبهایی که پیرامون زن و خانواده وجود دارد را به 

حداقل برسانیم.

معاون رییس جمهوری در امور زن و خانواده تصریح 
کرد: زن با عزت و با کرامت جامعه ای سالم و با کرامتی را 
می سازد و به هر اندازه که در بخش زن و خانواده هزینه 
شود فایده آن به صورت مستقیم به همه مردم می رسد.

قم  استانداری  خانواده  و  بانوان  امور  دفتر  مدیرکل 
نیز در این جلسه، بیان کرد: وجود 61 دانشگاه، حوزه 
های علمیه، پایگاه انقلاب، مسجد مقدس جمکران، 
حرم مطهر، حضور سالانه 20 میلیون زائر،30 تشکل 
مردم نهاد،229  گروه جهادی، وجود 70 هزار خانواده 
غیرایرانی، بیش از 200 مرکز قرآنی و اموری از این دست 
سرمایه اجتماعی و ظرفیت قابل توجهی را برای استان 

قم به وجود آورده است.
صدیقه صدیق تقی زاده ادامه داد: استان قم ظرفیت 
بسیار بزرگی برای بانوان این شهر و سایر استانهای کشور 

برای گفتمان سازی انقلاب اسلامی در حوزه زنان و 
خانواده به وجود آورده است.

وی یادآور شد: مطالبات زنان فرهیخته قم نیازمند 
تخصیص اعتبارات و حمایت دستگاه های اجرایی است 
تا مساله زن و خانواده در این شهر به یک نقطه مطلوب 
برسد. معاون رییس جمهوری، توانمندی و پشتوانه نظام 
را جوانان سخت کوش، مبدع، خلاق و جهادی دانست 
و ادامه داد: زمانی که با بحران روبرو می شویم با اتکا به 

این جوانان خیلی سریع از آن عبور می کنیم.
وی با اشاره به برنامه بلندمدت دشمنان برای ضربه 
زدن به نظام خانواده و هویت اسلامی زنان افزود: بحث 
جمعیت یکی از حوزه هایی است که دشمنان طی دهه 
های اخیر بر آن متمرکز شده اند و متاسفانه تاحدی 

موفق نیز بوده اند.

معاون رییس جمهوری در امور زنان و خانواده  مطرح کرد :

مطالبات زنان فرهیخته قم نیازمند حمایت دستگاه های اجرایی

اخبار



3 سه شنبه-11 آبان ماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 5381
سلامت

10 تأثیر افسردگی بر سلامت جسم چه عواملی می تواند باعث کمبود کلسیم شود؟

نشانه ها و علائم کمبود کلسیم در بدن
کلسیم یک ماده معدنی مهم و مورد نیاز بدن برای تشکیل و استحکام استخوان و 
دندان هاست و وجود آن برای عملکرد صحیح قلب و سایر عضلات بدن ضروری است.

کمبود کلسیم می تواند خطر پوکی استخوان، استئوپنی و هیپوکلسمی را افزایش 
دهد.

افرادی که در کودکی میزان کافی کلسیم دریافت نمی کنند، قد آنان در بزرگسالی 
رشد کافی ندارد. مقدار توصیه شده کلسیم را می توان از طریق مصرف مواد غذایی، 

مکمل ها و ویتامین ها به دست آورد.
احتمال کمبود کلسیم با افزایش سن بیشتر می شود. عوامل دیگری نیز وجود دارند 
که فرد را در معرض خطر قرار می دهند، روزنامه "تایمزآو ایندیا" در گزارشی به برخی 
از آنها اشاره کرده است: - عدم دریافت میزان کافی کلسیم برای مدت طولانی به 
خصوص در دوران کودکی - برخی داروها جذب کلسیم را کاهش می دهند - عدم 
تحمل غذاهای غنی از کلسیم - تغییرات هورمونی در زنان - فاکتورهای ژنتیکی 

خاص
علائم شایع هیپوکلسمی )بیماری کمبود کلسیم(

- مشکلات عضلانی: افراد مبتلا به کمبود کلسیم ممکن است دچار درد عضلانی، 
گرفتگی و اسپاسم شوند. این افراد همچنین ممکن است در هنگام راه رفتن یا حرکت 
دچار درد در ناحیه ران و بازو شوند. بی حسی و سوزن سوزن شدن دست ها، بازوها، 

پاها و اطراف دهان نیز ممکن است در این افراد مشاهده شود.
- خستگی شدید: سطح پایین کلسیم می تواند منجر به خستگی مفرط شده و 
باعث شود فرد همیشه احساس تنبلی داشته باشد. همچنین ممکن است به بیخوابی 
منجر شود. به علاوه خستگی ناشی از کمبود کلسیم می تواند با احساس سبکی سر، 
سرگیجه و مه مغزی همراه باشد و می تواند منجر به عدم تمرکز، فراموشی و گیجی 

شود.
- مشکلات ناخن و پوست: کمبود کلسیم در طولانی مدت می تواند به خشکی 
پوست، شکنندگی ناخن ها، زبری موها، اگزما، التهاب پوست، خارش پوست و 

پسوریازیس منجر شود.
- پوکی استخوان: استخوان ها کلسیم را به خوبی ذخیره می کنند اما وقتی سطح 
کلسیم در بدن کم باشد، بدن کلسیم مورد نیاز خود را از استخوان ها برمی دارد و در 

نتیجه آنها را شکننده و مستعد آسیب کند.
- سندرم پیش از قاعدگی: سطح پایین کلسیم در زنان با سندرم پیش از قاعدگی 
شدید مرتبط است. در یک مطالعه که در سال 2017 انجام گرفت مشخص شد 
مصرف روزانه 500 میلی گرم کلسیم به مدت دو ماه، خلق و خوی شرکت کنندگان 
را بهبود بخشیده و احتباس مایعات کاهش یافته است. در سال 2019 نیز نتایج یک 
مطالعه نشان داد سطح پایین ویتامین D و کلسیم در نیمه دوم چرخه قاعدگی ممکن 

است به تشدید علائم سندرم پیش از قاعدگی کمک کند.
دندانی:  مشکلات   -
زمانیکه سطح کلسیم بدن 
پایین باشد، کمبود این ماده 
مغذی را از طریق دندان ها 
ممکن  که  کند  می  جبران 
دندانی  مشکلات  به  است 
مانند پوسیدگی و شکنندگی 
دندان، تحریک شدن لثه ها 
و تضعیف ریشه های دندان 

منجر شود.
نتایج  افسردگی:   -
که  داده  نشان  مطالعات 
کمبود کلسیم ممکن است 
با اختلالات خلقی از جمله 
باشد.  مرتبط  افسردگی 
بیشتری  تحقیقات  اگرچه 
مورد  نتایج  این  تایید  برای 

نیاز است.

تحقیقات نشان می دهد تقریبا 40 درصد مردم منیزیم کافی از تغذیه ی 
خود دریافت نمی کنند و این کمبود پیامدهایی برای سلامتی شان دارد؛ اما 
آیا تا به حال فکر کرده اید چرا منیزیم در تغذیه این قدر مهم است؟ در این 
مطلب همراه ما باشید تا متوجه شوید منیزیم چقدر ضروریست و از دانستن 

حقیقت شگفت زده شوید.
منیزیم در بیش از 300 واکنش شیمیایی در بدن نقش دارد، بنابراین 
دریافت منیزیم کافی باید برایتان مهم باشد؛ اما آیا واقعا به آن اهمیت 
می دهید؟ تحقیقات نشان می دهد تقریبا 40 درصد مردم منیزیم کافی از 
تغذیه ی خود دریافت نمی کنند و این کمبود پیامدهایی برای سلامتی شان 
دارد؛ اما آیا تا به حال فکر کرده اید چرا منیزیم در تغذیه این قدر مهم است؟ 
در این مطلب همراه ما باشید تا متوجه شوید منیزیم چقدر ضروریست و از 

دانستن حقیقت شگفت زده شوید.
منیزیم، قلب و رگ های خونی تان را سالم نگه می دارد

منیزیم نقش حیاتی در بدنتان دارد چون یک عامل ضداسترس است. 
منیزیم به حفظ سلامت قلب کمک کرده و با کاهش استرس فیزیکی در 
داخل رگ های خونی به عنوان یک گشادکننده ی رگ عمل می کند. یکی 
از راه های عملکرد منیزیم، بهبود عملکرد اندوتلیال است؛ یعنی شیوه ی 

پاسخ دادن رگ ها به استرس فیزیکی.
به طور ایده آل تمایل داریم رگ هایمان باز باشند و اجازه دهند خون و 
اکسیژن به خوبی جریان داشته باشد، نه اینکه سفت و گرفته شوند و بدتر 
اینکه لخته خون در آن ها تشکیل شود. منیزیم به رگ ها کمک می کند باز 
شوند. اگر عملکرد اندوتلیال ضعیف باشد نشانگر این است که احتمال 
سکته مغزی یا حمله قلبی وجود دارد. بنابراین مصرف منیزیم غذایی به 

میزان کافی می تواند در برابر این عوارض از شما محافظت نماید.

اگر سابقه ی فشارخون در خانواده دارید، بهتر است مصرف منیزیم را در 
تغذیه  تان افزایش دهید تا از انسداد عروق و سکته مغزی جلوگیری شود. 
یک رژیم غذایی سرشار از منیزیم می تواند از افزایش فشار خون پیشگیری 
کند. برخی مطالعات حتی نشان داده اند مصرف مکمل منیزیم در حد 
متوسط می تواند فشارخون را در افرادی که به فشارخون بالا دچارند، پایین 
بیاورد. به علاوه، منیزیم به کاهش التهاب کمک می کند. التهاب، فاکتور 
دیگری است که می تواند به دیواره ی داخلی عروق آسیب زده و ریسک 

حمله قلبی و سکته مغزی را افزایش دهد.
منیزیم، حامی سلامت استخوان هایتان است

آیا می دانستید بیش از نیمی از منیزیم بدن شما در استخوان هایتان 
ذخیره می شوند؟ استخوان های اسکلت شما هر روز ضربه های زیادی 
دریافت می کنند. استفاده ی مداوم از استخوان ها و ضربه هایی که دریافت 
می کنند منجر به شکستگی های ریزی در آن ها می شود که ممکن است 
هرگز کاملا ترمیم نشوند. ضمنا، پوکی استخوان، خطری برای بیشتر 
خانم ها بعد از یائسگی است و می تواند منجر به شکستگی استخوان شده و 

در نهایت عواقب ناخوشایندی به بار بیاورد.
است.  قوی  استخوان های  برای  ضروری  سازنده ی  واحد  یک  منیزیم 
این ماده معدنی مهم، آنزیم هایی را فعال می کند که کمک می کنند بافت 
استخوان ترمیم و بازسازی شود. منیزیم در فعالیت دو پروتئین مهم نیز 
نقش دارد؛ اوستئوکالسین و اوستئوپونتین، که به تشکیل سلول های جدید 
استخوانی کمک می کنند. کمبود منیزیم می تواند موجب نازک شدن 

استخوان ها یا پوکی استخوان در سال های بعدی زندگی شود.
مطالعه ای که به منظور واضح تر کردن نقش منیزیم در سلامتی صورت 
گرفت نشان داد رژیم غذایی با منیزیم بیشتر منجر می شود زنانی که در 

سنین بعد از یائسگی به سر می برند کمتر در معرض پوکی استخوان باشند. 
ضمنا، التهاب مزمن می تواند در بازسازی استخوان ها اختلال ایجاد نماید. 
منیزیم با کاهش التهاب که یک مولفه ی دیگر در کاهش تراکم استخوان 

است، تاثیر مثبت بر سلامت استخوان ها می گذارد.
منیزیم برای سلامت عضلاتتان ضروری است

منیزیم نقش مهمی در تراکم بافت عضلات نیز دارد. سلول های عضله 
برای تولید ATP )انرژی که به عضله اجازه ی انقباض می دهد( به منیزیم نیاز 
دارند. ضمنا منیزیم کمک می کند عضله شل شود و در نتیجه انعطاف پذیری 
داشته باشد. شواهدی نیز وجود دارد که نشان می دهند دریافت منیزیم 
غذایی کافی می تواند ریسک گرفتگی های عضله را پایین بیاورد. برای حفظ 

عملکرد سالم عضلات خود، بیشتر غذاهای منیزیم دار بخورید.
منیزیم به سلامت متابولیکی کمک می کند

یکی از فواید منیزیم این است که حساسیت به انسولین )نحوه ی پاسخ 
سلول ها نسبت به انسولین( را افزایش می دهد. حساسیت انسولینی هر 
چه مطلوب تر باشد سبب بهبود سلامت متابولیک شده و ریسک دیابت نوع 
دوم و افزایش وزن پایین می آید. اگر دیابت دارید، پس بیشتر در معرض 
کمبود منیزیم هستید. افراد دیابتی وقتی سطح گلوکز خونشان بالا می رود 
معمولا منیزیم بیشتری از طریق ادرار دفع می کنند، یعنی بافت های آن ها 

ممکن است در این زمان دچار کمبود منیزیم شوند.
منیزیم برای سلامت سیستم عصبی لازم است

منیزیم یک مولفه مهم در حفظ عملکرد درست عصب ها و سیستم عصبی 
است. بر اساس یک سری از مطالعات، منیزیم به کاهش تنش عضله  که 
می تواند سبب اضطراب و بی خوابی شود کمک می کند. خیلی از افراد 
کلسیم بیشتری نسبت به منیزیم دریافت می کنند و نسبت منیزیم به 
کلسیم از جهت بسیاری از فرایندهای بیوشیمی در بدن اهمیت دارد؛ از 
جمله فرایندهای مرتبط با ریلکسیشن و خواب. براساس اطلاعات فعلی، 
نسبت ایده آل کلسیم به منیزیم چیزی حدود 2 به 1 می باشد؛ یعنی شما 

باید دو برابر منیزیمی که دریافت می کنید کلسیم مصرف کنید.
بهترین منابع منیزیم

منیزیم یک ماده مغذی نیرومند است که تحت هیچ شرایطی نباید آن را 
از رژیم غذایی تان حذف کنید اما چگونه می توانید بیشتر از آن بهره ببرید؟ 
برخی از منابع برتر منیزیم شامل غلات کامل، آجیل و دانه ها مانند بادام، 
پسته و تخم کدو می شوند. اما شما می توانید با مصرف بیشتر سبزیجات 
برگدار و سبز مانند اسفناج و کلم برگ و شلغم و چغندربرگ، از منیزیم ِ بیشتر 
بهره مند شوید. شکلات تلخ نیز منبع عالی دیگری از منیزیم می باشد. 

شکلات تلخ 70% حاوی 50 میلی گرم منیزیم در هر 30 گرم است.
بدنتان به چه اندازه منیزیم نیاز دارد؟

بیشتر منابع می گویند بدن انسان روزانه به 400 میلی گرم منیزیم نیاز 
دارد؛ اما راه بهتر اینکه بدانید چه اندازه منیزیم نیاز دارید، وزن بدنتان 
است. طبق مطالعه ای شما باید به ازای هر کیلوگرم از وزن بدن خود، 4 تا 6 
میلی گرم منیزیم در روز مصرف کنید. اگر غذاهای منیزیم دار مصرف کنید 
نیازی به مصرف مکمل وجود ندارد. فراموش نکنید که پیش از مصرف 

مکمل با پزشک مشورت کنید.

بدنتان به چه اندازه منیزیم نیاز دارد؟

ترشحات آبکی گوش نشان از عفونت دارند؛به این 5 دلیل علمی منیزیم بیشتری دریافت کنید

از گوش پاک کن استفاده نکنید

متخصص گوش و حلق و بینی گفت: ترشحاتی به رنگ زرد مایل به قهوه ای با 
عنوان جرم گوش وجود دارد که طبیعی است اما ترشحات آبکی گوش نشانه ای از 

عفونت محسوب می شوند.
محسن نراقی متخصص گوش و حلق و بینی و جراحی سر و گردن در گفت وگو 
با خبرنگار سلامت خبرگزاری فارس، به پاره ای از مشکلات گوش و حلق و بینی 

پاسخ داد.
وی با اشاره به اینکه خارش گوش مسئله ای شایع است توصیه کرد از شستن 
بیش از حد گوش خودداری شود و گفت: برخی در هنگام حمام کردن گوش خود 
را با کف می شویند باید از شستن گوش با مواد شوینده خودداری کرد. ترشحات 
چرب گوش در حد طبیعی موجب ایمنی گوش می شود و از خارش آن جلوگیری 

می کند.
متخصص گوش و حلق و بینی و جراحی سر و گردن در پاسخ به اینکه چرا برخی 
احساس می کنند راه گلویشان به هنگام بلعیدن غذا تنگ است گفت: فردی که 
این حالت را در سالیان متمادی حس می کند نگرانی خاصی برایش متصور نیست 
چون ضایعات در حال رشد هستند و خاصیت پیش روندگی دارند ولی در این افراد 
پیش روندگی دیده نمی شود. ولی برای پی بردن به منشا این تنگی باید آندوسکوپی 

انجام شود تا مسیر گوارشی به دقت بررسی گردد.
نراقی با تاکید بر اینکه یکی از شایعترین کارهای اشتباه استفاده از گوش پاک 
کن است اظهار داشت: به هیچ وجه نباید برای تمیزکردن مجرای گوش از گوش 
پاک کن استفاده کرد. حتی انگشت نباید وارد مجرای گوش شود. چون ترشحات 
گوش، داخل مجرا هستند و نباید این قسمت را تحریک کرد. ما فقط مجاز هستیم 

قسمت خارجی گوش را پاک کنیم.
وی در پاسخ به اینکه چرا برخی اوقات احساس می کنیم در هنگام طاق باز 
خوابیدن گوشمان گزگز کرده و از آن ترشحاتی خارج می شوند گفت: مشکل 
خاصی وجود ندارد. در همه افراد گوش ترشحاتی به رنگ زرد مایل به قهوه ای با 
عنوان جرم گوش دارد که طبیعی است. در برخی افراد پس از حمام کردن جرم 
گوش خیس مس خورد و موجب کیپی گوش می شود که باید توسط پزشک خارج 

شود ولی به طور کلی گوش نباید دستکاری شود.
نراقی در ادامه با اشاره به اینکه سوت زدن گوش دلایل مختلفی دارد گفت: اگر 
فرد در حالت طبیعی شنوایی عادی دارد باید به دنبال عامل ایجاد کننده سوت 
گوش بگردیم. استفاده از هدفون و هندز فری برای گوش بسیار مضر است و می 
تواند به سلول های حساس شنوایی آسیب بزند که به صورت سوت زدن و کم 

شنوایی بروز می کند بنابراین باید کمتر از این وسایل استفاده کرد.
وی عفونت را دلیل ترشحات آبکی گوش عنوان کرد و اظهار داشت: در حالتی 
که گوش ها درد ندارند و فقط ترشح طبیعی دارند بهتر است بدون دستکاری، این 

ترشحات توسط پزشک از گوش خارج شوند.

دبیر انجمن فیزیوتراپی ایران:

»پوکی استخوان« در کمین این افراد است!
دبیر انجمن فیزیوتراپی ایران گفت:زنان، افراد بالای 50 سال، افراد با سابقه 
خانوادگی ابتلا به پوکی استخوان، افراد کم تحرک ، استفاده از برخی از داروها 
مانند استروئیدها، استعمال دخانیات، کمبود کلسیم یا ویتامین د از جمله عوامل 

خطرزای ابتلا به پوکی استخوان هستند.
عبدالرحمن اهوازیان،تاثیر فیزیوتراپی در بیماران مبتلا به پوکی استخوان«،گفت: 
در حالی که شیوع بیماری کرونا نظام سلامت را با چالش روبرو کرده است و شیوع 
بیماری با چنین وسعتی در خاطر بسیاری از انسانها نیست اما توجه به شرایط 

مزمن و قابل مدیریت و پیشگیری مانند پوکی استخوان نیز ضروری است.
اهوازیان ادامه داد: با شیوع بیماری کرونا بنابر توصیه جدی متخصصین نظام 
سلامت، حضور افراد مسن و ضعیف در فضاهای عمومی و شلوغ بسیار محدود 
شده است از سوی دیگر میزان دریافت نور خورشید هموطنان ما بالاخص در فصل 
پاییز و زمستان بسیار محدود است، اما باید توجه داشته باشیم ایجاد و پیشرفت 

شرایطی مانند پوکی استخوان می تواند کشنده باشد.
این فیزیوتراپیست در مورد اهمیت پوکی استخوان، گفت: یک نفر از هر سه مرد 
و یک نفر از هر پنج خانم شکستگی ناشی از پوکی استخوان را در طی زندگی خود 
تجربه خواهند کرد. شکستگی لگن به دنبال پوکی استخوان موجب مرگ بیست 

درصد این افراد در سال اول می شود.
وی تصریح کرد:همچنین در صورتی که سایر بیماران پس از درمان، مراحل 
فیزیوتراپی را به طور کامل نگذرانند، عمدتا دچار بی تحرکی، کم تحرکی و ترس از 
تحرک می شوند. تنها 33 درصد از خانم های مسن به دنبال شکستگی لگن ناشی 
از پوکی استخوان به زندگی مستقلانه پیشین خود بازمی گردند و در مابقی افراد 

اعضای خانواده و اطرافیان بسیار درگیر خواهند شد.
به  ابتلا  با سابقه خانوادگی  افراد  افراد بالای 50 سال،  اهوازیان گفت: زنان، 
پوکی استخوان، افراد کم تحرک و یا بی تحرک، استفاده از برخی از داروها مانند 
از جمله عوامل  یا ویتامین د  استروئیدها، استعمال دخانیات، کمبود کلسیم 
خطرزای ابتلا به پوکی استخوان هستند. دبیر انجمن فیزیوتراپی ایران خاطر نشان 
کرد: به بیماران مبتلا به پوکی استخوان توصیه می شود همزمان با مراجعه منظم به 
پزشک و دریافت داروها، حتما به منظور افزایش قدرت و تعادل و همچنین کاهش 
خطر شکستگی تمرین درمانی را حتی در منزل تحت نظر یک فیزیوتراپیست 
انجام دهند. وی اضافه کرد: فیزیوتراپیست ها در چنین مواردی با توجه به شرایط 
اختصاصی هر بیماری ترکیبی از تمرینات تحمل وزن، یوگا، تای چی، تمرینات 

تعادلی، تمرینات اصلاح قامت و خم شدن فرد برای فرد تجویز می کنند.

افراد کم خواب تعادل کمتری
 در راه رفتن دارند

نتایج یک مطالعه نشان می دهد کم خوابی بیش از آنچه که پیش از این تصور 
می شد با مغز ارتباط دارد و افراد کم خواب تعادل کمتری در راه رفتن دارند.

به گزارش ایرنا از روزنامه دیلی میل، محققان پیش از این حدس می زدند فرایند 
راه رفتن یک روند خودکار باشد اما اکنون به این نتیجه رسیدند که این فرایند بیش 

از آنچه که تصور می شد با درگیر شدن مغز همراه است.
 محققان دانشگاه سائوپائلو در برزیل در این مطالعه متوجه شدند افرادی که کمتر 
از 6 ساعت در شب می خوابند، تعادل کمتری هنگام راه رفتن نسبت به بقیه افراد 
دارند.    آنها در این آزمایش که در یک دوره 14 روزه روی دانشجویان انجام دادند، 
متوجه شدند افرادی که خواب ناکافی داشتند، نمی توانند در هنگام راه رفتن روی 
تردمیل تعادل خود را حفظ کنند. همچنین حفظ تعادل برای گروه دانشجویان که 

هیچ خواب شبانه ای نداشتند، بسیار دشوارتر بود.
این مطالعه همچنین نشان داد که عملکرد دانشجویانی که در طول هفته میزان 
خواب کمتر از ایده آل داشتند اما در آخر هفته می توانستند، بخوابند به نسبت 

آنهایی که به صورت کلی خواب اضافی داشتند، بهتر بود.
محققان خاطرنشان کردند:  افرادی که به دلیل شرایط شغلی خود خواب نامنظم 
یا ناکافی دارند مانند کارگران شیفتی، کارکنان کلینیک ها  و برخی نیروهای نظامی 
اگر بتوانند برنامه منظمی برای جبران خواب داشته باشند، کنترل بیشتری روی راه 

رفتن خود خواهند داشت.
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مدیرگروه آموزش و ارتقا سلامت مرکز بهداشت قم اعلام کرد:

واکسن هراسی مهم ترین علت 
آمار پایین واکسیناسیون درقم 

 مدیرگروه آموزش و ارتقا سلامت مرکز بهداشت قم گفت: 35.3 درصد از مردم قم 2 
دُز واکسن کرونا را دریافت کرده اند که اصلی ترین علت آمار پایین واکسن هراسی است.

روانی  جو  مدیریت  و  اطلاع رسانی  ستاد  درجلسه  دوشنبه  روز  سلطانی  محمدتقی 
استانداری قم افزود: در هفته اخیر که هفته 88 اپیدمی در کشور است، در استان قم موارد 

فوت و بستری با شیب مناسب درحال کاهش می باشد.
تا 52 درصد  بین 46  درقم  بهداشتی  پروتکل های  رعایت  این که درصد  بیان  با  وی 
می باشد، اضافه کرد: در 2 هفته گذشته روند مراجعه به پایگاه های سرپایی 9 گانه تست 

کرونا مقداری افزایش یافته است که امیدواریم نشان دهنده موارد مثبت نباشد.
وی ادامه داد: درصد مثبت بودن آزمایش کرونا از 44 به 33 درصد کاهش یافته است 
و دربازه زمانی 18 مهر تا 2 آبان ماه جاری فقط 2 منطقه در استان قم قرمز، 12 منطقه 

نارنجی و 14 منطقه زرد بود.
سلطانی بیان کرد: تاکنون حدود 707 هزار و 361 نفر دُز اول، 389 هزار و 189 نفر دُز 
دوم واکسن کرونا را تزریق کرده اند و در کل یک میلیون و 97 هزار و 281 دُز واکسن کرونا در 

استان قم تزریق شده است.
به گفته وی،  واکسیناسیون نوبت سوم یا دُز بوستر برای کادر بهداشت و درمان، جانبازان 

و ایثارگران و بیماران نقص سیستم ایمنی و خاص آغاز و تاکنون 731 دُز تزریق شده است.
وی خاطرنشان کرد: درگروه دانش آموزان تاکنون 62.2 درصد و در گروه سنی 12 تا 18 

سال نیز 51.5 درصد افراد واکسن کرونا را دریافت کرده اند.
کارشناس مرکز بهداشت قم خاطرنشان کرد: روزانه به طور میانگین 12 هزار و 565 دٌز 

واکسن کرونا در استان قم تزریق می شود.
وی با بیان این که 90 درصد موارد بستری در قم واکسن دریافت نکرده اند، گفت: در حال 
حاضر در بهترین شرایط از نظر تزریق واکسن قرار داریم، زیرا بیماری درحال کاهش است و 

موارد بستری و شناسایی کاهش یافته؛ اما سرعت واکسیناسیون بسیار کند است.
وی تصریح کرد: هیچ کدام از سازندگان واکسن ادعا نکرده اند که واکسن به صورت 100 
درصد باعث ایمنی و جلوگیری از مرگ می شود؛ ولی همه ادعا دارند که تا درصد زیادی از 

موارد بستری و یا مرگ جلوگیری می کند.
سلطانی افزود: تغذیه، ژنتیک، سیستم ایمنی و آمادگی افراد از جمله موارد مهمی است 

که در تاثیر واکسن کرونا بر افراد مختلف موثر است.
وی ادامه داد: درصد واکسیناسیون در قم به دلیل تنوع قومیت و ملیت نسبت به تمام 
کشور متفاوت است، ولی از نظر میزان پوشش واکسن چهارمین استان از انتهای جدول 

هستیم.
وی تصریح کرد: گروه ها و افرادی در  قم به اسم ها و اهداف مختلف  سعی در واکسن 

هراسی دارند.
روند کاهش بیماری در قم مطلوب ولی شکننده است

رییس مرکز بهداشت قم نیز با بیان این که روند کاهش بیماری مطلوب ولی شکننده 
است، گفت: مراکز واکسیناسیون در 20 پایگاه تجمیعی شامل 18 پایگاه در شهر قم و 2 

پایگاه در شهرستان های جعفریه و کهک مستقر است.
سیامک محبی افزود: ظرفیت 20 مرکز برای واکسیناسیون روزانه حدود 30 هزار دُز 

می باشد که تاکنون بیشترین میزان تزریق واکسن 17 هزار دُز در روز بوده است.
وی ادامه داد: با توجه به این که سالمندان از نظر بیماری و بستری گروه پر دغدغه ای 
هستند و میزان واکسیناسیون در این گروه سنی پایین بود، به  صورت تلفنی دعوت عمومی 
شدند و بعد از سه هفته درصد پوشش واکسیناسیون سالمندان با افزایش 10 درصدی به 

77 درصد رسید.
وی افزود: با دعوت عمومی از گروه سنی 40 تا 60 سال نیز درصد پوشش واکسیناسیون 

حدود پنج درصد افزایش یافت.
محبی با بیان اینکه درصد پوشش در گروه سنی 20 تا 40 ساله پایین است، تصریح کرد: 
نیازمند اطلاع رسانی در همه بخش ها هستیم و مردم باید از اخبار واکسیناسیون اطلاع 

داشته باشند.
وی خاطرنشان کرد: هنوز بسیاری از شهروندان از وجود 20 پایگاه تزریق واکسن در 
استان خبر ندارند که وجود خودروهای بلندگودار برای آگاه سازی مردم بسیار حیاتی است.

وی تاکید کرد: در 2 هفته آینده تمام برنامه مرکز بهداشت استان بر روی افزایش روند 
واکسیناسیون متمرکز خواهد بود.

موسی حسینی کاشانی مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم نیز دراین جلسه گفت: باید 
بر مبنای کار علمی و واقعیت در زمینه واکسیناسیون تصمیم بگیریم و دسترسی، آگاهی و 

شبهات را مدنظر داشته باشیم.
همچنین مدیر روابط عمومی اداره کل آموزش وپرورش قم گفت: 126 هزار دانش آموز 
در گروه سنی 12 تا 18 سال در استان قم وجود دارد که  101 هزار دانش آموز در مقطع 

متوسطه اول و دوم تحصیل می کنند.
غلامرضا رضایی افزود: تاکنون 64 هزار دانش آموز با تلاش و فرهنگ سازی مسوولان 

آموزش وپرورش واکسینه شده اند.
مدیر روابط عمومی شهرداری قم نیز گفت: جشنواره رسانه ای »شهر ما« سال گذشته در 

پنج بخش اصلی و 13 رشته برگزار شد و یک هزار و 157 اثر به دبیرخانه جشنواره رسید.
ماه جاری  آبان  نیز 29  ما  رسانه ای شهر  دومین جشنواره  افزود:  مهدی کلانترزاده 
فراخوان عمومی می شود و امیدواریم در دهه فجر 1400 اختتامیه و تقدیر از برگزیدگان 

داشته باشیم.
در این جلسه پوستر دومین جشنواره رسانه ای شهر ما توسط مسوولان استان رونمایی 

شد.
 

مسئول طرح مهر خانواده دادگستری استان قم خبرداد:

کاهش ۱۰ درصدی طلاق در قم
مسئول طرح مهر خانواده دادگستری استان قم گفت: با اجرای طرح مهر خانواده در قم 

حدود 10 درصد از آمار طلاق کاسته شده است.
صالح با اشاره به اجرای این طرح از دی ماه سال گذشته تا کنون  اظهارداشت: در طول 
این مدت بیش از 4 هزار نفر برای حضور در این کلاس ها ثبت نام کرده اند که حدود 600 
نفر در طول دوره کلاس های مهر خانواده از ادامه حضور در کلاس منصرف شده اند و این 

آمار نشان میدهد این طرح حداقل از شتابزدگی برای طلاق جلوگیری می کند.
صالحی با بیان اینکه طرح مهر خانواده از سوی معاونت اجتماعی و پیشگیری از جرم 
دادگستری برای زوجین متقاضی طلاق طراحی شده افزود: اهمیت آموزش زوجین برای 
کسب مهارت های لازم و تلاش برای تحکیم خانواده از جمله اهداف اجرای این طرح 

است.
کلاس های آموزشی مهر خانواده یک طرح سراسری برای حضور داوطلبانه زوج های 
برای  قم  استان  دادگستری  وپیشگیری  اجتماعی  معاونت  که  است  طلاق  متقاضی 
نخستین بار در کشور حضور در این کلاس های آموزشی را برای زوج ها اجباری کرده است.

مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم خبرداد:

افتتاح نمایشگاه صنایع دستی در قم
مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم از افتتاح نمایشگاه صنایع دستی 

به مناسبت سالروز ورود حضرت معصومه )س( به شهر مقدس قم خبر داد.
علیرضا ارجمندی در آیین افتتاحیه نمایشگاه صنایع دستی که با حضور ابوالقاسم 
مقیمی مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری و معصومه آمره عضو 
شورای شهر قم انجام شد، اظهار کرد: »این نمایشگاه در رشته های منبت، خاتم کاری، 
رودوزی الحاقی، معرق چوب، زیورآلات سنتی، سفال و سرامیک و در مجموعه تاریخی 

گنبدسبز و به همت سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم برگزار شده است.«
مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم ادامه داد: مایه خرسندی است، 
مجموعه تاریخی گنبدسبز که بیش از این استفاده چندانی از آن نمی شده است، امروز 

به مکانی برای عرضه محصولات صنایع دستی تبدیل شده و مملو از بازدیدکننده است.
ارجمندی با بیان این که 16 بنای تاریخی قم قابل واگذاری از سوی صندوق احیاء و 
بهره برداری از بناها و اماکن تاریخی و فرهنگی است، افزود: در یکی از این بناهای تاریخی، 

خانه خلاق صنایع دستی استان راه اندازی خواهد شد.

 مدیر امور زراعت و باغبانی جهادکشاورزی استان قم خبرداد:

آغازبرداشت اناراز23۰۰ هکتار
 از باغات قم

مدیر امور زراعت و باغبانی جهادکشاورزی استان قم گفت : برداشت انار از 2 هزار و 300 
هکتار از باغات قم از اواخر مهر آغاز شده است.

ابراهیمی افزود: پیش بینی برداشت انار از باغ های استان بیش از 25 هزار تن است.
وی با بیان اینکه برداشت انار دراستان تا اواسط آبان ادامه دارد گفت: عمده انار کشت 

شده در این استان قجاق، ملس، شاه پسند و آقامحمدی است.
برای  تازه خوری  بر  باغ های استان علاوه  از  برداشت شده  انار  ادامه داد:  ابراهیمی 
مصارف دیگر از جمله رب انار و آب انار مورد استفاده قرار می گیرد و به استان های تهران. 

مرکزی. اصفهان و همدان صادر می شود.

 »انسیه خزعلی« معاون رئیس جمهوری در امور زنان و 
خانواده روز دوشنبه با سفر به قم با شماری از مراجع تقلید و 
علما این شهر دیدار و گفت و گو کرد.دراین دیدار ها مراجع 
تقلید و علمای قم بر مقابله با فرهنگ مخرب غربی؛ لزوم 
حفظ و ترویج فرهنگ عفاف و حجاب در جامعه اسلامی 

تاکید داشتند.
آیت الله نوری همدانی:

 حجاب و عفاف نیازمند توجه بیشتری است
آیت الله نوری همدانی دردیدار انسیه خزعلی معاون امور 
زنان و خانواده رئیس جمهور با اشاره به اینکه تعلیم و تربیت 
مادر در جامعه اسلامی از لوازم تمدن سازی اسلامی است 
گفت: مادر با ایمان و فرهنگ اسلامی در تربیت فرزند صالح 

موفق است.
آیت الله حسین نوری همدانی با بیان اینکه بنده کتابی 
را در مورد بانوان نوشته ام، گفت: مسائل مربوط به بانوان از 

اهمیت متفاوت برخوردار است.
وی به نگاه نامناسب مردم نسبت به فرزند دختر در دوران 
افزود:  و  اشاره کرد  پیامبر اسلام )ص(  از  جاهلیت قبل 
اسلام این نگاه و قضاوت را محکوم و تاکید کرد که مرد و 

زن محاسن بسیاری داشته و هر دو قابل احترام هستند.
مرجع تقلید شیعیان چهره زن در اسلام را بسیار نیکو 
دانست و تصریح کرد: سخن پیامبر اسلام )ص( مبنی بر 
اینکه بهشت زیر پای مادران است نگاه متفاوت اسلام به 

بانوان را نشان می دهد.
لوازم  از  را  اسلامی  جامعه  در  مادر  تربیت  و  تعلیم  وی 
تمدن سازی اسلامی دانست و ادامه داد: مادران باید با 
تعلیم و تربیت و آشنایی با اسلام به ویژه شخصیت حضرت 

زهرا )س( به سمت تعالی حرکت کنند.
آیت الله نوری همدانی حساس ترین زمان برای هر انسان 
را دوران در آغوش مادر بودن دانست و گفت: یک مادر با 
ایمان و فرهنگ صحیح می تواند در تربیت فرزند صالح به 

موفقیت برسد.
جامعه  در  افزود:  اسلامی،  ارزش های  به  اشاره  با  وی 
اسلامی ارزش های بسیاری وجود دارد که یکی از آن ها 
عفاف و حجاب است و در جامعه ما باید به این ارزش توجه 

بیشتری شود.
مرجع تقلید شیعیان به نقش بانوان در پیروزی انقلاب 
زنان  کرد:  عنوان  و  کرده  اشاره  مقدس  دفاع  و  اسلامی 
در کشور ما در صفوف اول انقلاب و دفاع مقدس بوده و 
به تناسب توانمندی هایشان زحمات شایانی را متحمل 

شده اند.
آیت الله اعرافی:

افراط و تفریط در مقوله زن و خانواده خطاست 
مدیر حوزه های علمیه دردیدار معاون امور زنان و خانواده 
رئیس جمهور گفت :در مواجهه تمدنی ما با غرب مقوله زن 
و خانواده قطعا یکی از اساسی ترین مقوله های این مواجهه 
خواهد بود به ویژه که در مورد زن می بینیم که افراط و 
تفریط هایی صورت می پذیرد، هم دیدگاه های متحجرانه 
و کهنه ای وجود دارد و هم دیدگاه های مدرنی که برخی 
دیگر از حقوق فکری و معرفتی زن و خانواده را پایمال می 

کند و این هر دو خطا و اشتباه راهبردی است.
آیت الله اعرافی در سخنان به تبیین اهمیت و جایگاه 
مقوله زن و خانواده پرداخت و گفت: اگر ما گفتمان انقلاب 
اسلامی را یک گفتمان نو و مترقی بدانیم حتما مقوله زن و 
خانواده یکی از ده مسئله محوری و اساسی این گفتمان 

خواهد بود که از اهمیت بسزایی برخوردار است.
و  زن  مقوله  غرب  با  ما  تمدنی  مواجهه  در  افزود:  وی 
خانواده قطعا یکی از اساسی ترین مقوله های این مواجه 
خواهد بود به ویژه که در مورد زن می بینیم که افراط و 
تفریط هایی صورت می پذیرد، هم دیدگاه های متحجرانه 
و کهنه ای وجود دارد و هم دیدگاه های مدرنی که برخی 
دیگر از حقوق فکری و معرفتی زن و خانواده را پایمال می 

کند و این هر دو خطا و اشتباه راهبردی است.
مدیر حوزه های علمیه با اشاره به گفتمانی که شهید 
مطهری)ره( در کتب خویش در مورد مقوله زن و خانواده 
دارد گفت: الگوی ما همان چیزی است که اسلام فرموده 
است و شهید مطهری نیز در سخنان و تالیفاتش خویش به 

آن پرداخته است.
لزوم گفتمان سازی دیدگاه اسلام 

راجع به زن و خانواده 
آیت الله اعرافی با اشاره به لزوم گفتمان سازی دیدگاه 
اسلام راجع به زن و خانواده تاکید کرد: نظریه زن و خانواده 
در اسلام به خوبی تبیین شده است و لازم است که همه ما 
در حوزه و دانشگاه به آن بپردازیم و تبیین و گفتمان سازی 
لازم صورت گیرد که متاسفانه در این عرصه ما ضعف داریم.
با اشاره به وجود صدها راوی و محدث  امام جمعه قم 
زن در صدر اسلام و تاریخ تشیع ابراز داشت: ما همیشه 
در صدر اسلام و تاریخ با شکوه شیعه و حوزه های علمیه 
همواره مشاهده می کنیم که صدها راوی و محدث زن بوده 
اند که در نظامات آموزشی حوزه آنچنان که شایسته است 
به آنان توجهی نشده است اما امروزه در تحولات برنامه ای 
حوزه یکی از محوری ترین عرصه ها مقوله زن و خانواده می 
باشد و لازم است که ورود بانوان به عرصه علوم اسلامی یک 

ورود قاعده مند و تعریف شده باشد.
آیت الله سعیدی:

علما و اندیشمندان نسبت به معرفی بانوی کرامت 
مسئول هستند

امام جمعه قم نیز دردیدار معاون رئیس جمهور در امور 
زنان و خانواده، با بیان اینکه حضرت معصومه)س( موسس 
یک مکتب هستند گفت: مسئولیت معرفی ایشان و ادامه 
اندیشمندان  و  علما  حوزه ها،  عهده  بر  مکتب  آن  دادن 

است.
دیدار  در  آیت الله سید محمد سعیدی صبح دو شنبه 
انسیه خزعلی معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده، 
که در سالن محراب حرم مطهر بانوی کرامت انجام شد، با 
بیان اینکه زیارت کریمه اهل بیت )س( پیام های بسیاری 
دارد که باید به صورت دقیق مورد بررسی قرار گیرد، گفت: 
عقل انسان عادی نمی تواند برخی از تعابیر مطرح شده در 

این زیارت را درک کند.
وی با تاکید بر اینکه زیارت با معرفت حضرت معصومه 

سلام الله علیها موجب رسیدن به بهشت می شود، تصریح 
کرد: ما نمی توانیم مقام و جایگاه ایشان را درک کنیم.

افزود:  رهبری  خبرگان  مجلس  در  قم  مردم  نماینده 
حضرت معصومه سلام الله علیها در سنین قبل از بلوغ 
نسبت به مسائل دینی اشراف کاملی داشتند و در نبود 
پدر، به سوالات برخی پاسخ دادند که وقتی پاسخ ها را امام 
موسی کاظم علیه السلام شنیدند جمله ماندگاری را مطرح 

کردند که »فداها ابوها«.
به عنوان  فی سبیل الله  مهاجر  و  بودن  عالمه  از  وی 
ویژگی های بانوی کرامت یاد کرد و گفت: ایشان به قصد 
زیارت امام هشتم )ع( به سمت طوس سفر کردند هر چند 

به مقصد هم نرسیدند اما مهاجر هستند.
سعیدی با اشاره به اینکه حضرت معصومه سلام الله علیها 
مجاهد فی سبیل الله هستند، مطرح کرد: ایشان در مسیر 
هم مورد حمله دشمنان قرار گرفتند و به همین علت از 
عنوان رحلت شهادت گونه برای حضرت استفاده می شود.

امام جمعه قم با بیان اینکه قم به برکت بانوی کرامت به 
دستاوردهای بسیاری رسیده است، افزود: خداوند متعال 
یک کار خیر را بنیان می گذارد اما برای استمرار و حفظ آن 
دخالت نمی کند همانند کعبه که دستور به ساخت آن داد 
اما نگهداری از این خانه را به مردم سپرد و متأسفانه مردم 
خانه توحید را به بت خانه تبدیل کردند و امروز هم مسجد 
الاقصی و خانه خدا در اختیار صهیونیست و یهودی ها قرار 

دارد.
وی با تاکید بر اینکه حوزه ها، علما، اندیشمندان، بانوان 

بانوی کرامت مسئول  به معرفی  و مردان همگی نسبت 
هستند، ادامه داد: حضرت معصومه سلام الله علیها نیز 
آمدند تا یک مکتب را تأسیس کنند اما معرفی ایشان و ادامه 
دادن آن مکتب بر عهده ما است که امیدواریم با کارهای 

مختلف فرهنگی این هدف محقق شود.
نماینده ولی فقیه در استان قم گفت: همانطور که خانه 
خدا دشمن داشت، امروز هم ایران دشمنان بسیاری دارد، 
اختلال در سامانه سوخت نیز یکی از این دشمنی هاست 
که دشمن با این کار به دنبال به خیابان کشاندن مردم بود 
اما مردم فهیم بودند و توطئه دشمن را خنثی کردند و ما باید 
قدردان این مردم باشیم چراکه حضرت علی علیه السلام 

هم چنین مردمی نداشتند.
آیت الله حسینی بوشهری:

باید قوانین به سمت و سوی بازسازی فرهنگ بروند
 رئیس شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، نیز 
دردیدار معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده گفت: 
باید قوانین و برنامه های اجرایی با ابتکارات و خلاقیت 
ها به سمت و سویی برود که فرهنگ جامعه ما در جهت 
بوشهری  حسینی  الله  آیت  بازسازی شود.  دینی  تعالی 
اظهارداشت : در عصر حاضر مسئولیتی که به شما سپرده 
شده مسئولیتی بسیار خطیر است.جامعه ای به کمال 
مطلوب می رسد که در آن کانون خانواده با محوریت زن و با 

مدیریت زن متدین به دین اسلام اداره گردد.
وی، خاطرنشان کرد: هرکس به مقدار کمی هم با آموزه 
های اسلام آشنایی داشته باشد می داند که با بعثت پیامبر 
مکرم اسلام چه منزلت و شأن والایی به زن داده شد؛ فضای 
آن روز یک فضای دردناک بود که به جاهلیت اولی از آن یاد 

می شود.
امام جمعه قم، شیوه برخورد پیامبر اکرم با حضرت فاطمه 
زهرا )س( را مظهر والا بودن مقام زن نزد دین مبین اسلام 
دانست و گفت: درست است که حضرت زهرا )س( فرزند 
پیامبر اکرم بوده اند اما چنین شیوه برخوردی با دختر و زن 

در آن زمان و تا قبل از بعثت خاتم النبیین وجود نداشت.
رئیس شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، 
و  عفاف  که حافظ  است  زنی  زن مسلمان  کرد:  تصریح 
حجاب خود می باشد و کانونی که او در آن حضور دارد 
خانواده است تا برای آینده جامعه اسلامی فرزندان صالحی 
را تربیت نماید. وی با اشاره به آسیب های اجتماعی که 
در عصر  افزود:  گیرد  قرار می  آن  الشعاع  خانواده تحت 
حاضر محبت به فرزندان در حال کاهش است و این عدم 
محبت موجب عدم وابستگی آنان به نهاد خانواده می شود.
آیت الله حسینی بوشهری بیان داشت: باید قوانین و 
برنامه های اجرایی با ابتکارات و خلاقیت هایی به سمت 
و سویی برود که فرهنگ جامعه ما در جهت تعالی دینی 

بازسازی شود.
جامعه  از  نهی  سر  از  و  عامرانه  فقط  نباید  گفت:  وی 

بخواهیم راه دین را بروند؛ این کار نیازمند دعوت، تبیین و 
روشنگری تدریجی در نشان دادن چهره زیبای اسلام و نقد 

فرهنگ غرب است.
عضو شورای عالی حوزه های علمیه، اظهار کرد: می 
بایست ره آورد فرهنگ غرب در جامعه مورد نقد و بررسی 
قرار گیرد؛ مسائلی همچون سقط جنین و تحدید جمعیت 
از مسائل جدی و کلیدی هستند که باید به آسیب های 

ناشی از آن ها بیش از پیش پرداخته شود.
وی با تأکید بر لزوم حمایت دولت از کانون خانواده عنوان 
علاوه  است  قدرت  مظهر  کشوری  هر  در  آنچه  داشت: 
بر قدرت نظامی، وجود نیروی انسانی است؛ در جامعه 
اسلامی خانواده محل تولید و تربیت نیروی انسانی می 

باشد.
آیت الله حسینی بوشهری گفت: باید طرح هایی در نظر 
گرفته شود که قابلیت اجرایی داشته باشد و از طرح های 

بدون عقبه فکری و هیجانی پرهیز گردد.
وی جایگاه معاونت امور زنان نهاد ریاست جمهوری را 
به دلیل  این جایگاه  بیان داشت:  و  بسیار مهم برشمرد 
اهمیتی که در عصر حاضر دارد می تواند از چند وزارت 

خانه نیز مهمتر باشد.
 نماینده آیت الله سیستانی در ایران:

ظرفیت مشاوره ای جوانان برای حل مشکلات کشور 
به کار گرفته شود

 نماینده آیت الله سیستانی مرجعیت عالی عراق در ایران 
در دیدار  معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده بر 

ضرورت بهره گیری مدیران از ظرفیت مشاوره ای جوانان و 
کارشناسان برای حل مشکلات کشور تاکید کرد.

حجت الاسلام والمسلمین سید جواد شهرستانی ، طی 
سخنانی با بیان اینکه فرصت خدمت همیشه در اختیار 
مسئولان نیست اظهار کرد: باید از فرصت ها برای اعتلای 

اسلام بهره گرفته شود.
وی با بیان اینکه در استعداد، خلاقیت و نوآوری ما چیزی 
از کشورهای توسعه یافته کم نداریم افزود: باید از ابزارهای 

نوین برای برون رفت از مشکلات بهره ببریم.
وی با بیان اینکه امام خمینی )ره( با همه پشتوانه علمی 
و فقهی از ظرفیت مشاوره با جوانان بهره می برد ادامه داد: 
یکی از مشکلات اساسی جامعه ضعف مدیریتی است؛ در 
راستای حل مشکلات نیازمند توجه به ظرفیت های جوانان 

و نخبگان کشور داریم.
معاون رییس جمهوری:

 آسیب زدایی از محیط خانواده
 با جدیت پیگیری می شود

 معاون رییس جمهوری در امور زنان و خانواده نیزدراین 
دیدار ها گفت: آسیب زدایی از محیط خانواده که مهمترین 
پیگیری  جدیت  با  را  است  جامعه  در  اجتماعی  کانون 

می کنیم.
انسیه خزعلی بیان کرد: برنامه ای که برای معاونت زنان 
و خانواده تعریف شده در دو بخش توانمندسازی زنان و 
حمایت از زنان سرپرست خانواده و همچنین آسیب زدایی 

از حوزه زنان و خانواده است.
آمار  کاهش  و  کنترل  رابطه  همین  در  افزود:  وی 
آسیب هایی همچون طلاق و اعتیاد که حوزه زنان و خانواده 
را بسیار تحت تاثیر خود قرار می دهد،  در دستور کار است و 
تلاش می کنیم از افزایش این آسیب ها جلوگیری و در گام 

بعد برای کاهش آن اقدام کنیم.
وی ادامه داد: اگر این آسیب ها به خانواده ای وارد شود به 
دلیل محور بودن زنان در خانواده، آسیب جدی، دشوار و در 

مواردی جبران ناپذیر خواهد بود.
خزعلی گفت:  بسیاری از تهدیدهای امروز، حوزه زنان 
و خانواده را نشانه رفته و به دنبال از بین بردن ارزش های 
اسلامی در محیط خانواده است،  این جنگ نرمی است که 
سال هاست دشمن درپیش گرفته و ما باید آن را گردنه ای 
بدانیم که اگر توسط دشمن فتح شود خیلی از چیزها را از 

دست می دهیم و نهاد مهم خانواده فرو می ریزد.
وی افزود: بنابراین نیاز داریم بسیاری از قوانین و آیین 
 نامه ها را بازنگری کنیم و  هم در سبک اجرا و هم در بیان آن 

با توجه به تحول های جامعه، الگوی مناسب را ارائه دهیم.
وی ادامه داد: همچنین نیاز است که الگوهای تربیتی 
و راهبردهای مورد نیاز در این حوزه را با استفاده از قواعد 
فقهی و حقوقی و با بهره گیری از زبان روز و هنر برای زنان 
و دخترمان بیان کنیم و بتوانیم بر اساس گام دوم انقلاب 

اسلامی مسیر حفظ و تقویت ارزش های دینی و جلوگیری 
از تهدیدهای دشمنان در محیط خانواده و جامعه را طی 

کنیم.
الگویی جامع در حوزه عفاف و حجاب تدوین 

می شود
معاون رییس جمهوری در امور زنان و خانواده  در ادامه 
گفت: با همکاری مراکز علمی و حوزوی، الگویی جامع 

درحوزه عفاف و حجاب تدوین می شود.
مراجع  حمایت  با  هستیم  امیدوار  کرد:  بیان  خزعلی  
بزرگوار و روحانیت معزز بسیاری از معضلات و مشکلات 
اجتماعی که به اساس خانواده و هویت دینی ما ضربه 

می زند برطرف شود.
وی افزود: امروز دشمنان در قالب جنگ نرم با استفاده 
از فضای مجازی در درون خانواده ها به دنبال آسیب زدن 
به هویت دینی و تربیتی ما هستند و با مجازی شدن بیشتر 
امور در دوران شیوع کرونا،  کودکان نیز در معرض این خطر 

قرار گرفتند.
معاون رییس جمهوری در امور زنان و خانواده تاکید کرد:  
در شرایط کنونی که کودکان در فضای مجازی حضور دارند 
باید به دنبال تبدیل کردن این فضا به یک محیط آموزشی 
سالم باشیم و با زبان روز و هنر با توطئه دشمنان مقابله کنیم 
و زودتر از آنکه آنان بتوانند به اهداف خود برسند برای تربیت 

کودکان مان برنامه تربیتی لازم را داشته باشیم.
وی ادامه داد:  در این رابطه دشمنان بر روی حوزه زنان 
سرمایه گذاری زیادی انجام داده اند و نیاز است که ما هم 
در این رابطه سرمایه گذاری لازم را داشته باشیم و حتما باید 
در این فضا مطالبه گرایانه به دنبال ارائه الگو و برنامه هایی 
باشیم که بتواند جلوتر از دشمنان مسیر راه حرکت صحیح 

را ارائه دهد.
خزعلی گفت: مطالبی که در این فضا ارائه می دهیم حتما 
باید برای زنان و دختران ما جذابیت داشته باشد و بتواند با 
درنظر گرفتن مساله عفاف و حجاب به ایشان در انجام 
کارهای خانه، فعالیت های اجتماعی و سایر امور زندگی 

کمک کند.
وی بیان کرد:  باید الگوی عفاف و حجاب با زبان روز که 
قابل فهم برای همگان هست ارائه شود تا با همراهی همه 
یک حرکت جریان ساز را در جامعه اسلامی شکل بگیرد و از 
این طریق بسیاری از مسائل و مشکلات در این حوزه  رفع 

شود.
وی ادامه داد: در همین رابطه به دنبال تشکیل جلسه های 
مستمر با مراکز دینی و حوزوی هستیم تا با هم فکری این 

الگو دنبال و پیاده سازی آن اجرایی شود.
معاون رییس جمهوری در امور زنان و خانواده گفت: در 
بحث خانواده نیز باید به آسیب های جدی همچون طلاق 
و اعتیاد توجه کرد که متاسفانه آمار آن سال به سال افزایش 
پیدا می کند و نیز مساله فرزند آوری که با این روند که پیش 
می رود ممکن است در آینده با پیری بسیار زیاد جمعیت و 

کم شدن جوانان و تبعاتی از این دست رو به رو شویم.
وی بیان کرد:  امیدواریم از این فضای ایجاد شده در دولت 
سیزدهم و هماهنگی بسیار خوب میان نهادهای متولی به 
خوبی استفاده و برنامه جامعی برای حل مسائل و مشکل ها 

در حوزه زنان و خانواده ارائه شود.
الگوهای غربی جایگاه زن را متزلزل کرده است

معاون رییس جمهوری در امور زنان و خانواده  دربخش 
جایگاه  غربی  الگوهای  گفت:  خود  سخنان  از  دیگری 
متعالی زن را متزلزل ساخته و حقوق زنان را در بسیاری از 

حوزه ها،  از بین برده است.
توسط  زن  تکریم  اصلی  نمونه   افزود:  خزعلی 
زهرا)س( قابل  حضرت  خصوص  در  پیامبراکرم)ص(  
درک است که جایگاه متعالی زن کامل را در اسلام نشان 

می دهد.
وی افزود: اگر بتوانیم الگوی جامعی از زنان مسلمان را 
ارائه دهیم بسیار از دختران آن را از صمیم دل می پذیرند و 

بهترین الگو می دانند.
وی با اشاره به لزوم ارائه الگوی زن مسلمان با نگاه به 
شرایط کنونی و با بهره گیری از زبان هنر، ادامه داد: این 
از حقوق  الگوی غربی است که بسیاری  بر خلاف  الگو 
زنان را پایمال کرده و جایگاه حقیقی آن را تنزل داده و ما 

می توانیم در این زمینه مطالبه گر باشیم.
معاون رییس جمهوری در امور زنان و خانواده با اشاره به 
تاکید رهبر معظم انقلاب بر روی مساله عفاف و حجاب و 
موضوع خانواده در حوزه زنان،  ادامه داد: امیدوار هستیم 
با ارائه صحیح الگوی زن مسلمان در جامعه دینی برای 
زنان و دخترانمان که در کانون تهاجم دشمنان قرار دارند، 

از آسیب ها در امان بمانیم.
خزعلی گفت: حوزه زنان و خانواده از سنگرهای مهمی 
است که باید توسط نظام مورد توجه جدی قرار بگیرد و 
اجازه اجرای طرح های دشمن در این حوزه داده نشود، ما 
باید با تمام توان از این حوزه محافظت کنیم و با استفاده از 
ظرفیت های دینی و تبیین دیدگاه های اسلام در خصوص 
جایگاه متعالی زن و دختران و لزوم حفاظت از آنان، الگوی 
جامع در این حوزه را در مقابل الگوهایی که به بن بست 

رسیده اند، ارائه دهیم.
بتوانیم در  بیان کرد:  امیدواریم در دولت سیزدهم  وی 
و  زنان  حوزه  که  تهدیدهایی  و  آسیب ها  با  مقابله  مسیر 
کاهش  و  طلاق، اعتیاد  مانند  می کند  تهدید  را  خانواده 
جمعیت که آسیب جدی است و همچنین توانمند سازی 
زندگی  در  موفقیت  برای  که  مهارت هایی  ارائه  و  زنان 
خانوادگی نیاز دارند همچون صبر و بردباری و همچنین 
توانمندسازی آنان در حوزه اشتغال، در مقابله با تهدیدهای 

حوزه زنان و خانواده موفق باشیم.
وی با اشاره به اهمیت فرزندآوری، ادامه داد:  جمعیت 
از مسائل راهبردی نظام و نشان قدرت است و نیاز است 
از طریق ابزارهای حمایتی و مشوق های فرهنگی در این 
قدرت  جمعیت  که  چرا  گیرد،  صورت  لازم  اقدام  زمینه 

مضاعف برای کشور به ارمغان می آورد.
شرکت در جلسه بانوان در فرمانداری قم و دیدار با آیات 
محمدجواد فاضل لنکرانی رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( 
و سیدمحمدعلی علوی گرگانی از مراجع تقلید از برنامه 

های رئیس جمهوری در سفر به قم بود.

  در دیدار معاون رئیس جمهوری با مراجع و علمای تاکید شد؛

لزوم تحکیم فرهنگ حجاب و عفاف در جامعه اسلامی
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 رئیس مجلس :

فرایند بودجه ریزی باید سامانه محور شود

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: فرایند تدوین و تخصیص بودجه باید سامانه 
محور شود و با ایجاد شفافیت، هم عملکرد حوزه بودجه ریزی ارتقاء یابد و هم 

مشکلات اقتصادی و معیشتی برطرف شود.
 محمدباقر قالیباف صبح روز دوشنبه در نشست شورای هماهنگی مجلس 
شورای اسلامی که با حضور رؤسای کمیسیون ها برگزار شد، افزود: بررسی و 
اصلاح احکام مهم لایحه بودجه باید در دستورکار تمامی کمیسیون ها قرار بگیرد 
و با هماهنگی دیوان محاسبات مهم ترین احکام بودجه در حوزه های مختلف 
استخراج شوند. تعداد این احکام مهم به 20 مورد نمی رسد که باید ظرف هفته 

جاری احصاء و به کمیسیون های تخصصی ارجاع داده شوند.
رئیس مجلس با بیان اینکه اگر احکام بودجه و سیاست های آن رعایت نشوند 
هرساله با مشکل مواجه می شویم، تصریح کرد: باید در مدت کوتاهی احکام مهم 
بودجه احصاء و وظایف کمیسیون های تخصصی مشخص شود تا در حوزه نظارت 

متمرکز شویم.
رئیس قوه مقننه با بیان این که طرح اصلاح موادی از قانون آئین نامه داخلی 
مجلس که بخشی از آن به نحوه تهیه و بررسی لایحه بودجه اشاره دارد را مطالعه 
کرده ام گفت: اولین موضوع سامانه محور شدن بودجه است تا دخالت افراد به 
حداقل برسد و مثلا این طور نباشد که در یک بخش مانند مالیات، به جای سامانه 
محوری، ممیزمحور باشیم و یک فرد به جای تمامی ساختار اقتصادی کشور 

تصمیم گیری کند.
قالیباف تاکید کرد: با سامانه محور شدن فرایند بودجه ریزی در کشور هم 
عملکرد این بخش ارتقاء می یابد و هم مشکلات اقتصادی و معیشتی ناشی از 

فرایند های غلط بودجه ریزی و تحمیل فشار به مردم برطرف شود.
وی به فرایند بررسی بودجه در مجلس اشاره کرد و با ابراز تاسف از این که کماکان 
براساس قانون برنامه و بودجه سال 1353 عمل می شود، افزود: هماهنگی های 
اولیه در زمینه ارائه بودجه براساس اصلاحات طرح اصلاح موادی از قانون آئین 
نامه داخلی مجلس ایجاد شده است و امیدواریم این طرح به زودی نهایی شود تا 

بخشی از مشکلات حوزه بودجه ریزی کشور رفع شود.
اینکه هفته گذشته در  به  با اشاره  رئیس مجلس شورای اسلامی همچنین 
نشستی با حضور مسئولین قوه قضائیه و آقای اژه ای مقرر شد تا آئین نامه ای در 
حوزه مباحث نظارتی و همکاری های بین دو قوه مقننه و قضائیه تهیه شود، افزود: 
با همکاری بخش های نظارت، قوانین و کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس آئین 
نامه مذکور تنظیم شود تا موضوعات نظارتی کمیسیون اصل 90 و براساس ماده 

234 آئین نامه داخلی بایگانی نشوند و براساس زمانبندی پیگیری شوند.

معاون امور اقتصادی رییس جمهوری:

 زیرساخت های بورس تقویت می شود
معاون امور اقتصادی رییس جمهوری با تاکید بر نگاه ویژه دولت سیزدهم به بازار 
بورس اعلام کرد: در این دولت تلاش داریم با ورود واحدهای صنعتی پیشرفته، 

زیرساخت های بازار بورس تقویت شود.
از واحد های شهرک صنعتی  بازدید  روز دوشنبه در حاشیه  محسن رضایی 
غیردولتی صفادشت در شهرستان ملارد، به خبرنگاران گفت: در دولت گذشته 
باید زیرساخت های بازار بورس تقویت می شد که این کار انجام نشد اما دولت 

سیزدهم در تلاش است این بازار را رونق دهد.
وی افزود: در برنامه های کوتاه و بلند مدت در تلاش هستیم زیرساخت های بازار 
بورس را تقویت کنیم و با ورود واحدهای صنعتی بزرگ و پیشرفته ارزش بازار بورس 
را افزایش دهیم که مردم باید کمی صبر کنند و این قول را به مردم می دهم که 

مساله بورس مورد توجه و تاکید دولت سیزدهم است.
شهرک های صنعتی خط مقدم اقتصاد کشور است

اینکه شهرک های  بیان  با  امور اقتصادی رییس جمهوری همچنین  معاون 
صنعتی خط مقدم اقتصاد کشور است، گفت: هرچه این شهرک ها توسعه و 
سرمایه گذاری بیشتر در این شهرک ها انجام شود، حرکت کشور رو به جلو خواهد 
بود و در بازدید امروز )دوشنبه( از واحدهای شهرک صنعتی صفادشت ملارد که 

به همراه استاندار تهران انجام شد، مشکلات صنعتگران شناسایی و احصا شد.
انتقال  مقررات  خصوص  در  صنعتگران  این  مشکلات  عمده  داد:  ادامه  وی 
واحدهای صنعتی از شهرهای کرج و تهران به این منطقه و همچنین مشکلات 

بانک ها و مقررات در خصوص اخذ مجوز است.
رضایی تاکید کرد: صنعتگران با مشکلات زیادی که اصلا مربوط به تحریم ها 
خارجی نیست، مواجه هستند که من اسم این مشکلات را »تحریم های داخلی« 

گذاشتم و باید فکری برای رفع مشکلات صنعتگران کرد.
وی خاطرنشان کرد: دشمن با همه قدرت بر علیه نظام و اقتصاد کشور توطئه 

می کند و باید زمینه ساز رفع مشکلات داخلی شویم.
معاون رییس جمهوری در خصوص سوالی مبنی بر تصمیم دولت در خصوص 
افزایش یارانه ها، نیز گفت: مباحث مفصلی در دولت مطرح شد اما در آذرماه 

خبرهای خوبی برای مردم داریم که در زمانش اطلاع رسانی خواهیم کرد.

معاون وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد:

تداوم پرداخت وام اجاره مسکن
 تا بهمن ماه

معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی از پرداخت وام اجاره به بیش از 
90 هزار متقاضی خبر داد و گفت: بر اساس مصوبه ستاد ملی کرونا فرصت ثبت نام 
وام ودیعه مسکن تا پایان آذرماه و پرداخت وام ودیعه مسکن از سوی بانک ها تا پایان 

بهمن ماه ادامه خواهد داشت.
»محمود محمودزاده« افزود: تا شب گذشته یک میلیون و 541 هزار و992 نفر 
در سامانه وام ودیعه مسکن ثبت نام کردند و حدود 568 هزار و 350 نفر به عنوان 

واجد شرایط برای دریافت وام به بانک ها معرفی شده اند.
معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد که تاکنون حدود 90 هزار 897 نفر نیز وام 

اجاره مسکن را دریافت کرده اند.
لازم به ذکر است ، ثبت نام وام ودیعه مسکن از 26 خرداد آغاز شده است و همه 
tem. مستأجران واجد شرایط دریافت تسهیلات کمک ودیعه مسکن که در سامانه
mrud.ir ثبت نام کرده اند اکنون یا منتظر پاسخ استعلام خود هستند با به نظام 

بانکی معرفی شده  و وام اجاره را دریافت کردند.
سقف تسهیلات کمک ودیعه اجاره مسکن در منطقه شهری تهران 70 میلیون 
تومان، سایر کلان شهرها )شهرهای بالای یک میلیون نفر جمعیت یعنی شهرهای 
مشهد، اصفهان، کرج، شیراز، تبریز، قم، اهواز و کرمانشاه( 40 میلیون تومان و 
سایر شهرها 25 میلیون تومان است. همچنین، متقاضیان دریافت این تسهیلات 

باید متاهل یا سرپرست خانوار باشند.
متقاضیان همچنین باید دارای اجاره نامه رسمی یا اجاره نامه ثبت شده در سامانه 

ثبت معاملات املاک و مستغلات و دارای کد رهگیری باشند.
چنانچه متقاضی تا حداکثر 2 هفته از تاریخ معرفی به شعب بانکی نسبت به 

تکمیل مدارک خود و ضامنان اقدام نکند، درخواست متقاضی رد می شود.
 طبق اعلام مرکز آمار ایران در تابستان 1400، شاخص قیمت اجاره بهای 
واحدهای مسکونی در مناطق شهری، به عدد 244,1 رسید که نسبت به فصل 

قبل هشت درصد افزایش داشته است.

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با تاکید بر اینکه همه تلاش ما ایجاد ثبات در 
بازار سهام است، گفت: با توجه به شرایط بنیادی مناسبی که امروز شرکت های 
بورسی دارند و همچنین همراهی دولت برای رفع برخی دغدغه های بازار سرمایه 

از جمله قیمت گذاری دستوری، شرایط برای ایجاد ثبات فراهم است.
»مجید عشقی« ذات بازارسرمایه را همراه با نوسان دانست و افزود: متاسفانه 
به دلیل اتفاقاتی که به خصوص در نیمه دوم سال گذشته افتاد، شاهد ریزش 
عجیبی در این بازار بودیم، اتفاقی که به موجب آن سهامداران دچار هراس 
شدند. در این شرایط مطابق با علم مالی رفتاری و با بیش واکنشی که در مقابل 
اخبار منفی اتفاق می افتد، شاهد افت قیمت سهام نسبت به ارزش ذاتی آن 

بودیم.  

وی با اشاره به برنامه های خود در راستای ایجاد ثبات در بازارسرمایه گفت: 
نخستین برنامه ای که در نظر داریم، افزایش شفافیت در اطلاعات و صورت های 
مالی شرکت ها است تا سرمایه گذاران اطلاعات دقیقی از سودآوری شرکت ها 

داشته باشند.
عشقی افزود: در 6 ماه نخست سال جاری اطلاعات بسیار مطلوبی در این 
خصوص به دست آمده است؛ با این حال به دلیل برخی ابهاماتی که در بازار 
وجود داشته و همانطور که اشاره شد واکنش شدیدی که سرمایه گذاران به دلیل 

ترس از بازار نشان دادند، ریزش ها ادامه دار شده است.
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار تصریح کرد: حضور قوی تر صندوق های 
بازارگردانی و صندوق های سرمایه گذاری برای خرید سهام از دیگر برنامه هایی 

است که سازمان بورس و اوراق بهادار در دست اقدام دارد. در نظر داشته باشید از 
ابتدای سال تاکنون 25 هزار میلیارد تومان تنها توسط صندوق های بازارگردانی، 
توسعه بازار و سرمایه گذاری سهام از بازارسرمایه خریداری شده است، به طوریکه 
شرکت های بزرگ و هلدینگ های سرمایه گذاری راغب هستند که این خریدها 

را ادامه دهند.
وی با بیان این که اعتمادسازی فرایند زمانبری است، گفت: محدودیت های 
موجود در برخی از صنایع مانند خودرو به افت قیمت های آنها منجر شده است 
که به نظر من اگر دولت هر چه سریعتر تصمیمات مناسبی برای این صنایع 
بگیرد، بورس به شرایط قبل باز می گردد و شرایط ریزشی به پایان خواهد رسید. 

این تصمیمات در چند روز آینده اعلام خواهد شد.
عشقی بیان کرد: طی 20 سال گذشته با حدود 4 دوره افت شدید رو به رو 
بودیم که البته این نوسانات پس از طی مراحل به ثبات و شرایط قبل خود رسیده 

است.
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با بیان اینکه قرمزی بازار از سال قبل و از 
مرداد 99 شروع شد، اعلام کرد: در تابستان امسال نیز شاهد شرایط نوسانی 

در بازار سرمایه بودیم اما باید توجه کرد که امروز شرایط با سال قبل تفاوت دارد.
وی با بیان اینکه وظیفه سازمان بورس، افشای اطلاعات شرکت ها در زمان 
مناسب و نظارت بر معاملات است، افزود: شرکت ها در 6 ماهه اول امسال 
سودآوری خوبی داشتند و پی به ای )نسبت قیمت به درآمد( شرکت ها پایین 
آمده و از بالای 30 به 5 و 6 رسیده است و به این ترتیب قیمت سهم ها جذاب 
است؛ لذا جای نگرانی نیست و شرایط بنیادی خوبی بر بازار حاکم است که البته 

چند ابهام در بازار داریم و برای رفع آن ها با جدیت تلاش می کنیم.
عشقی با تاکید بر این نکته که تمام تلاش ما حذف قیمت گذاری دستوری 
و جلوگیری از رانت است عنوان کرد: رشد و نزول شدید برای بازارها سم است 
و نباید رشد و ریزش شارپی داشته باشیم. در این میان نمی توانیم مردم را به 
سرمایه گذاری در بورس دعوت کنیم و بعد با اقداماتی نظیر قیمت گذاری 
دستوری کالای تولیدی شرکت ها، دست در جیب شرکت ها کنیم؛ در این 
زمینه با همراهی دولت قطعا دخالت ها به حداقل می رسد تا سود واقعی نصیب 

تولیدکننده و سهامداران شود.
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با بیان اینکه دولت در 40 روز گذشته هیچ 
اوراقی در فرابورس نفروخته است، گفت: سود آوری شرکت ها صرف طرح های 
توسعه ای می شود و هم اکنون در حوزه فولاد، معدن و پتروشیمی طرح های 
توسعه بسیار زیادی وجود دارد که این اقدامات زمینه ثبات بازار سرمایه را فراهم 

خواهد کرد.

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار:

شرایط برای بازگشت ثبات به بازار سهام مهیاست

مدیرکل دفتر هماهنگی توزیع و فروش شرکت بازرگانی دولتی ایران خبرداد:

ادامه عرضه برنج وارداتی با نرخ مصوب برای تنظیم بازار
مدیرکل دفتر هماهنگی توزیع و فروش شرکت بازرگانی 
دولتی ایران، از عرضه 150 هزار تن برنج وارداتی برای 

تنظیم بازار برنج با نرخ مصوب خبر داد.
تنظیم  اساس مصوبه ستاد  بر  افزود:  براتعلی  حجت 
بازار محصولات کشاورزی و با هدف کاهش قیمت برنج 
وارداتی از سه ماه قبل 150 هزار تن برنج با نرخ مصوب 
آغاز شد که 120 هزار تن آن جذب شده و فروش 30 هزار 

تن دیگر همچنان ادامه دارد.
وی اضافه کرد: 30 هزار تن برنج خارجی شامل برنج 
با قیمت هر کیلو 18 هزار و 500 تومان، برنج  هندی 
پاکستانی با نرخ هر کیلو 20 هزار و 500 تومان و برنج 
تایلندی با نرخ هر کیلو 12 هزار و 500 تومان از طریق 
شبکه های توزیع سراسری از جمله همه فروشگاه های 
روستایی  و  شهری  سراسری  تعاونی های  ای،  زنجیره 

بازار استان ها توزیع  و همچنین از طریق ستاد تنظیم 
می شود.

مدیرکل دفتر هماهنگی توزیع و فروش شرکت بازرگانی 
حدود 3  را  کشور  در  برنج  سالانه  مصرف  ایران  دولتی 
میلیون و 200 هزار تن اعلام کرد و گفت: پیش بینی اولیه 
وزارت جهاد کشاورزی از میزان تولید داخل برنج حدود 
2 میلیون تن در سال جاری بود که این میزان با توجه 
به کاهش بارش ها و خشکسالی کاهشی 18 درصدی 
داشت و تولید داخل به یک میلیون و 800 هزار تن رسید 
و بنابراین نیاز امسال کشور به واردات برنج حدود یک 

میلیون و 400 هزار تن است.
وی افزود: بر اساس مصوبات شورای عالی امنیت ملی، 
شرکت خدمات بازرگانی دولتی ایران وظیفه تامین 600 
هزار تن برنج را برای ذخایر استراتژیک کشور بر عهده 

دارد.
در  قیمت ها  افزایش  به  توجه  با  داد:  ادامه  براتعلی 
ماه های قبل، با هدف تنظیم بازار برنج در مرحله اول 
100 هزار تن برنج وارداتی از ابتدای شهریور در کشور 
توزیع شد و در مرحله بعدی 50 هزار تن دیگر در نیمه 
مهر به بازار عرضه شد که در نتیجه و بر اساس گزارش های 
رسمی سازمان حمایت از حقوق مصرف کنندگان و تولید 
کنندگان، قیمت برنج در بازار روند کاهشی را در پیش 
درصدی   100 کاهش  شاهد  هندی  برنج  در  و  گرفت 
قیمت بودیم و برنج تایلندی و پاکستانی هم کاهش قیمت 

را شاهد بود.
مدیرکل دفتر هماهنگی توزیع و فروش شرکت بازرگانی 
در  را  وارداتی  برنج  قیمت  افزایش  علت  ایران  دولتی 
ماه های گذشته، کاهش ثبت سفارش واردات این کالا 

توسط بخش خصوصی و وارد کنندگان این کالا بر اساس 
جمهوری  گمرک  سفارش های  ثبت  سامانه  اطلاعات 
ارز  نرخ  حذف  بدلیل  گفت:  و  دانست  ایران  اسلامی 
ترجیحی برای واردات برنج در یک سال و نیم گذشته و 
انجام واردات با ارز نیمایی بخش خصوصی ثبت سفارش 
چندانی برای واردات برنج در سال جاری انجام نداد چراکه 
با توجه به افزایش قیمت تمام شده برنج خارجی، کشش 
بازار نسبت به این برنج کمتر شده است و سطح کشش 
تقاضای بازار داخلی نسبت به برنج خارجی محدودتر 

شده است.
براتعلی همچنین از حضور دولت در این بازار تا رسیدن 
به ثبات نسبی نرخ برنج خبر داد و افزود: در صورت نیاز 
علاوه بر این 150 هزار تن، برنج های بیشتری روانه بازار 

مصرف خواهیم کرد.

 استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی اظهار داشت: در 10 سال گذشته بیش 
از 5 بار شاهد سبقت شاخص cpi روستایی نسبت به شهری بوده ایم که در هر کجای 
دنیا این مسئله اگر رخ می داد آنها دچار نگرانی می شدند چراکه این شاخص بر 
پنج مورد دلالت دارد که اساس امنیت ملی را متزلزل می کند و توسعه را ناممکن 

می سازد.
از  برخی  و  مدیران  با  اقتصاد  و  دین  مطالعات  موسسه  رئیس  مومنی  فرشاد 
پژوهشگران موسسه عالی پژوهش تامین اجتماعی دیدار و گفتگو کرد. وی در این 
جلسه اظهار کرد: هر میزان تلاش های ارزشمند انجام شده در زمینه ثبت و ضبط 
اطلاعات و انتقال به مدیریت جدید با دقت و هوشمندی بیشتری صورت گیرد، 
می توان گفت به همان میزان، به وظیفه تاریخی و ملی خودتان عمل کرد ه اید و 
هر میزان هم تیم جدید بتواند قدرشناس این ذخیره دانایی باشد در واقع شما 

پژوهشگران به خواسته خود رسیده اید.
وی افزود: در موسسه عالی پژوهش تامین اجتماعی در زمینه اندیشه های مورد 
اعتناء در حوزه سیاست های اجتماعی، حمایت های اجتماعی و اندیشه های رفاهی 
در این دوره اقداماتی مناسب انجام شده و بنده به عنوان پژوهشگر مطالعات توسعه 

به سهم خود، قدرشناس این زحمات هستم.
دانش  »مرزهای  عنوان  با  خود  کتاب  نگارش  به  اشاره  با  دانشگاه  استاد  این 
توسعه« گفت: در این کتاب به مسیری که اندیشه توسعه طی کرده و در هر دوره 
به وجه های فرهنگی، سیاسی و اقتصادی پرداخته شده است و 7 گروه نشانه و 
استدلال مطرح است که نشان می دهد وجه اجتماعی حیات جمعی در قرن 21؛ 
منزلت ابرتعیین کننده پیدا کرده است یعنی مهم ترین عامل بقائ ظهور و سقوط 
حکومت هاست که بیش از هر چیز تابع میزان و کیفیت اهتمامی است که در هر 

دوره به امور اجتماعی می شود.
 در مسائل اجتماعی شاهد آشفتگی  و بی هنجاری  هستیم

وی با بیان اینکه تمام مطالعات آینده شناختی که در زمینه توسعه انجام شده 
بر روی مسائل اجتماعی تمرکز و تاکید دارد، گفت: امیدوارم به گوش مسئولان 

برسد متاسفانه، ما شاهد آشفتگی ها و بی هنجاری هایی هستیم. یک زمانی در 
مقام تحلیل روی عواملی دست می گذاریم و چشم انداز مثبت و منفی داریم اما آن 
چیزی که نگران کننده می شود آشوبناکی غیرمتعارفی است که اکنون  در زمینه فهم 
واقعیت های موجود وجود دارد. رییس موسسه دین و اقتصاد تصریح کرد: اکنون هم 
از قبیل این آشفتگی ها کم نیست، فرض کنید در حیطه اجتماعی در ماه های اخیر 
یک فردی با ژست بسیار افراطی آمده که ریشه نئو لیبرالیسم را خشک کند در مسند 
کار قرار گرفته است آن وقت در حیاتی ترین و اجتماعی ترین معاونت زیرمجموعه 
خود، فردی را می گمارد که به افراطی ترین وفادار به آموزه نئولیبرالیسم دستگاه قبلی 
که شاغل بود مشهور است. وی افزود: بنابراین ترسیم کردن یک تحلیل بامبنا در 
این شرایط بسیار سخت است. زمانیکه ابزارها و جهت گیری های سیاسی را رهگیری 
می کنیم، می بینیم نقطه مقابل آن چیزی که مطرح می شود عمل می کنند؛ اگر 
می دانند و عمل می کنند یک حکم غم انگیز جاری می شود و اگر ندانسته عمل 
می کنند وضعیت بسیار بغرنج خواهد بود. این کارشناس و صاحب نظر اقتصاد 
توسعه تصریح کرد: بنابراین صرف نظر از جایگاه سازمانی، همه ما در این زمینه 
مسئولیت داریم و مسئولیت ملی ما به اندازه فهمی است که از اوضاع داریم که ما 
را مسئول می کند و امیدوارم همه، مسئولیت خود را به خوبی انجام دهیم و گوش ها 

و چشم هایی که باید ببینند و بشنوند، حداقل صلاحیت ها را بتوانند نشان دهند.
 مومنی با اشاره به نتایج برخی مطالعات انجام شده در زمینه فقر که از سوی 
اکنون  اول  انجام شده گفت: در درجه  تامین اجتماعی  پژوهش  موسسه عالی 
بی سابقه ترین سطوح فقر اندیشه ای را درباره فقر شاهد هستیم؛ متاسفانه مسئله 

فقر امنیتی شده و گفت وگو در فضای امنیتی امکان پذیر نیست.
 وی با اشاره به نتایج بدست آمده از گزارش فقر در موسسه عالی پژوهش تامین 
اجتماعی در خصوص وضعیت نامطلوب فقر در روستاها و توجه به این نکته که 
جمعیت زیر خط فقر در روستاها بیش از جمعیت زیر خط فقر شهری است گفت: 
گفته می شود هر سیاست فقرزایی که در دستور کار قرار می گیرد با اینکه ممکن است 
ابتدا به ساکن و در ظاهر بر جامعه روستایی بی تاثیر باشد اما نتایج آن نشان می دهد 

که آسیب پذیری جامعه روستایی از این سیاست ها بیشتر است.
سبقت شاخص cpi روستایی نسبت به شهری نگران کننده است

 cpi مومنی ادامه داد: در 10 سال گذشته بیش از 5 بار شاهد سبقت شاخص
روستایی نسبت به شهری بوده ایم که در هر کجای دنیا این مسئله اگر رخ می داد آنها 
دچار نگرانی می شدند چراکه این شاخص بر پنج مورد دلالت دارد که اساس امنیت 

ملی را متزلزل می کند و توسعه را ناممکن می سازد.
۲5 درصد کل جمعیت کشور حاشیه نشین است

وی با بیان اینکه باب اندیشه ورزی مسئله محور و با کیفیت تا حد زیادی مسدود 
شده، اظهار کرد: کشور در ده زمینه آسیب پذیر شده که یکی از آنها، حاشیه نشینی 
است؛ در حال حاضر میزان جمعیت حاشیه نشین از 25 درصد کل جمعیت کشور 
در حال عبور است، این مساله، نشان دهنده آن است که در آن دوره، به اعتبار اینکه 
بر روی ارتقای بنیه تولید فناورانه در بخش کشاورزی کار بایسته ای انجام نشده بود و 
بخش اصلی اهتمام به خدمات عمرانی و زیرساختی فیزیکی اختصاص یافت، زمانی 
که اولین شوک از طریق سیاستگذاری های غلط وارد شد، به هیچ وجه آن خدمات 
در آن ابعاد بزرگی که ارائه شده بود، نگهدارنده جمعیت روستایی نبود و اکنون تعداد 

روستاهای خالی از سکنه ابعاد نگران کننده ای پیدا کرده است.
 وی اظهار کرد: در موج اصلاحات ارضی می بینیم که فقط جمعیت نیروی فعال 
مهاجرت می کرده و پیوند و همدلی آنها با روستا از بین نمی رفته اما اکنون با پدیده 
تخلیه روستاها به طور کامل مواجه هستیم و به نظر می رسد بهتر است در سال 
تدوین برنامه هفتم توسعه اهتمام ویژه در بحث حمایت اجتماعی به ویژه در مناطق 

روستایی داشته باشیم و به این نکات کلیدی توجه کنیم.
دو برابر جمعیت زیر خط فقر در سه سال اخیر

 مومنی گفت: نتایج پژوهش ها بویژه مطالعه موسسه عالی پژوهش نشان می دهد 
که در دوره سه ساله 96 تا 99، جمعیت زیر خط فقر بیش از دو برابر شده و این 
نیازمند گفتگوهای جدی است و باید بررسی شود که چه عواملی موجبات ایجاد این 

شوک را فراهم کرده است!؟
 این استاد دانشکده اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی با تاکید بر اینکه اکنون 
نیازمند گفتگوهای ملی هستیم، ادامه داد: متاسفانه در برخی سطوح حتی نگاه 
به مسائل اجتماعی و اقتصادی نگاهی امنیتی پیدا کرده و این موجب می شود 
واکنش ها خاموش بمانند و زمانی که اوضاع شکننده شد دیگر آن موقع، اعتراضات 

و واکنش ها قابل پیش بینی و قابل جمع کردن نخواهد بود.
 وی اظهار کرد: این نحوه جهش جمعیت به زیر خط فقر در تاریخ بیش از صدساله 
کشور بی سابقه بوده و این امر نیازمند آن است که از ده ها زاویه به آن نگاه شود، سطح 
آگاهی عمومی و نظام آموزشی و تربیتی کشور باید به موضوعاتِ کم اهمیت، پشت 

کند و در مقابل به مسائل مبتلابه و حیاتی در جامعه بنگرد.
رفاه را نمی توان مستقل از تحولات فناورانه دید

 مومنی با اشاره به نزدیک شدن به فصل بودجه نویسی در کشور گفت: رفاه را 
نمی توان مستقل از تحولات فناورانه دید چراکه جزء حیاتی ترین مسائل این است 
که اثار بنیه تولید ملی در مسائل سطح کلان دیده شود در حالی که اکنون به کلی 
نادیده گرفته می شود از طرفی فهم نظری از مسائل بسیار تعیین کننده است و در 
هدف گذاری برنامه های توسعه باید به آن توجه کرد.  رئیس موسسه مطالعات دین 
و اقتصاد گفت: تمام اهداف توسعه از سال 1327 تا برنامه ششم توسعه و اکنون 
در برنامه هفتم توسعه نیز تکرار می شود و این به معنی آن است که به فهم نظری 
دیررسیده ایم و حتی یکی از اهداف کلیدی برنامه توسعه تاکنون محقق نشده است.

فرشاد مومنی استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی ؛
جهش جمعیت زیر خط فقر در صدساله اخیر بی سابقه است
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کارشناس حقوقی فوتبال گفت: با توجه به مصاحبه های 
اخیر احتمال رد کردن مدارک باشگاه ها توسط AFC وجود 

دارد.
هوشنگ نصیرزاده کارشناس حقوقی فوتبال درباره قانون 
هایی  باشگاه  کلیه  داشت:  اظهار  ای  حرفه  مجوز  صدور 
که می خواهند در مسابقات داخلی کشور و کنفدراسیون 
فوتبال آسیا شرکت کنند باید تقریبا نزدیک به 75 مورد را 
کند  می  مشخص  را  موضوعاتی  موارد  این  کنند.  رعایت 
مثلا سوال می کنند آیا شما آکادمی یا زیرساختی دارید؟ 
دفتر باشگاه برای شما وجود دارد؟ واحد اداری یا آموزشی 
دارید؟ نیروی متخصص در باشگاه وجود دارد؟ سرمربی 
مدرک حرفه ای دارد؟ )اگر مدرک سرمربی الف باشد او را 

نمی پذیرند( این باشگاه اسانامه دارد یا خیر؟ سهامداران 
آن چه کسانی هستند؟ مالکیت و بودجه بندی آن به چه 
شکل است؟ 2 تیم می توانند یک ورزشگاه را برای صدور 
مجوز حرفه ای مشخص کنند. همه این موارد باید سالیانه 
مورد بازرسی قرار بگیرد. همچنین مدارک را باید در یک تاریخ 
مشخص در سامانه ای وارد کنند که متاسفانه خیلی جدی 

نمی گیرند.
وی با اشاره به وابستگی این این 2 باشگاه به وزارت ورزش و 
ایجاد اعتماد به نفس کاذب ادامه داد: این مسائل در انتها با 
وساطت یک نفر برطرف می شود. احتمالا یک بی نظمی در 
سیستم وجود دارد که این موضوع را به دقایق پایانی موکول 
می کند. این دو تیم کمبود، کسری و جا به جایی مدارک 

داشتند. مهمترین شانس آنان مالکیتشان است.
گفت:  و  داد  خبر  محرمانه  نامه ای  ارسال  از  نصیرزاده 
را به صورت محرمانه برای وزیر ورزش ارسال  نامه ای  یک 
و وضعیت خود را اعلام کرده و بسیار نگران از دست دادن 
زمان هستند. وزیر ورزش به صورت همزمان رییس مجمع 
هر 2 باشگاه است. هیچ شرکت یا کمپانی نمی تواند بیش از 
یک تیم را در مسابقات هدایت و کنترل نماید. کمیته صدور 
مجوز حرفه ای پس از بررسی مدارک، متوجه کسری آن شد. 
سازمان مجوز حرفه ای می گوید که اگر کسی در ارائه مدارک 

خود احمال کاری کند یک میلیار تومان جریمه می شود.
کارشناس حقوقی فوتبال در ارتباط با برنامه صبح و ورزش 
خاطر نشان کرد: در حال حاضر 3 ماه به هر دو باشگاه 

فرصت داده شده است. مجمع باید مشکلات مالی را حل 
نماید. 95 درصد سهام این باشگاه ها متعلق به دولت است. 
دولت به سختی می تواند از این باشگاه ها با توجه به وجود 

جمعیت زیادی از هواداران دست بکشد.
وی تاکید کرد: همچنین نسبت به موضوع خرید آن توسط 
افراد خصوصی و جهت دهی افکار عمومی بسیار نگران 
است. احتمال می دهم که بخشی از سهام را به افراد واگذار 
کنند که حالت اسپانسری پیدا کرده تا بتوانند مشکل را حل 
کنند. با توجه به اینکه در اتاق شیشه ای فوتبال هر اتفاقی 
رخ دهد بیرون از آن همه متوجه می شوند، این مصاحبه 
های اخیر هم اگر توسط کنفدراسیون آسیا مانیتور شود 

احتمالا منجر به رد شدن مدارک می شود.

ورزشی

تیم فوتبال پرسپولیس با عملکردی بسیار ضعیف و بی برنامه در دیدار مقابل 
آلومینیوم شکست خورد تا برای دومین فصل متوالی در اراک بازنده شود. 

فوتبال  برتر  لیگ  سوم  هفته  در  و  دوشنبه  روز  ،عصر  گزارش  این  براساس 
باشگاه های ایران، آلومینیوم در ورزشگاه امام خمینی)ره( میزبان پرسپولیس مدافع 
عنوان قهرمانی بود و سزاوارانه صاحب برتری یک بر صفر شد تا مزد بازی شجاعانه 

و حساب شده خود را بگیرد.
قضاوت این دیدار را »عبدالنبی پورخلف« با کمک های »سعید قاسمی« و »رحیم 

حاجی پور« برعهده داشت.
بازی با حملات پرسپولیس آغاز شد و این تیم با حرکات از جناح چپ سعی بر 

ایجاد موقعیت گلزنی داشتند.
همچنین بازیکنان آلومینیوم هم بسیار باانگیزه نشان داده و در ضدحملات، خط 

دفاعی پرسپولیس را با مشکل مواجه کردند.
در ادامه نیمه نخست، اشتباهات متعدد بازیکنان در میانه میدان موجب شد تا 

موقعیتی روی دروازه ها ایجام نشود.

عملکرد ضعیف پرسپولیس موجب شد تا »یحیی گل محمدی« در ابتدای نیمه 
دوم، تغییراتی در ترکیب تیمش ایجاد کرده و »سعید آقایی« و »حامد پاکدل«  را 

جانشین »عیسی آل کثیر« و »مهدی عبدی« کند.
در ابتدای نیمه، ارسال »میلاد فخرالدینی« در آستانه ورود به دروازه پرسپولیس با 

واکنش مناسب »حامد لک« دفع شد.
در دقیقه 56 شوت سنگین »سیامک نعمتی« با اختلاف اندکی از دروازه میزبان 
به بیرون رفت. در دقیقه 63 و در شلوغی محوطه جریمه پرسپولیس، »علیرضا 
نقی زاده« به چرخشی مناسب به سوی دروازه میهمان شوت زنی کرد که ضربه او به 

تیرک دروازه پرسپولیس برخورد کرد.
تیم تحت هدایت گل محمدی در این دیدار حرفی برای گفتن نداشت و حتی 

نمی توانست به محوطه جریمه میزبان نزدیک شود.
عملکرد عالی آلومینیوم ادامه داشت و در دقیقه 68 نقی زاده در بین مدافعان 

پرسپولیس صاحب توپ شد و دروازه میهمان را گشود.
در ادامه هم پرسپولیس هیچ برنامه ای برای رسیدن به دروازه میزبان نداشت و 

نتوانست موقعیت خوبی ایجاد کند تا نخستین شکست فصل را تجربه کرده و 6 
امتیازی بماند و آلومینیوم هم هفت امتیازی شد.

پرسپولیس فصل گذشته نیز در اراک مقابل آلومینیوم مغلوب شده بود.
در حالی که تمامی دیدارهای لیگ برتر همچون دو فصل گذشته بدون تماشاگر 
برگزار می شود، حدود 150 نفر در ورزشگاه حضور داشتند و تیم آلومینیوم را تشویق 

می کردند.

تیمِ »یحیی« بی برنامه و ناامیدکننده ؛
پرسپولیس بازهم در اراک باخت

  

پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: نتایج آبی پوشان پایتخت و کسب سه پیروزی متوالی، نویدبخش فصلی موفقیت آمیز است.
»صادق ورمزیار«  اظهار داشت: استقلال در بازی با تراکتور فوتبال منطقی و اقتصادی را به نمایش گذاشت. در نیمه اول خوب 

بودیم و فرصت هایی را برای گلزنی به وجود آوردیم اما در وقت دوم بازی را اداره کردیم.
وی افزود: استقلال نفرات خوبی را در اختیار دارد اما در حرکت های ترکیبی با مشکل روبروست؛ حضور یک بازیکن طراح 
می تواند مشکلات فاز هجومی را کاهش دهد. پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: بر این باور هستم استقلال هنوز در خط 
دفاعی خود با ضعف روبه رو است و باید این مشکل هر چه سریع تر برطرف شود. مدافعان استقلال در زمان پِرس و عقب نشینی 
فضا را در اختیار مهاجمان حریف قرار می دهند. ورمزیار در خصوص از دست دادن دوباره پنالتی از سوی »وریا غفوری« اظهار 
داشت: غفوری عملکرد خوبی در بازی با تراکتور داشت و بدون شک یکی از ارکان پیروزی آبی ها در این جدال بود اما به نظر 
می رسد در هنگام ضربه پنالتی تمرکز لازم را نداشت و به همین دلیل آن را از دست داد.  پیشنهاد می کنم در صورتی که طی 
هفته های آینده پنالتی نصیب استقلال شد، غفوری مدتی از ایستادن پشت توپ خودداری کند تا رفته رفته با بازیابی تمرکز، به 
پنالتی زن اول تیم بدل شود. وی اضافه کرد: اینکه استقلال در سه بازی اخیر خود به سه برد پیاپی رسیده و تمام امتیازات را به 
دست آورده، نویدبخش یک فصل موفقیت آمیز برای آبی ها است. تیم فوتبال استقلال تهران، فصل جدید لیگ برتر را با کسب 

سه پیروزی متوالی آغاز کرده و یکی از مدعیان اصلی کسب عنوان قهرمانی محسوب می شود.

سرپرست باشگاه پرسپولیس نشستی را با رییس فدراسیون فوتبال برگزار کرد و گفت: »عزیزی خادم« مُصر به 
واگذاری تبلیغات محیطی به باشگاه ها است.

مجید صدری رییس هیأت مدیره و سرپرست باشگاه پرسپولیس روز دوشنبه طی نشستی با شهاب الدین عزیزی 
خادم رئیس فدراسیون فوتبال، در رابطه با تبلیغات محیطی بحث و گفت وگو کرد.

در جریان این نشست، صدری و عزیزی خادم در خصوص تبلیغات محیطی فوتبال و واگذاری آن به باشگاه ها، 
مسائلی مطرح شد که طی آن سرپرست باشگاه پرسپولیس پیشنهاد واگذاری تبلیغات محیطی به باشگاه ها را 

عنوان کرد که با استقبال رئیس فدراسیون فوتبال روبه رو شد.
صدری پس از این نشست گفت: عزیزی خادم خیلی مصر است که این اتفاق بیافتد و از پیشنهاد باشگاه 
پرسپولیس حمایت کرد و  گفت که در فرصتی مناسب این موضوع را در جلسه با مدیران عامل باشگاه ها مطرح و 

بهترین راهکار را برای آن در نظر خواهند گرفت و در صورت نتایج لازم، اجرایی خواهد شد.
صدری گفت: عزیزی خادم تاکید کرد که هدف فدراسیون و سازمان لیگ، کمک و حمایت از باشگاه های کشور 
است و امیدواریم با همکاری و حمایت همه جانبه و بهره گیری از داشته های موجود بتوانیم به فوتبال باشگاهی و 

تیم های ملی کمک کنیم.

صادق ورمزیار:

 نتایج استقلال نویدبخش فصلی موفقیت آمیز است
سرپرست باشگاه پرسپولیس: 

»عزیزی خادم« مُصر به واگذاری تبلیغات محیطی به باشگاه ها است

سخنی با مسئولان ورزش استان قم؛

قهرمانان و پیشکسوتان را 
درزمان حیات دریابید

متاسفانه رسم شده است که بعد از مرگ قهرمان و پیشکسوتی که سالها در ورزش 
استخوان خورد کرده و مایه افتخار و عزت و آبرو برای استان و شهر و کشورش بوده 
است ،آئین های باشکوه ختم و یادواره از طرف مسئولان برگزارمی شود که  قابل  
تقدیر است ولی به عقیده من این اقدام جز هم دردی با خانواده آنها  هیچ سودی 

برای  آن قهرمان و پیشکسوت سفر کرده نخواهدداشت.
صحبت از حرکت ارزشی و معنوی توجه به این عزیزان است ،کهن کسوتی که 
در غم تنهایی و در کنج منزل به خاطرات پرشکوه خود فکر می کند و می بیند 
یادی از او توسط مسئولان انجام نمی پذیرد با دلی شکسته و دردهای نهان فراوان 
به لحظات آخرعمر خود فکر میکند به فرزندانش می اندیشد که آنها درباره پدرش 

چه میگویند.
پدری که در جوانی مایه عزت و آبرو بود ،پدری که اسم وی در سطح کشور و در 
صفحات روزنامه ها مطرح و باعث افتخار بود حالا می بایست به انتظار مرگ در کنج 
خانه بنشیند تا دوستان با شنیدن خبر درگذشت اشدور هم  جمع شوند ومراسمی 
بگیرند و درغبار خاطره ها تنها نامی از او باقی بماند.مسئولان هم جای خود دارند 
شرکت در مراسم و اهدا تاج گل و پلاکارد تسلیت بالاترین کاری است که از جانب 

این عزیزان دیده میشود.
حمایت ازانجمن کهن کسوتان در زمان حیات آنها می تواند در این خصوص 
چاره درد باشد.اختصاص بودجه ای در این رابطه برای کسانی که در قید حیات 
هستند و برای اعتبار این شهر تلاش کردند و سر زدن به آنها با اهدای شاخه 
گل،هدایای مادی و معنوی  و یا آئین باشکوه تجلیل می تواند دل آنها را شاد 

سازد.
 پس قهرمانان و کهن کسوتان ما که عمری از آنها سپری شده است نیازمند نگاه 
مهربانانه مسئولان هستند تا دستی ب سرشان کشیده شود و محبتی نثار وجود 

گلشان گردد.
به امید روزی خواهیم بود که مسئولان ورزش قم با نگاهی درست و منطقی به این 
موضوع توجه نموده و در زمان حیات این عزیزان مقدمه تجلیل و پاسداشت از آنان 

را فراهم آوردند.به امید آن روز

دلارام وکیلی:

انگیزه بسکتبال بانوان ایران بیشتر
 از قدرت حریفان است

بازیکن تیم ملی بسکتبال بانوان با بیان اینکه این تیم از آمادگی جسمی و روحی 
بالایی برای حضور در مسابقات دسته »ب« کاپ آسیا برخوردار است، گفت: انگیزه 

ما بیشتر از قدرت حریفان است.
دلارام وکیلی در مورد آخرین وضعیت تیم ملی بسکتبال بانوان برای حضور در 
مسابقات دسته »ب« کاپ آسیا گفت: پنجمین و آخرین اردوی آماده سازی در 
جریان است. تا امروز تمرینات و اردوهای خیلی خوبی سپری کرده ایم طوری که 

به بالاترین حد آمادگی رسیده ایم.
وی تصریح کرد: از نظر ذهنی و روانی هم روز به روز برای حضور در مسابقات و 
دیدار با حریفان مان آماده تر می شویم به خصوص که تجربه دیدار با لبنان و سوریه را 
داریم. تیم ملی بسکتبال بانوان ایران دو سال پیش در مسابقات غرب آسیا با این دو 

تیم دیدار داشت که البته نتیجه هر دو دیدار را هم واگذار کرد.
ملی پوش بسکتبال بانوان خاطرنشان کرد: مسابقات غرب آسیا که دو سال پیش 
در آن شرکت کردیم اولین تجربه اعزام برون مرزی ما بود اما برای رقابت های پیش 
رو شرایط متفاوت و بهتری داریم. بازیکنان قدیمی تجربه بیشتری دارند بازیکنان 
جدید هم از نیروی جوانی و انگیزه بالایی برخوردار هستند. امسال برای دیدار با 

این دو تیم خیلی آماده تر هستیم.
وکیلی در واکنش به اینکه »مسابقات پیش رو به لحاظ حساسیت با مسابقات 
غرب آسیا قابل مقایسه نیست«، گفت: قطعاً همین طور است، این رقابت ها خیلی 
رسمی تر است، مسابقات دو سال پیش با حضور نمایندگان غرب آسیا بود اما در 
رقابت های امسال تیم های دیگر مناطق قاره مانند اندونزی و قزاقستان هم شرکت 
می کنند. البته در گروه مقابل تیم اردن هم قرار دارد که ما دو بار موفق به شکست 

این تیم شده ایم.

رییس هیات کشتی استان قم:

مرحله دوم المپیاد استعدادهای برتر 
کشتی قم برگزار می شود

رییس هیات کشتی قم از برگزاری دومین جشنواره استعدادهای برتر کشتی 
استان در قالب لیگ و در دو رشته آزاد و فرنگی خبر داد.

هادی علیایی افزود: در ادامه برنامه راهبردی کشتی استان قم، دومین دوره 
جشنواره استعدادهای برتر کشتی در قالب لیگ با همکاری سازمان فرهنگی 
هنری شهرداری بین باشگاهای استان در دو رشته آزاد با حضور هشت تیم و فرنگی 
با شرکت 3 تیم در رده ی سنی نونهالان در تاریخ 14 آبان  ماه در خانه کشتی شهید 

حاج قاسم سلیمانی ترتیب می یابد. 
وی ادامه داد: مرحله اول جشنواره استعدادیابی کشتی نونهالان استان قم در 

تیرماه برگزار شد که در این مرحله 4 تیم در رشته آزاد شرکت داشتند.
علیایی گفت: یکی از برنامه های راهبردی طرح تحول و توسعه کشتی قم برگزاری 
رقابت های لیگ در رده  سنی نونهالان است که تیم منتخب کشتی استان در دو 
رشته آزاد و فرنگی برای حضور در المپیاد استعدادهای برتر کشور با انتخاب کمیتی 

فنی کشتی آزاد و فرنگی مشخص و به اردوهای آماده سازی دعوت خواهند شد.
وی تصریح کرد: بر اساس میزان مشارکت و میزان پیشرفت باشگاه و کشتی گیران، 
توسط کادر اجرایی هیات و کمیته های مربوطه سنجیده و مشخص خواهند شد. 

پیش بینی می شود در این طرح آمادگی المپیاد  150 نفر شرکت کنند.

در لیگ یک نونهالان فوتسال کشوررقم خورد؛

کسب مقام دوم توسط نونهالان قمی
ایمان /  رضا ملکی

کوچولوهای دوست داشتنی فوتسال قم با شایستگی به مقام نائب قهرمانی 
مسابقات  لیگ یک فوتسال کشور دست یافتند و فاتحانه برسکوی دوم رقابت ها 
سرود فتح سردادند. شاگردان پر افتخار محمد رمضانی بعد از عبور از مرحله اول 
این مسابقات با برتری مقابل قزوین به فینال این رقابتها راه یافتند که در مقابل 
نونهالان تربت حیدریه با توجه به مصدومیت چند بازیکن کلیدی خود شکست را 
پذیرا شدند و به عنوان نائب قهرمانی این رقابتها دست یافتند. تیم نونهالان فوتسال 
قم با نام آریا صنعت پا به عرصه ی این مسابقات گذارده بود و تلاش ستودنی 
محمد رمضانی سرمربی و کادر تلاشگر این تیم جای تبریک و شادباش دارد. 

فوتسالیست های نونهال قم دوره گذشته در رده چهارم قرار گرفته بودند.

فوق ستاره آرژانتینی تیم فوتبال پاری سن ژرمن، گفت: هر کاری برای ماندن 
در بارسلونا لازم بود را انجام دادم اما هرگز از من خواسته نشد که رایگان بازی 

کنم.
»لیونل مسی« در مصاحبه ای مفصل با سایت اسپورت کاتالان در خانه خود 
در خصوص بسیاری از موضوعات پیرامونش صحبت کرد که متن کامل آن را 

در زیر می خوانید.
دِ پرنس. چه تغییر بزرگی.  تا پارک  از نیوکمپ  تا پاریس.  از بارسلونا 

درست است؟
حقیقت این است که تصورش را نمی کردم که این تغییر بزرگ رخ دهد. 
خوشبختانه در جای جدید مستقر شدم و بچه هایم در حال حاضر در مدرسه 

هستند. روال روزانه را طی می کنیم و خوشحال هستیم.
به بازنشستگی فکر می کنی؟ 

بازنشسته؟ بعد از اتفاقی که برای من افتاد، سال به سال پیش می روم. در 
حال حاضر آرام تر هستم و همه چیز را بیشتر جذب می کنم و بدیهی است که 
به همه چیزهایی که اینجا دارم و قرار است به آن برسم، فکر می کنم. ما در حال 

لذت بردن از این شهر هستیم. اینجا آب و هوای فوق العاده ای دارد. 
خوان لاپورتا رییس بارسا علاقه داشت تا تو برای آبی اناری ها رایگان 

بازی کنی. نظر تو چیست؟
هر کاری که ممکن بود را انجام دادم تا بمانم اما هرگز از من خواسته نشد 
که رایگان بازی کنم. از من خواسته شد که حقوقم را پنجاه درصد کاهش 
دهم و بدون مشکل این کار را انجام دادم. ما در موقعیتی بودیم که بتوانیم 
بیشتر به باشگاه کمک کنیم. آرزوی من و خانواده ام ماندن در بارسلونا بود. 
هیچ کس از من نخواست که رایگان بازی کنم، اما در عین حال به نظر می رسد 
که حرف های لاپورتا نابجاست. این صحبت ها به من صدمه می زنند زیرا فکر 
می کنم او نیازی به گفتن این حرف ندارد. مثل این است که مسوولیت کارها را 
بر عهده بگیری. این باعث می شود مردم فکر کنند و برایشان شک ایجاد شود. 

من فکر می کنم من نباید به این شکل قضاوت شوم.
آیا با پایان قراردادت با پی اس جی در دو فصل دیگر، به شهر بارسلونا 

برمی گردی؟
نمی دانم قرارداد من با پاری سن ژرمن کی به پایان می رسد. چیزی که تقریبا 
تایید شده و مسلم است، این است که ما دوباره در بارسلونا زندگی می کنیم و 
زندگی ما در آنجا خواهد بود. این چیزی است که همسرم می خواهد و من 

می خواهم. نمی دانم این اتفاق زمانی که قراردادم با پاریس به پایان می رسد 
رخ می دهد یا نه اما ما به طور حتم برای زندگی به بارسلونا برمی گردیم.

و تیم بارسا چطور؟
بله، من همیشه گفته بودم که خیلی دوست دارم بتوانم در کارهایی که 
می تواند مفید باشد و می تواند به باشگاه کمک کند، حضور داشته باشم. 

دوست دارم در مقطعی مدیر فنی شوم. نمی دانم این اتفاق در بارسلونا خواهد 
بود یا نه. بارسا باشگاهی است که دوستش دارم و دوست دارم همچنان به رشد 

خود ادامه دهد و یکی از بهترین های جهان باشد. 
بارسا را در حال حاضر چگونه می بینی؟ آیا فکر می کنی که تیم بلوگرانا 

می تواند در این فصل عناوینی کسب کند؟
بارسا تیم فوق العاده ای دارد. آن ها خیلی خوب بازی می کنند. هر وقت 
بتوانم آنها را می بینم. بازیکنان خوبی مثل »گاوی« در تیم هستند که حال 
رشد کردن هستند. بارسا همیشه برای لیگ و برای اهداف بزرگ می جنگد، 

هرچند ممکن است بعداً این اتفاق رخ دهد یا نه.
با کدام یک از بازیکنان بارسا ارتباط داری؟ 

من اغلب با »آگوئرو« صحبت می کنم. با یکدیگر همبازی نشدیم اما او 
دوست بسیار خوبی است. با بوسکتس و جوردی آلبا نیز معمولا حرف می زنم.
هدفت با پاری سن ژرمن چیست؟ آیا به لیگ قهرمانان فکر می کنی؟ 

بله، وقتی به اینجا آمدم یکی از دلایل اصلی همین بود. همانطور که در 
هنگام خداحافظی با بارسا گفتم، تا آخرین لحظه ای که بازی می کنم، سعی 
می کنم به پیروزی ادامه دهم. زمانی که تصمیم گرفتم به پاری سن ژرمن 
بیایم، این یکی از دلایل آن قهرمانی در لیگ قهرمانان بود. آن ها تیم بزرگی 
دارند و می خواهند به رشد خود به عنوان یک باشگاه ادامه دهند و پس از 
سال ها تلاش، قهرمان لیگ قهرمانان اروپا شوند. برای همه این ها تصمیم 

گرفتم به اینجا بیایم.
رابطه تو با نیمار و امباپه چگونه است؟ چگونه از تو استقبال کردند؟

نیمار همه چیز را برای من آسان کرد، با او رابطه دیرینه ای داشتم. رابطه ام 
یا می رود.  او می ماند  زیرا نمی دانستیم که  بود  ابتدا عجیب  با کیلیان در 
خوشبختانه ما در حال آشنایی بیشتر با یکدیگر، چه در داخل و چه خارج از 

زمین هستیم. در حقیقت رابطه خیلی خوبی بین ماست.
-کدام مثلث بهتر است؟ MSN بارسا یا PSG پاری سن ژرمن؟

که  است   9 شماره  از  دیگری  نوع  سوارز  لوئیس  نیست.  مقایسه  قابل 
خصوصیات متفاوتی با امباپه دارد. کیلیان چند سال گذشته وینگر بود. 
لوئیس به عنوان یک مهاجم مرکزی بیشتر از قبل یک گلزن است. مقایسه 
سخت است. من خوش شانس بودم که در آن مثلث بارسا قرار گرفتم چرا 
که فوق العاده بود و امیدوارم با مثلث جدید هم به همان موفقیت های قبلی 

برسیم.

»لیونل مسی« درمصاحبه بااسپرت کاتالان؛

از من خواسته نشد در بارسلونا مجانی بازی کنم؛ برمی گردم

نامه محرمانه باشگاه های پایتخت به وزیر ورزش؛

احتمال رد مدارک توسط AFC به خاطر مصاحبه ها

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه :۱۴0005۱300۱۱0۱793۱
بردیا   )1 نامهای  فرشاد،به  جواد  مرحوم  ورثه  به  وسیله  بدین 
ملی:  شماره   1392/06/09 تولد:  تاریخ  پدر:جواد  نام  فرشاد 
فرشاد  و2(آپامه  شناسنامه:0442162278  شماره   0442162278
ملی:0442610882  شماره   1396/08/14: تولد  تاریخ  پدر:جواد  نام 
پدر:جواد  نام  فرشاد  3-ترمه  شناسنامه:0442610882  شماره 
شماره  ملی:0372052053  شماره  تولد:1379/08/11  تاریخ 
پدر:اسمعیل  نام  فرشاد  رضا   )4 شناسنامه:0372052053 
شماره  ملی:0380456672  شماره  تولد:1314/09/01  تاریخ 
شناسنامه:45463 بدهکاران پرونده کلاسه 140005130011017931 
اداره  ابلاغ  مامور  گزارش  برابر  که   )140002302 بایگانی  شماره  )با 
ازدواج:شماره  سند  برابر  که  گردد  می  ابلاغ  اید  نگردیده  شناخته  پست 
سند:30103،تاریخ سند:1387/12/24،دفترخانه صادر کننده:دفترخانه 
ازدواج شماره 6 قم بین مورث شما)مرحوم جواد فرشاد( و خانم سمانه اکبری 
تعداد پانصد و چهارده )514( عدد سکه تمام بهار آزادی طلا و بانضمام یک 
سفر کربلای معلی و بانضمام یک سفر حج عمره مفرده توسط زوجه مطالبه 
میگردد و باید عندالمطالبه بدهکار می باشید که بر اثر عدم پرداخت وجه 

بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر 
و بکلاسه فوق در این اجرا مطرح می باشد لذا طبق مواد 18و19 آئین نامه 
اجرائی مفاد اسناد رسمی به شما ابلاغ می گردد از تاریخ انتشار این آگهی 
که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط همین یک نوبت در روزنامه درج و 
منتشر می گردد ظرف مدت 10 روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و در 
غیر اینصورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرائی طبق مقررات علیه 

شما تعقیب خواهد شد.
لازم به ذکر است که طیق ماده 18اصلاحی آیین نامه اجرا ابلاغ شونده می 
بایست سریعا نسبت به ثبت نام در سامانه ثنا اقدام نمائید وکلیه ابلاغ ها از 
طریق آن سامانه انجام خواهد شد و مسوولیت عدم ثبت نام وعدم ابلاغ اوراق 

واخطاریه ها برعهده شما خواهد بود. )م الف14616(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم-مهدی روزخوش
تاریخ انتشار :۱۴00/08/۱۱
---------------------------------------------------------

 اخطاریه بازداشت اموال منقول نزد شخص ثالث
نامهای:1( به  سرمشق  جواهری  اسمعیل  مرحوم  ورثه  به  وسیله  بدین 
امیرحسین جواهری سرمشق،نام پدر:اسمعیل تاریخ تولد 1389/08/28 

،و  شناسنامه:0373832400  شماره   0373832400: ملی  شماره 
تولد :1330/12/04 شماره  تاریخ  پدر:اکبر  2(بتول وصالی شعاع،نام 

اجرائی  پرونده  موضوع  در  شناسنامه:343  شماره  ملی:5719138986 
کلاسه 140000574 له : خانم فاطمه اسمعیلی و علیه:ورثه ی مرحوم آقای 
اسمعیل جواهری سرمشق )محمد علی جواهری موثق و بتول وصالی شعاع و 
امیرحسین جواهری سرمشق و نفیسه جواهری سرمشق و فاطمه اسمعیلی(

ابلاغ میگردد:
با احترام در موضوع پرونده کلاسه 140000574 به استحضار میرساند 
که ودیعه مسکن به مبلغ 99/000/000 ریال متعلق به مورث شما مرحوم 
اسمعیل جواهری سرمشق نزد آقای مرادعلی نصرتی بازداشت گردیده است 
و وجوه حاصل از فروش سهام بورس متعلق به مورث شما مرحوم اسمعیل 
جواهری سرمشق به مبلغ 156/324/833 ریال به حساب سپرده ثبت واریز 
گردید که پس از کسر 5 % حقوق دولتی مابقی به حساب بستانکار خانم فاطمه 

اسمعیلی واریز می گردد./ )م الف 14615(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم
مهدی روزخوش 
تاریخ انتشار:۱۴00/08/۱0

رضا ملکی*



7 سه شنبه-11 آبان ماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 5381
سیاسی

سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه اقدامات و برنامه هایی 
که تا امروز توسط دولت بایدن پیگیری شده، مخالف اعلام نیتی 
است که آقای سالیوان اعلام کرده است، گفت: ما به اندازه کافی 
حرف شنیدیم منتظر عملی هستیم که ماه ها به تعویق افتاده 

است. 
سعید خطیب زاده روز دوشنبه در نشست خبری هفتگی با 
گرامیداشت 13 آبان اظهار کرد: خاطرات آن روز تا ابد در ذهن 
جامعه و در یاد ملت مقاوم و قهرمان ایران باقی است و چراغی 

برای امروز و آینده این ملت مستقل و قهرمان است.
درباره  سوالی  به  پاسخ  در  دیپلماسی  دستگاه  سخنگوی 
مذاکرات ایران و عربستان و مشکل ایجاد شده بین عربستان و 
لبنان گفت: گفت وگوهای ما با عربستان دوجانبه ای و منطقه ای 

است و ما درباره دوستان خود با کسی صحبت نمی کنیم.
 وی اضافه کرد: فکر می کنم ریاض هم می داند سیاست فشار به 
دیگر کشورها مدتی است اثر خود را از دست داده است و طبیعی 

است که ایران در کنار مردم یمن و لبنان ایستاده است.
 سخنگوی وزارت امور خارجه  در عین حال گفت: گفت وگوها 
بین ایران و عربستان به طور جدی ادامه دارد و  موفقیت آن به 
جدیت طرف مقابل و عبور از اظهارات صرف رسانه ای بستگی 

دارد.
به اندازه کافی حرف شنیدیم منتظراقدام عملی هستیم 

خطیب زاده در پاسخ به سوالی درباره سخنان جک سالیوان 
مشاور امنیت ملی آمریکا که با حسن نیت آماده گفتگو و مذاکره 
با ایران هستیم، اظهار کرد: بین جمهوری اسلامی ایران و آمریکا 
مدت هاست گفتگویی نبوده است. بعد از خروج ایالات متحده 
از برجام آن هم به عنوان کشوری که آن موقع عضو کمیسیون 
مشترک بود، تماس یا ملاقات مستقیم و یا غیر مستقیم نبوده 

است. موضع جمهوری اسلامی ایران هم روشن است.
وی اضافه کرد: ایالات متحده به عنوان ناقض قطعنامه 2231 
طرفی که غیرقانونی از برجام خارج شده و تمام تلاش خود را کرد 
تا برجام را از بین ببرد، تحریم های فرامنطقه ای، ظالمانه و غیر 
قانونی ضد مردم ایران اعمال کرد و تمام تلاش خود را کرده تا 
مانع روابط عادی جمهوری اسلامی ایران در حوزه های تجاری و 
اقتصادی با کشورهای دیگر شود و در این راستا آنچنان زیاده روی 
کرد که نه تنها شرکت هایی که با جمهوری اسلامی ایران همکاری 
می کردند مورد فشار قرار داده، بلکه متحدین خود را هم تنبیه 

کرده است.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی اظهار کرد: طبیعی است که 
جمهوری اسلامی ایران تا زمانی که این واقعیت ها روی زمین 
تغییر پیدا نکند تصور نمی شود کرد که در هیچ شکل و فرمتی بین 

تهران و واشنگتن گفت و گویی برقرار شود.
خطیب زاده یادآورشد: همانطور که در مذاکرات وین گفته شد، 
گفت وگوها برای مطمئن شدن از بازگشت قطعی، متعهدانه و 
عملی ایالات متحده به تعهدات خودش هست لذا ایران و چهار 
به اضافه یک گفت وگو می کردند برای اینکه مطمئن شویم که 
برگشت آمریکا به برجام با نیت درست و شرایط و جزئیات قابل 

اعتنا انجام می شود.
وی با بیان اینکه این شرایط هنوز تغییر نکرده است، گفت: 
اقدامات و برنامه هایی که توسط دولت بایدن تا امروز پیگیری شده 
است مخالف اعلام نیتی است که آقای سالیوان اعلام کرد. ما به 
اندازه کافی حرف شنیدیم منتظر عملی هستیم که ماه هاست به 

تعویق افتاده است.
رژیم صهیونیستی می داند ایران درباره امنیت خود با 

کسی شوخی ندارد
سخنگوی وزیر امور خارجه درباره پرواز 5 ساعته جنگنده های 
عربستان، مصر، رژیم صهیونیستی و آمریکا در منطقه، گفت: ما 

هم به دقت و جزییات آن را رصد و پیگیری می کردیم. آنانی که این 
اقدامات تحریک آمیز را انجام دادند می دانند که یک نمایش بی 

رنگ و بود که بیش از این ارزش پرداختن ندارد.
 این دیپلمات عالیرتبه کشورمان همچنین در پاسخ به سوالی در 
خصوص اختصاص بودجه 1.5 میلیارد دلاری رژیم صهیونیستی 
ما  گفت:  ایران  هسته ای  تاسیسات  علیه  نظامی  اقدام  برای 
تهدیدات رژیم اشغالگر قدس برای ثبات و امنیت منطقه را هیچ 
وقت منتفی ندانستیم و نادیده نگرفتیم. اساسا ذات این رژیم 
بحران آفرینی است و ریشه های این رژیم در ناامنی و بی ثباتی 

رشد و نمو می کند و لذا هیچ محیط امنی را برنمی تابد.
وی اضافه کرد: در عین حال رژیم اشغالگر قدس به خوبی هم 
از توانمندی های ایران آگاه است و هم از محدودیت های خود 
اطلاع دارد و این را هم می داند که جمهوری اسلامی ایران درباره 
امنیت خود با هیچ کس شوخی ندارد و مصالحه هم نمی کند. لذا 
فکر می کنم در جای خود هم پاسخ داده شده است و هم اگر لازم 

باشد پاسخ داده خواهد شد.
ایران به رغم همه عهدشکنی ها با صبر راهبردی همه 

تعهدات خود را اجرا کرد
سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالی درباره اظهارات 
وزیر خارجه آمریکا گفت: اگر امروز برجام در این وضعیت و در 
این نقطه قرار دارد، آقای بلینکن دچار فراموشی نشود. در این 
نقطه قرار داریم به خاطر اینکه ایالات متحده گردنکشانه با نقض 

مقدمات بدیهی حقوق بین الملل از برجام خارج شد.
وی افزود: نسبت ایالات متحده با برجام نسبت کشوری هست 
که از نظر حقوق بین الملل به طورغیر قانونی از آن خارج شده، از 
نظر سیاسی تمام تلاشش را کرده این توافق بین المللی مورد تایید 
قطعنامه شورای امنیت را از بین ببرد و از نظر اقتصادی تلاش 

کرده دلار را تبدیل به یک سلاح علیه این توافق کند.
خطیب زاده یادآور شد: اگر سیستم سیاست خارجی آمریکا 
دچار یک آلزایمر موضعی شده لازم است مکرر به آنها گفته شود 

که چه طرفی از برجام خارج شد.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی اضافه کرد: جمهوری اسلامی 
ایران به رغم تمامی این موضوع ها با یک صبر راهبردی یک ساله 
تمامی تعهدات خود را اجرا کرد البته توافقاتی بین ایران و اتحادیه 
اروپا بود که بی عملی اتحادیه اروپا در پایان یک سال باعث شد 
ایران به عنوان عضو برجام برخی اقدامات جبرانی را انجام دهد 

که این اقدامات جبرانی هم بر اساس بندهای برجام انجام شد.
 وی گفت: به طور بدیهی طرف آمریکایی همه اینها را می داند 
اما درباره برخی اظهارات تکراری و به تعبیر دقیق تر بی روح و 
می داند  متحده  ایالات  میز،  روی  گزینه های  مثل  شده  نخ نما 
که گزینه هایش چیست کما اینکه در افغانستان گزینه هایش را 

امتحان کرد.
خطیب زاده خاطرنشان کرد: دولت آمریکا بهتر است به جای 
اینکه در دام ادبیات و منطق تندروها بیفتد و به جای اینکه در 
دام منطق کسانی بیفتد که تمام تلاش خود را برای حفظ میراث 
منطق  و  ادبیات  کند  تلاش  می کنند،  ترامپ  خورده  شکست 
جدیدی مبتنی بر احترام به حقوق ملت ها ایجاد کند و در این 
صورت قطعا بداند جامعه جهانی اقدام درست را با آغوش باز 

خواهد پذیرفت.
اجازه نمی دهیم اقتصاد ما دوباره در وضعیت شوک 

قراربگیرد
از  تضمین  اخذ  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  خطیب زاده 
آمریکا اظهار کرد: باید اجازه دهیم مباحث فنی و تکنیکی در 
چارچوب های خودش بحث شود به ویژه اینکه این مسائل در 

فضای عمومی سوء تفاهم هایی را در انتقال ایجاد می کند.
سخنگوی وزارت امور خارجه یادآور شد: جمهوری اسلامی 

ایران و اتفاقا 1+4  به شمول روسیه و چین بیش از همه متقاضی 
این هستند که ایالات متحده بتواند با ارائه تضمین های درست 
نیت خود را در عمل ثابت کند و نشان دهد که هیچ کس دیگری 

در واشنگتن جهان را به سخره نخواهد گرفت.
وی افزود: آنچه که ترامپ انجام داد نه تنها به سخره گرفتن 
کشورهای عضو برجام، بلکه به سخره گرفتن حقوق بین الملل و 

سازوکارهای بین المللی بود.
خطیب زاده خاطرنشان کرد: البته درباره چه نوع تضمین های 
حقوقی و سیاسی را باید در برجام بگنجانیم، مباحثی مطرح شده 
است. ایالات متحده تا به امروز خود را خارج از دایره ارائه هرگونه 
تضمینی می دیده و تصورش این بوده که پلیس دنیا هست و هر 

موقع که بخواهد می تواند از موقعیتش سوء استفاده کند.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی تصریح کرد: قطعا در مورد برجام 
ما اجازه نمی دهیم که اقتصاد ما که یکبار از آن شوک خارج شد 

مجدد آن در وضعیت تردید قرار بگیرد.
وی روابط ایران و آژانس را یک روابط فنی و حرفه ای توصیف 
کرد و گفت: دو سازمان انرژی اتمی ایران و سازمان بین المللی 
انرژی اتمی روابط منظم و دقیقی دارند. در سفرهای قبلی برخی 
ملاقات های تشریفاتی انجام شد. هرگاه سفری تنظیم شده باشد 
اگر در دستور کار ملاقاتی باشد حتما این ملاقات انجام می شود. 
اگر سازمان انرژی اتمی برنامه را نهایی کند حتما وزیر امور خارجه 

آقای گروسی را می بیند و منعی برای این کار وجود ندارد.
تاریخ مصرف گروهک منافقین برای اربابانشان تمام شده است

سخنگوی دستگاه دیپلماسی در پاسخ به سوالی درباره نشست 
اخیر گروهک منافقین گفت: گروهک ورشکسته منافقین ادواری 
برای اینکه نمایش زنده بودن داشته باشد، در برخی کشورها و در 
برخی نقاط این جلسات را برگزار می کند. البته تاسف برانگیزتر 
این هست که با پول برخی از مقامات کشورهای دیگر را تشویق 
می کند که در نشست های آنها سخنرانی کنند اما تقریبا هیچکس 
نه این جلسات و نه کسانی که با بدنام کردن خودشان در این 

نشست ها صحبت می کنند را جدی نمی گیرد.
 وی با بیان اینکه تاریخ مصرف این گروهک برای اربابانشان و 
کارفرمایان شان تمام شده گفت: البته گاه گداری از آنها ضد مردم 
ایران سوءاستفاده هایی می کنند. واقعاً شرم آور است که برخی 
اقدام  باقی مانده اند ضد مردم شان  این گروهک  آنها که در  از 
می کنند. کسانی که توبه کردند و برگشتند آغوش ملت برای آنها 
باز بوده و هر عضوی از این گروه که ورشکسته زودتر توبه کند به 
آغوش ملت بازگردد، زندگی عادی را بسیار زودتر تجربه خواهد 
کرد. خطیب زاده در پاسخ به سوالی درباره اجرای تعهدات هسته 
پادمان  چارچوب  در  ایران  اسلامی  جمهوری  گفت:  ایران  ای 
روابط خود را با آژانس بین المللی انرژی اتمی پیگیری کرده و در 

چهارچوب NPT تعهدات خود را انجام می دهد.
این دیپلمات عالیرتبه کشورمان با بیان اینکه تمامی تعهدات 
فراپادمانی به دلیل نقض مکرر برجام توسط طرف های مقابل و 
خروج آمریکا با اعلام قبلی با آژانس متوقف شده است، گفت: از 
روزی که اجرای پروتکل الحاقی متوقف شده جمهوری اسلامی 
رسما اعلام کرده که تنها و صرفاً بر اساس نیازهای برنامه صلح آمیز 
هسته ای خود اقداماتش را انجام می دهد و نه هیچ چیز دیگری 

خارج از فرا پادمان.
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره راهکار خروج از بن بست 
پیش آمده توسط ایالات متحده آمریکا گفت: اگر ایالات متحده 
روزی که به وین می آید با برنامه اجرای درست بیاید و سیاست 
قبلی خود مبنی بر حفظ بخشی از تحریم هایی که ترامپ علیه 
ملت ایران اعمال کرده را کنار بگذارد و انرژی و وقت مجموعه 4+1 
و ایران را با استدلال های بی سر و ته برای نگه داشتن بخشی از 
تحریم ها نگیرد، همه مطمئن باشند که توافق برای چگونگی 

بازگشت ایالات متحده به برجام و رفع یکجا و موثر همه تحریم ها به 
سرعت می تواند اتفاق بیفتد.

منتظر اقدام و عمل واشنگتن هستیم
 وی همچنین درباره اظهارات مشاور امنیت ملی آمریکا گفت: 
آقای سالیوان در دوره آقای اوباما یکی از مذاکره کنندگان بود. اگر 
این سخنان را از مقامات دولت ترامپ می شنیدیم می گفتیم یا 
نمی دانند یا به آنها اشتباه گزارش شده یا نیت برهم زدن موضوع 
را دارند اما وقتی این کلمات و این جملات را از آنها می شنویم بین 
خود می گوییم که اینها نشان می دهد که آنها حتی در بیان هم 

صداقت و نیت درستی ندارند.
خطیب زاده یادآورشد: انگلیسی آقای سالیوان حتما خوب 
است و می داند LEFT به چه معناست. آن که از برجام لفت داد 
ایالات متحده بود؛ 1+4 و جمهوری اسلامی ایران عضو برجام 
هستند. ما به آمریکا توصیه می کنیم که بر مسیر بازگشت به برجام 

توجه و تمرکز کند.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی در پاسخ به سوالی درباره ادامه 
سیاست فشار حداکثری و تحریم های جدید آمریکا گفت: اگر یک 
دلیل اینکه چرا گفتگوهای وین به نتیجه رسیده همین اهارات 
مقامات آمریکا است. اینکه شما بخواهید در آن واحد سیاست 
فشار حداکثری و تحریم  را ادامه دهید و از نیت خوب و مذاکره 
صحبت کنید، قطعا تناقض در طرف مقابل است. ما تناقض در 
رفتار، گفتار و اقدام خود نداشتیم؛ ما همواره به صورت یک دولت 
مسئول، تداوم دار، استدلال ها و محورهای خود را بیان کردیم.
اساسا هم برای ما هیچ اهمیتی ندارد که ایالات متحده به چه 
سمتی در سیاست داخلی خود و یا نسبت به جمهوری اسلامی 

ایران در سیاست اعمالی و اعلامی خود حرکت کند.
مردم از افتادن در دام شیادها و رفتن از مسیرهای 

غیرقانونی اجتناب کنند
خطیب زاده درباره موضوع مهاجران و پناهجویان، گفت: اول از 
همه مایلم به همه موطنان هشدار دهم برخی در دام گروه های 
شیادی می افتند و غیرقانونی و با وعده های فریبکارانه و با و 
هزینه های سرسام آور از طرق مختلف از ایران خارج می شوند اما 
بیش از 90 درصد از آنها هرگز به مقصد خود نمی رسند. توصیه 
می کنم مانند همه از مسیرهای قانونی و مجاری عادی دیگر برای 
سفر و مقاصد خود اقدام کنند و در دام این گروه ها که هیچوقت 
سرنوشت افرادی که با آنان همراه می شوند، مشخص نمی شود 

اجتناب کنند. 
وی افزود: وقتی متوجه شدیم برخی اتباع در مرز بلاروس و 

لیتوانی گیر افتادند همه تلاش خود را انجام دادیم. حتی پیدا 
کردن موقعیت جغرافیایی آنان در هوای سرد و مناطق صعب العبور 
کار بسیار سختی بود برخی به مینسک آورده شدند و برخی هم  به 
تهران برگشتند. در جلسه ای که در مینسک برگزار شد حداقل سه 
نفر  از این اتباع خود را از آن منطقه خارج کردند و در اولین نقطه 
ممکن آنان را تحویل گرفتیم وعازم جمهوری اسلامی شدند. اما 
بسیاری از اتباع را اصلا نمی دانیم کجا هستند و تعدادشان فقط 
13 نفر نیست. می گویند برخی وارد لیتوانی شده اند و از آنجا هم 

پیگیری کردیم. این موضوع دارای پیچیدگی هایی است.
خطیب زاده یادآور شد: البته به دولت بلاروس هم گفتیم با توجه 
به روابط خوب تهران و مینسک این موضوع را پیگیر شوند. به 
شما اطمینان می دهم تا لحظه آخر این موضوع پیگیری را ادامه 
می دهیم. این پروسه ای نیست سریع تمام شود امیدواریم توجه و 

آگاهی در مردم ما بیشتر شود تا از این مسیرها نروند. 
درمورد یک میلی متر از خاک خود کوتاه نیامده ایم و 

نمی آییم
سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوال دیگری درباره 
ادعاها درباره جزایر ایرانی گفت: موضع ما لایتغیر است. جزایر 
ایرانی همواره ایرانی بودند، هستند و خواهند بود. این کشورها 
اگر به نقشه های منطقه حداقل در 70 سال گذشته را بنگرند 
متوجه می شوند برخی از این کشورها حتی خود را در نقشه 

نمی بینند.
وی افزود: اگر برخی از کشور منطقه به نقشه های این منطقه نه 
برای صد و یا حتی 500 سال پیش، بلکه به نقشه های مربوط به 
70 و یا 80 سال گذشته نگاه کنند، خود را در نقشه نخواهند دید.
سخنگوی وزارت خارجه تاکید کرد: ما ضمن اینکه همسایه 
بسیار صبور و مهربانی برای همسایگان خود هستیم و ضمن 
اینکه حسن همسایگی - در عمل و نه در حرف - نشان دادیم، 
یک چیز را هم نشان دادیم و آن این که در مورد یک میلی متر 
از خاک خود هیچ گاه کوتاه نیامدیم و کوتاه نمی آییم چنان که 
خون های مقدسی که در هشت سال دفاع مقدس ریخته شد برای 
همین بود که یکبار به همه تاریخ نشان دهیم که ما از یک وجب 

خاک نمی گذریم.
جمهوری  سفرای  اجلاس  برگزاری  از  همچنین  خطیب زاده 
اسلامی در کشورهای همسایه خبر داد و گفت: ما دو هفته آینده 
اجلاس سفرای جمهوری اسلامی ایران در کشورهای همسایه را 
در تهران خواهیم داشت و در این نشست بیشتر در مورد سیاست 

همسایگی صحبت خواهیم کرد.

سخنگوی وزارت امور خارجه :

بین ایران و آمریکا مدت هاست گفت و گویی نبوده است

علی صوفی: 
دولت فراگیر نمی خواهیم خواهشا دولت رییسی جناحی باشد!

علی صوفی از چهره های سیاسی اصلاح طلب بر این باور است که هنوز 100 روز 
نشده است اما صدای ناکارآمدی دولت رییسی در بین اصولگرایان بلند شده است. 

طرفداران آقای رئیسی و کسانی که به وی رأی دادند الان منتقد هستند.
متن گفت وگوی خبرگزاری خبر آنلاین با علی صوفی فعال سیاسی اصلاح طلب را 

درادامه می خوانید.
*آقای صوفی! نقش آقای خاتمی را در رابطه با رهبری جریان اصلاحات چگونه 
می بینید؟ به نظر می رسد بخشی از جریان اصلاحات تمایل دارند به سمت آقایان 
لاریجانی و روحانی بروند که بیشتر درگیر حوزه اجرایی بوده اند و با حاکمیت ارتباط 

دارند...
اصلاح طلبان همواره بر این باورند که با انتخاب و معرفی حسن روحانی به عنوان 
کاندیدایشان در انتخابات اشتباه بزرگی مرتکب شده اند. آقای لاریجانی هم در جای 
خود مورد بررسی است. عده ای از اصلاح طلبان هستند که می گویند ما باید به دنبال 
اصولگرایان برویم و با لاریجانی و یا اصولگرایانی همانند آقای لاریجانی و یا آقای روحانی 
ائتلاف کنیم که قبلا هم شبه ائتلافی بوده است اما اینکه گفته شود رهبر اصلاحات، 

آقای روحانی باشد یا فرد دیگری، به هیچ وجه مورد قبول نیست.
خاتمی توسط اصلاح طلبان انتخاب نشده بلکه.....

*در مورد رهبری جریان اصلاحات توسط آقای خاتمی هم دیدگاه های مختلفی 
وجود دارد، آیا از دیدگاه شما این امکان وجود دارد که بحث تغییر رهبری در 

جریان اصلاحات مطرح شود یا خیر؟
این نکته را ابتدا باید در نظر داشت که آیا آقای خاتمی توسط اصلاح طلبان انتخاب 
شده است یا آقای خاتمی، کاریزمای ویژه ای بین مردم دارد و اصلاح طلبان به آن 
کاریزما نیاز دارند. یعنی اصلاح طلبان به آن کاریزما مراجعه می کنند چه آقای خاتمی 
بخواهد رهبر اصلاح طلبان باشد و چه نباشد. به عنوان مثال می توانیم بگوییم آقای 
بهزاد نبوی رهبر جبهه اصلاحات است بنابراین ایشان، اصلاح طلبان را اداره کند. این 

نکته می تواند یک نظر باشد.
جبهه اصلاحات مرکز دچار تفرقه شده است

ممکن است اصلاح طلبان، تشکیلاتی مانند جبهه اصلاحات راه اندازی کنند 
و شخصیتی مانند آقای عارف یا آقای بهزاد نبوی در رأس آن قرار گیرد و بتوانند آن 

تشکیلات را اداره کنند. کارشان هم این باشد که اصلاح طلبان را در قالب جبهه 
اصلاحات در سراسر کشور منسجم کنند تا این تشکیلات در جریان انتخابات، از 
تفرقه جلوگیری کند این در حالی است که خودشان دچار تفرقه شدند به تعبیری باید 

گفت:» ذات نایافته از هستی بخش، کِی تواند که شود هستی بخش«.
اصلاح طلبان، مجبورند به سمت آقای خاتمی بروند

بنابراین جبهه اصلاحات مرکز که در انتخابات 1400 دچار تفرقه شده است چگونه 
می تواند عامل ایجاد انسجام و اجماع بین اصلاح طلبان سراسر کشور شود؟ اما اینکه 
مردم چه کسی را قبول داشته باشند و چه کسی بتواند به لیستی اعتبار بدهد که مردم 
به آن لیست رأی بدهند یا به یک کاندیدای ریاست جمهوری، اعتبار بدهد که مردم به 
پشتیباتی از آن شخص، به آن کاندیدا رأی بدهند. بنابراین این نیازمند کاریزما است 
که این ویژگی در آقای خاتمی وجود دارد. به طور طبیعی آقای خاتمی مانند سال 
92 نیست. ایشان هیچ گاه ادعای رهبری جریان اصلاحات نکرده است و در هیچ 
تشکیلاتی انتخاب نشده است که عزل شود و فرد دیگری جایگزین وی شود. ممکن 
است گاهی نقش آقای خاتمی ضعیف شده باشد و یا یک زمانی ممکن است این نقش 
پررنگ شود. به هر حال اصلاح طلبان، مجبورند به سمت آقای خاتمی بروند و از ایشان 
به عنوان رهبر جریان اصلاحات، یاد کنند. در مصوبه نهاد اجماع ساز یاد شده که این 
جبهه اصلاحات زیر نظر آقای خاتمی خواهد بود. بنابراین اگر این موضوع را در نظر 
بگیریم در مصوبه این جبهه نیز بر نقش آقای خاتمی تاکید و در آنجا قید شده است که 

این مجموعه تحت نظر آقای خاتمی به فعالیت خود ادامه دهد.
وقتی خاتمی نتوانسته مردم را پای صندوق بیاورد، روحانی و لاریجانی 

می توانند؟!
*به باور بسیاری مردم در انتخابات مجلس 98 و انتخابات ریاست جمهوری، 
مردم از اظهارات و توصیه های آقای خاتمی استقبال نکردند، آیا بحث هایی که 
حاکی از تغییر رهبری جریان اصلاحات است می تواند نشات گرفته از این دو 

موضوع باشد؟ 
مثلا اگر آقای خاتمی نتوانسته مردم را به پای صندوق های رأی بیاورد آیا آقای روحانی 
یا آقای لاریجانی می تواند؟! نمی توان گفت که این دو یا هر شخصیت دیگری به جای 
آقای خاتمی می توانند به مردم توصیه کنند. چنین چیزی اصلا امکانپذیر نیست. این 
گونه اظهارات، اظهارات معقولی نیست. آقای روحانی تمام شده است. در حال حاضر 
بسیاری تلاش می کنند آقای روحانی را در بین اصلاح طلب مطرح کنند این بدین 
معناست که اصلاح طلبان، آنقدر ضعیف نشان بدهند که به سراغ آقای روحانی یا آقای 
لاریجانی رفته اند! در واقع آنها می خوانند تیر خلاص را به اصلاح طلبان بزنند. بنابراین 
در این مسئله هیچ گونه حسن نیتی وجود ندارد بلکه با سوءنیت مطرح می شود چون 

اولا واقعیت ندارد چنین زمینه ای وجود ندارد.
مردم از خاتمی شاکی نیستند بلکه ....

دوم اینکه از نظر منطقی، این گونه مسائل قابل قبول نیست اگر مردم به حرف آقای 
خاتمی، مثل گذشته چندان اعتنا نمی کنند بدین معنا نیست که آنها از آقای خاتمی 
شاکی هستند. اگر هم از آقای خاتمی شاکی باشند به این دلیل است که می گویند 
آقای خاتمی چرا گفتید به آقای روحانی رأی بدهیم؟! چرا این بلا را بر سر ما آوردی؟! 
چرا گفتید به لیست امید رأی بدهیم؟ بنابراین مردم این گونه از آقای خاتمی شاکی 
هستند. در نتیجه ریشه نارضایتی مردم به کل نظام و حاکمیت باز می گردد. مردم از 

بس دروغ  شنیدند و وعده هایی شنیدند که به آن عمل نشده، ناراضی هستند.
اعتماد به اصلاح طلبان باز می گردد اگر...

در سخنان اخیر مقام معظم رهبری در اولین دیدار با دولت آقای رئیسی به این 

مسئله اشاره شد که اعتماد عمومی دچار آسیب شده است و این دولت باید این اعتماد 
عمومی را بازسازی کند. اگر اعتماد عمومی مردم بازگردد، اعتماد به اصلاح طلبان نیز 
باز می گردد اما اگر مردم به این نقطه برسند که فلان اقدامات قانع کننده است، دیگر 
آن را تفکیک نمی کنند که مثلا آقای رئیسی انجام داده است بلکه می گویند بالاخره 
حاکمیت این اقدامات را انجام داده و شرایط، مطلوب است از این رو اگر یک اصلاح 

طلب روی کار بیاید بهتر باشد و ممکن است پای صندوق رأی بروند.
مردم با صندوق قهر کرده اند؛ این شوخی نیست!

این در حالی است که در حال حاضر، مردم با صندوق قهر کرده اند؛ این شوخی 
نیست، 52 درصد مردم در انتخابات شرکت نکردند، آنهایی هم که شرکت کردند با 
آراء باطله بوده است در نتیجه حدود 38 درصد در انتخابات شرکت کردند. بنابراین 
انتخابات از موضوعیت افتاده است؛ وقتی چنین اتفاقی رخ دهد )طبق اصل 115 
قانون اساسی، انتخابات وسیله حاکمیت مردم بر سرنوشتشان است( یعنی حق مردم 
برای تعیین سرنوشتشان از بین رفته است. در نتیجه اگر این مسئله از بین برود یعنی 
جمهوریت نظام نیز از دست رفته است. اصل مسئله این موضوع است که جمهوریت 

نظام و انتخابات زیر سوال است.
اصولگرایان هم به نسبت به دولت رئیسی در حال مأیوس شدن هستند

اصولگرایان هم به تدریج نسبت به دولت آقای رئیسی در حال مأیوس شدن هستند 
و کم کم انتقادات آغاز شده است. نکته دیگر اینکه در این انتخابات، اصولگرایان 
هم آسیب دیدند چون برای اولین بار، برای اینکه آقای رئیسی، رئیس جمهور شود 
و کاندیدای واحد مطرح شود، حتی برخی از کاندیداهای اصولگرا از جمله آقای 
لاریجانی رد صلاحیت شده اند که همه اینها ناراضی هستند و به تعبیری آنها آتشی تر 
از اصلاح طلبان نسبت به نظارت استصوابی هستند. بنابراین در حال حاضر، سیستم 
زیر سوال است هم از سوی اصلاح طلبان و هم از سوی اصولگرایان و هم از سوی 
مردم. حال عده ای در حاکمیت هستند که به یکدیگر »بَه بَه و چَه چَه« می گویند. این 
در حالی است که کل سیستم زیر سوال است و برای همین باید چاره ای اندیشید. 
ایراد کار نیز مشخص است و باید اصلاح شود. مردم هم به صندوق رأی باز می گردند 
و امیدوار می شوند، آن زمان انتخابات هم معنا پیدا می کند و جمهوریت نظام تقویت 

می شود.
دولت رییسی همه کارها را تعطیل کرده و منتظر برجام است

*بسیاری حذف یک جناح سیاسی را موجب ضرر به کشور و از دست دادن 
منتقدان دولت می دانند، ارزیابی شما در این باره چیست؟

معمولا منتقدان دولت باید از جریان مقابل باشد اما الان اصولگرایان هم به دولت و 
عملکردش اعتراض دارند. اخیرا آقای رییسی به اردبیل سفر کردند. در فضای مجازی 
صحبت های امام جمعه اردبیل در جلسه با آقای رییسی منتشر شده مبنی براینکه به 
آقای رییسی ایراد گرفتند که چرا به استانها سفر می کنید؟ به هر حال این سفرها خوبی 
هایی هم دارد اما باید سیاستگذاری و در عین حال تصمیم گیری شود. این دولت 
هنوز هیچ تصمیمی نگرفته است و به معنای واقعی، کاملا منفعل است. اگر دولت 
آقای روحانی منتظر برجام بود دولت آقای رییسی همه کارهایشان را تعطیل کردند و 
منتظر برجام هستند. پیشرفتی هم ندارند چون کارشناسی ندارند، فردی مانند ظریف 
را ندارند به بیان دیگر فردی که بتواند به خوبی مذاکره کند را ندارند و در واقع فن مذاکره 

را نمی دانند.
۱00 روز نشده صدای ناکارآمدی دولت در بین اصولگرایان بلند شده است

بنابراین الان هنوز 100 روز نشده است اما صدای ناکارآمدی این دولت در بین 
اصولگرایان بلند شده است. طرفداران آقای رئیسی و کسانی که به وی رأی دادند الان 

منتقد هستند. در حال حاضر همه کالاها به صورت سرسام آوری گران شده است.
*آقای صوفی! عدم تحقق دولت فراگیر در شکل گیری این نارضایتی ها چقدر 

تاثیرگذار بوده است؟
دولت فراگیر نمی خواهیم خواهشا این دولت باید جناحی باشد یعنی یک جناحی، 

این دولت را قبول داشته باشد.
بد استفاده کردن از نیروهای اصولگرا مهم است

*کمرنگ بودن حضور اصولگرایان سنتی در بدنه دولت تا چه اندازه مشهود 
است؟

بحث استفاده نکردن از نیروهای اصولگرا مطرح نیست بلکه بد استفاده کردن از 
نیروهای اصولگرا مهم است. الان تیم اقتصادی آقای رییسی باید حرف اول را در کشور 
بزند اما به تعبیری » کو حرف، کو تصمیم، کو اراده و عمل؟!« آقای رییسی هم دستور 
می دهد وزیر کشور و وزیر کشاورزی ایشان هم دستور می دهد؟ مثلا دستور می دهند 
ماست  و تخم مرغ ارزان شود! این در حالی است که این ارزان شدن نیازمند مکانیزم  
و سازوکار مناسب است مگر با دستور دادن، این مشکلات، حل می شود؟! اینها نشان 
می دهد که اصلا حکمرانی را بلد نیستند، جایگاه واقعی شان این جایگاه نیست! مگر 

اجباری است!
محسن رضایی هرگز تحت مدیریت مخبر نمی رود!

به عنوان مثال گفته شود خلبان هوایپما نیامده و یکی از مسافران در جایگاه خلبان 
بنشیند و حرکت کند. این خنده دار است. وضعیت کشور هم بدین گونه است تمام 
آنهایی که ماهر و کاربلد و فنی بودند یا منزوی هستند و یا ردصلاحیت شدند در مقابل 
عده ای که آنها را هیچ کس نمی شناسد و تجربه ای ندارند در کابینه قرار گرفته اند. 
مثلا وزیر اقتصاد اصلا تجربه اجرایی ندارد و تاکنون یک اداره کل را اداره نکرده است. 
چنین فردی نمی تواند در رأس امور قرار گیرد. آقای محسن رضایی معاون هماهنگی 
اقتصادی رییس جمهور است. خودش به تنهایی نظر و ایده دارد دیگر تحت مدیریت 
معاون اول نمی رود! معاون اول هم برای خود ادعا دارد. در همان جلسه اول دیدار با 
مقام معظم رهبری، رهبری مجبور شد از آقای مخبر حمایت کند. این بدین معناست 
که اختلافات در دولت بالا گرفته است در حالی که زمان زیادی از تشکیل دولت 

نگذشته است.
اختلافات در دولت کاملا واضح و روشن است

اختلافات در دولت کاملا واضح و روشن است و اختلاف دو کارشناس نیست یا صرفا 
اختلاف نظر نیست. این اختلاف با سایر اختلافات، متفاوت است. این اختلاف به 
معنای عدم اتخاذ سیاست واحد در عرصه اقتصاد است. نتیجه آن هم گرانی و افزایش 
قیمت کالاها، افزایش تورم، ایجاد هرج و مرج، حاکم شدن آنارشیسم و بی ثباتی نرخ 
ارز و دلار است. حال آقای رییسی وعده داده است که قیمت دلار به 10 هزار تومان می 
رساند ما قیمت 10 هزار تومان را نمی خواهیم همان قیمت دلار در دوران روحانی را 
تثبیت کند. بنابراین مشخص است که با انواع حیل و تک کاندیدایی کردن انتخابات و 

رییس جمهور کردن ابراهیم رییسی، خواستند قدرت یکدست شود.
یکدست شدن قدرت را در دوران احمدی نژاد شاهد بودیم

یکدست شدن قدرت را در دوران احمدی نژاد شاهد بودیم که چه بلاهایی بر سر 
کشور آمد. هنوز هم این بلاها ادامه دارد. کشور و این بخش از کره زمین به دلیل 
تصمیمات نادرست احمدی نژاد در خصوص آب در حال نابودی است. چشمه ها در 
حال نابودی است و ..... این وضعیت به دلیل یک تصمیم نادرست یک رییس جمهور 
ناوارد و ناصالح و ناشایست است. اگر وضعیت این گونه ادامه پیدا کند مشخص است 

که سرانجام کار به کجا می رسد.



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir

امام علی علیه السلام:
صاحب امتیاز: حیدر ضیغمی

مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی
مدیرتحریریه: روح اله کرمانی جمکرانی

طراح و صفحه آرا:محسن عبداللهی
عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت

تلفن: 32903209 - 32906160 صندوق پستی: 37185/4495 
نشانی:قم- بلوارشهید صدوقی،کوچه 21ممیزیک پلاک 47

اذان صبح:04/27 طلوع آفتاب:06/12 اذان ظهر:11/52 اذان مغرب: 17/48

اپ
وچ

فی 
گرا

یتو
ل

سبز
خه 

شا

پدیدآورنده دوستی، 
خوش رویی است .

سه شنبه -11  آبان ماه 1400 - سال بیست وچهارم- شماره 5381

غرر الحکم : ج 4 ص 126 ح 5546

گفت:  قم  شهرداری  شهری  خدمات  معاون 
روز قم بهانه و تلنگری برای مسئولین است که 
گردوغبار محرومیت های تاریخی و انباشته شده در 

قم را با تلاش جهادی از بین ببرند.
مجموعه  بازگشایی  مراسم  در  ذاکریان  عباس 
به  و  قم«  »روز  مناسبت  به  که  سبز  گنبد  مقابر 
همت سازمان فرهنگی هنری شهرداری قم برگزار 
شد، با بیان اینکه خدا را شاکریم در شهری نفس 
می کشیم که با ورود حضرت فاطمه معصومه)س( 
امسال  اظهار کرد:  و معطر شده است،  متبرک 
سومین سال برگزاری مراسم های »روز قم« است و 
این نام گذاری چندوظیفه را بر دوش مسئولان این 

شهر مقدس گذاشته است. وی با اشاره به اینکه 
شهر قم علاوه بر مضجع شریف حضرت فاطمه 
معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران اماکن 
است،  جای داده  خود  دل  در  را  زیادی  تاریخی 
ادامه داد: ما باید ظرفیت قم را به قمی ها و دیگران 
چه در داخل و چه خارج از کشور بشناسانیم که 
شهرداری،  هنری  فرهنگی  سازمان  همکاران 
تورهای قم گردی را برای آشنایی علاقه مندان با 
آثار تاریخی، زیارتگاه ها و اماکن فرهنگی برگزار 
قم  شهرداری  شهری  خدمات  معاون  می کند. 
مسئولین  برای  تلنگری  و  بهانه  قم  روز  افزود: 
و  تاریخی  محرومیت های  غبار  و  گرد  که  است 

بین  از  جهادی  تلاش  با  را  قم  در  انباشته شده 
ببرند، چراکه بسیاری از این محرومیت ها زیبنده 
شهری که مضجع کریمه اهل بیت)س( در آن قرار 
داشته نیست. ذاکریان تصریح کرد: بخشی از این 
محرومیت های تاریخی به پیش از انقلاب و به دلیل 
اینکه این شهر خاستگاه انقلاب بود باز می گردد و 
بخشی از آن نیز به پس از انقلاب با بهانه ها دیگر؛ 
شهر قم از بسیاری از مراکز تفریحی محروم بوده و 

این به خاطر کم کاری مسئولین است.
وی خاطرنشان کرد: »روز قم« روزی است که 
باید برنامه ریزی کنیم تا این شهر در جایگاهی قرار 

بگیرد که شایسته آن است

معاون خدمات شهری شهرداری قم:

“روز قم” فرصتی برای رفع گردوغبار محرومیت های تاریخی از شهر قم است

انهدام 78 باند قاچاق اسلحه و مهمات
 وزارت اطلاعات در اطلاعیه ای از شناسایی و انهدام 78 باند قاچاق اسلحه و مهمات در 6 ماهه 
اول امسال خبر داد. به گزارش روز دوشنبه ایرنا، مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت اطلاعات 
در اطلاعیه ای اعلام کرد: با اقدامات اطلاعاتی و عملیاتی سربازان گمنام امام زمان )عج( در وزارت 
اطلاعات، 78 باند قاچاق اسلحه و مهمات در 6 ماهه اول امسال شناسایی و منهدم شدند.این مرکز 
در اطلاعیه خود افزود: در این عملیات ها 2170 قبضه سلاح شامل 473 قبضه اسلحه جنگی، 
685 قبضه اسلحه شکاری، 782 قبضه اسلحه کمری و 230 قبضه انواع سلاح های دیگر کشف و با 

هماهنگی دستگاه قضایی 201 نفر در این خصوص دستگیر و تحویل مرجع قضایی شد.

ستاد کل نیروهای مسلح: سربازی حذف نخواهد شد 
»امیردریادار دوم غلامرضا رحیمی پور« رئیس اداره سرمایه انسانی سرباز ستاد کل نیروهای مسلح 
اعلام  و اظهار داشت:  ستاد کل نیروهای مسلح به دنبال خوشایند سازی، بهبود وضعیت سربازی، 
افزایش نگهداشت، بهبود حقوق، کاهش مشکلات و بومی سازی بوده و مطالبات سربازان را بررسی 
می کند. وی افزود :سربازی حرفه ای وجود ندارد؛ بلکه آن چیزی که گفته می شود ارتش حرفه ای 
است که در دنیا در بخشی کلان وجود دارد و قابل انعکاس است؛ ستادکل نیز در این زمینه می گوید 
سربازی حذف نخواهد شد فقط کیفیت بهتر می شود چرا که تولید امنیت نیاز به نیروی انسانی، 

زحمت و انرژی دارد؛ تولید امنیت هزینه دارد اعم از نیروی انسانی و تجهیزات و ... .

بازداشت دو مدیر سابق یک بانک 
 دادستان تهران از بازداشت دو نفر از مدیران سابق یکی از بانک ها خبر داد. علی القاصی مهر 
دادستان تهران در جلسه امروز شورای عالی قوه قضاییه طی گزارشی در ارتباط با پرونده یکی از 
بانک ها، گفت: این بانک از طریق ادغام با موسسه مالی و اعتباری و چند شرکت تعاونی اعتباری دیگر 
تشکیل شده است که در اموال انتقالی از جانب شرکت های تعاونی اعتباری به بانک از طریق ارزیابی 
غیرواقعی املاک، تضییع گسترده حقوق بانک صورت گرفته است.وی افزود: دو نفر از مدیران سابق 
این بانک در حال حاضر بازداشت هستند و در ارزیابی فقط 6 فقره پلاک ثبتی، رقمی بالغ بر 34 هزار 

میلیارد ریال ارزیابی غیرواقعی صورت گرفته

محکومیت بانک های ایرانی توسط بحرین
محکومیت بانک های ایرانی توسط دادگاه عالی تجدید نظر بحرین تایید شد.»وائل بوعلای« 
دستیار دادستانی بحرین اعلام کرد که دادگاه عالی تجدیدنظر این کشور حکم صادر شده توسط 
دادگاه بدوی درباره محکومیت بانک مرکزی ایران و تعدادی دیگر از بانک های ایرانی، بانک المستقبل 
بحرین و شش نفر از مسئولان آن را تأیید کرده است.وی گفت: همه متهمان این پرونده محکوم 
شدند. مسئولان بانک المستقبل به دو سال حبس محکوم شدند به جز متهم شماره شش که حبس 
وی به مدت پنج سال است. هم چنین هر کدام از آنها یک میلیون دینار بحرینی جریمه شدند. بانک 
مرکزی ایران و دیگر بانک های ایرانی نیز هر کدام یک میلیون دینار بحرین جریمه شدند. همچنین 
ضبط حواله های 148 میلیون دلاری، 967.9 میلیون دلاری، 53.3 میلیون درهم امارات و 235 

میلیارد ریال ایران صورت گرفت.

تذکر هیئت نظارت بر مطبوعات به »رجا نیوز«
در جلسه روزدوشنبه هیات نظارت برمطبوعات، مقرر شد به پایگاه خبری »رجانیوز« تذکر داده شود 
و مراتب برای رسیدگی به مرجع قضایی ارسال شود. به گزارش دبیرخانه هیات نظارت برمطبوعات، 
در جلسه روز دوشنبه 10 آبان ماه 1400، ضمن بررسی گزارش محتوایی رسانه ها، مقرر شد به پایگاه 
خبری »رجا نیوز« به دلیل انتشار مطلبی با عنوان »هشت سال عبرت کافی نیست؟« تذکر داده 
شود و مراتب برای رسیدگی به مرجع قضایی ارسال شود. همچنین در این جلسه مقرر شد به روزنامه  

»جهان صنعت« به دلیل تخلفات محتوایی تذکر داده شود.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری خبرداد:

اعلام فراخوان عمومی جشنواره 
“شهرما” اواخر آبان ماه 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم گفت: یکی از دغدغه های 
شهرداری پرداختن به موضوعاتی است که نیاز به نگاه تخصصی اهالی رسانه 
و شهروندان داشته و جشنواره رسانه ای "شهرما" با هدف تربیت خبرنگار و 
شهروند مطالبه گر و توجه محققان دانشگاهی به مسائل شهری طراحی شده 

است.
مهدی کلانترزاده روزدوشنبه در جلسه شورای اطلاع رسانی استان که در 
معرفی ظرفیت های  لزوم  بر  تأکید  با  برگزار شد،   استانداری  سالن جلسات 
فرهنگی و اقتصادی شهر قم اظهار داشت: امیدواریم 1240 سال همسایگی 
با حضرت معصومه)س( را قدردان بوده و بتوانیم ورود تمدن ساز حضرت را به 

شهر قم به تصویر بکشیم.
وی برگزاری جشنواره های تخصصی را یکی از عوامل مهم در توسعه پایدار 
دانست و افزود: یکی از دغدغه های شهرداری پرداختن به موضوعاتی است 
که نیاز به نگاه تخصصی اهالی رسانه و شهروندان داشته و جشنواره رسانه ای 
محققان  توجه  و  گر  مطالبه  شهروند  و  خبرنگار  تربیت  هدف  با  “شهرما” 

دانشگاهی به مسائل شهری طراحی شده است.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم ادامه داد: با بررسی هایی که 
اداره کل ارتباطات شهرداری در حوزه خبر و رسانه انجام داده، مشخص شده  به 
حدود 47 درصد موضوعات شهری پرداخته نشده و مغفول مانده است که در 

نتیجه مورد نقد و بررسی نیز قرار نگرفته است.
و  داد  ارائه  ما”  شهر  رسانه ای  “جشنواره  نخستین  از  کوتاهی  گزارش  وی 
گفت: در نخستین جشنواره رسانه ای “شهر ما” یک هزار و 157 اثر به دبیرخانه 
جشنواره ارسال شد که نشانه استقبال از این جشنواره بوده و از برگزیدگان تقدیر 

و هدایایی اهدا شد.
کلانترزاده در پایان زمان اعلام فراخوان عمومی جشنواره را اواخر آبان ماه سال 
جاری اعلام کرد و گفت: در صورت کنترل بیماری کرونا و اجازه ستاد مبارزه 
با کرونا، اختتامیه جشنواره در دهه مبارک فجر برگزارشده و از برگزیدگان تقدیر 

خواهد شد.
لزوم تربیت خبرنگاران تخصصی

 معاون مطبوعات و تبلیغات اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم، 
نیز با اشاره به تجربه موفق شهرداری قم در برگزاری جشنواره رسانه ای "شهر 
ما" گفت: تجربه موفق این جشنواره باعث شد ارشاد نیز با نگاهی امیدوارانه 
به برگزاری جشنواره های تخصصی توجه کند. محمدجواد محرابی ما با اشاره 
به اهمیت برگزاری جشنواره های تخصصی اظهار داشت: نخستین جشنواره 
رسانه ای “شهر ما” تجربه موفقی بوده و شهرداری توانست با دعوت اهالی رسانه 
به پرداختن به موضوعات خاص شهری، اتفاق جدیدی را در حوزه رسانه رقم 
بزند. وی هدف گذاری و برنامه ریزی شهرداری قم را در دغدغه مند کردن اهالی 
رسانه مورد بررسی قرار داد و افزود: توجه اهالی رسانه به موضوعات تخصصی 
مانند موضوعات حوزه شهری می تواند علاوه بر رشد مدیریت شهری در تربیت 
خبرنگاران تخصصی نیز تأثیر بسیاری داشته باشد. معاون مطبوعات و تبلیغات 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم ادامه داد: تجربه موفق جشنواره 
رسانه ای “شهر ما” باعث شد این اداره کل نیز با نگاهی امیدوارانه به برگزاری 
جشنواره های تخصصی توجه کرده و با کمک گرفتن از متخصصان هر حوزه 

برنامه ریزی دقیقی در این بخش داشته باشیم. 
 

به مناسبت ” روز قم” صورت گرفت ؛

رونمایی از سه اثر سازمان فرهنگی 
شهرداری قم 

آیین رونمایی از سه اثر فرهنگی »شهر نور 2«، » سی سالگی « و » قصه های 
شهروند خوب « که به همت سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم به 

مناسبت » روز قم« تولید و منتشرشده برگزار شد.
به گزارش شهرنیوز، سازمان فرهنگی هنری و ورزشی شهرداری قم در ادامه 
ویژه برنامه های » روز قم«، آیین رونمایی از سه اثر تازه تولیدشده به همت این 
سازمان را برگزار می کند. بنابراین گزارش رونمایی از مجموعه تصویری »شهر نور 
2 « که در 50 قسمت به معرفی کوتاهی از آثار و ابنیه تاریخی، مذهبی، فرهنگی، 
نخستین  می پردازد  قم  مقدس  شهر  عمرانی  پروژه های  برخی  و  سیاحتی 
مراسمی است که امروز دوشنبه 10 آبان ماه در جلسه رسمی شورای اسلامی 
شهر قم انجام پذیرفت. آیین رونمایی از کتاب » سی سالگی « دومین برنامه ای 
است که ساعت 16 روز دوشنبه با حضور آیت الله اعرافی مدیر حوزه های علمیه 
و دکتر سقائیان نژاد شهردار قم در مرکز مدیریت حوزه های علمیه برگزار  شد. این 
کتاب روایت همسر شهید یدالله صادقی از زندگی این شهید والامقام است که 
به مناسبت » روز قم « رونمایی خواهد شد. سومین کتابی که به همت سازمان 
فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم منتشرشده در حوزه کودک و با عنوان 
» قصه های شهروند خوب « است. این کتاب حاوی داستان هایی با موضوع 
اخلاق و فرهنگ شهروندی برای کودکان است که توسط جمعی از نویسندگان 
انجمن ادبی پیرنگ نگاشته شده است. آیین رونمایی از این کتاب نیز روز 
دوشنبه ساعت 18 در دنیای کتاب واقع در خیابان صفائیه قم با حضور جمعی 

از مسئولین و نویسندگان و همشهریان قمی برگزار شد.
 

به مناسبت ” روز قم” صورت گرفت ؛

رونمایی از پوستر دومین جشنواره 
رسانه ای “شهر ما”

پوستر دومین جلسه رسانه ای شهرما همزمان با ایام گرامیداشت "روز قم" با 
حضور معاون استاندار قم و مسئولان استانی و مدیریت شهری رونمایی شد.

به گزارش شهرنیوز، آیین رونمایی از پوستر دومین جشنواره رسانه ای “شهر 
ما” صبح روزدوشنبه در جلسه شورای اطلاع رسانی استان در سالن جلسات 

استانداری قم برگزار شد.
در این جلسه که با حضور بیژن سلیمان پور معاون سیاسی امنیتی استانداری 
استان قم، مهدی  ارشاد اسلامی  و  قم، حسینی کاشانی مدیرکل فرهنگ 
کلانترزاده مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم و دیگر مسئولان 
استانی برگزار شد، با دعوت از شهروندان، متخصصان حوزه شهری و اهالی 

رسانه بر مشارکت همه اقشار جامعه در مدیریت و توسعه شهر تأکید شد.
دومین جشنواره رسانه ای شهرما همزمان با ایام “روز قم” به منظور تولید و 
انتشار آثار رسانه ای در حوزه مدیریت شهری برگزار و فراخوان آن به زودی اعلام 
می شود. لازم به ذکر است نخستین “جشنواره رسانه ای شهر ما” سال گذشته و 
با حضور گسترده متخصصان و اهالی رسانه برگزارشده و بیش از 1150 اثر مورد 

ارزیابی قرار گرفت و به برگزیدگان جوایزی اهدا شد.
  

در سیزدهمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم :

مجموعه تصویری»شهر نور 2« به 
مناسبت “روز قم” رونمایی شد

در  قم"  "روز  همزمان  نور 2«  »شهر  تصویری  مجموعه  از  رونمایی  مراسم 
سیزدهمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم برگزار شد.

به گزارش شهرنیوز، مجموعه تصویری »شهر نور 2« در 50 قسمت به معرفی 
کوتاهی از آثار و ابنیه تاریخی، مذهبی، گردشگری، فرهنگی، سیاحتی و برخی 
پروژه های عمرانی شهر مقدس قم می پردازند. کارگردان مجموعه تصویری شهر 
نور در همین خصوص، اظهار داشت: ما فیلم سازان تاکنون در ساخت فیلم در 
زمینه قم کوتاهی کرده ایم و حتی در برخی آثار سعی کرده ایم تا از اینکه فیلمی 
در قم ساخته شده را نیز کتمان کرده ایم. روح الله داوری یادآور شد: در ساخت این 
مجموعه کلیپ های یک دقیقه ای شهر نور، تلاش شده تا ظرفیت های فرهنگی و 

مذهبی قم به صورت جذاب و کوتاه در اختیار عموم مخاطبان قرار بگیرد.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف4۰ میلیارد ریالی کالای قاچاق 
فرمانده انتظامی استان قم از کشف 40 میلیارد ریالی کالای قاچاق صنعتی و الکترونیکی خبر داد. 

سردار سید محمود میر فیضی در تشریح جزئیات این خبر اظهار داشت: عوامل پلیس امنیت اقتصادی 
استان در اجرای طرح مقابله با کالاهای قاچاق و خودرو های قاچاق بر ،یک دستگاه کامیون هوو را که از مبدا 
جنوب عازم مرکز بود را در میدان 72تن توقیف کردند. وی افزود:در برسی از داخل کامیون مشخص شد،حامل 
کالا های صنعتی قاچاق شامل پمپ آب،کف کش،تجهیزات الکترونیکی و... است. فرمانده انتظامی استان 
قم ادامه داد:برابر اعلام کارشناسان ،ارزش ریالی محموله موصوف 40 میلیارد ریال برآورد شده است و پرونده 
متشکله به همراه متهم دستگیر شده تحویل مراجعه ذی صلاح شد. سردار میرفیضی در پایان، با اشاره به 
اینکه مقابله با قاچاقچیان به صورت مستمر در دستورکار پلیس قرار دارد، از شهروندان خواست هرگونه موارد 

مشکوک در خصوص قاچاق را به پلیس اطلاع دهند. 
کشف 30 تن انواع چوب قاچاق

فرمانده انتظامی استان  در بخش دیگری از سخنان خود از کشف 30 تن انواع چوب قاچاق در قم خبر داد 
 سردار میر فیضی در تشریح جزئیات این خبر اظهار داشت: عوامل پلیس امنیت اقتصادی در اجرای طرح 
مقابله با کالاهای قاچاق و خودرو های قاچاق بر درمحور قم – اراک ، 3 دستگاه کامیون حامل چوب را توقیف 

کردند. وی افزود: در بازرسی بعمل آمده از کامیون های فوق مقدار 30 تن انواع چوب قاچاق کشف شد.
سردار میر فیضی تصریح کرد: برابر اعلام کارشناسان ، ارزش محموله های کشف شده 600 میلیون ریال 

برآورد شده است و در این خصوص 3نفر متهم دستگیر شدند.
فرمانده انتظامی استان با اشاره به تبعات زیست محیطی قطع غیرمجاز درختان، خاطر نشان کرد: نیروی 
انتظامی با افراد سودجو و فرصت طلب که برای رسیدن به منافع مادی خود، با آسیب زدن به طبیعت و محیط 

زیست، باعث هدر رفت منابع ملی می شوند، برخورد قاطع و قانونی می کند.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم:

2۵۵ بیمار کرونایی در بیمارستان های قم بستری هستند
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در 24 ساعت منتهی به دهم آبان ماه 1400، پنج نفر بر اثر ابتلا به 

ویروس کرونا در این استان جان خود را از دست دادند. 
به گزارش عصر دوشنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، محمدرضا قدیر با اشاره به آخرین وضعیت 
کووید 19 در قم، افزود: دراین مدت  51 بیمار با علائم ابتلا به ویروس کرونا در بیمارستان های این استان 
پذیرش شدند. وی اضافه کرد: از این تعداد، 44 نفر بستری و 26 نفر از افراد مبتلا به کرونا که در روزهای 
گذشته بستری شده بودند، ترخیص شدند. وی ادامه داد: در حال حاضر 255 بیمار مبتلا به ویروس کرونا در 
این استان بستری هستند که 54 نفرشان بدحال می باشند. قدیر بیان کرد: در 24 ساعت منتهی به دهم آبان 

ماه ، 492 تست تشخیص کرونا از شهروندان گرفته شده که 104 مورد مثبت بوده است.
وی گفت: تاکنون یک میلیون و 109 هزار و 765 دُز واکسن کرونا به شهروندان قمی تزریق شده است.

معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان اعلام کرد :

اجرای طرح نظارت بر مراکز عرضه و فروش پوشاک 
معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان از اجرای طرح نظارت بر مراکز عرضه و فروش پوشاک 

در این استان خبر داد .
 سرهنگ سید مجتبی اشرفی اظهارداشت: باتوجه به مطالبات مردمی و به منظور ارتقاء امنیت اجتماعی در 
سطح اماکن عمومی و جلوگیری از وقوع تخلفات و جرایم صنفی، طرح نظارت بر مراکز عرضه و فروش پوشاک 

مردانه و زنانه از سوی مأموران اداره نظارت بر اماکن عمومی پلیس امنیت عمومی استان اجرا شد.
وی افزود: در این راستا از 79 واحد صنفی بازدید که به 38 واحد اخطار و 6 واحد صنفی نیز به علت عدم 
رعایت قوانین و مقررات پلمب شدند. معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان قم از همشهریان 
خواست، در صورت مشاهده تخلفات صنفی موضوع را از طریق تلفن فوریت های پلیسی 110 اطلاع داده تا 

در کوتاهترین زمان ممکن نسبت به بررسی موضوع و برخورد با متخلفان اقدام شود.

 فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

دستگیری27 سارق با اجرای طرح ارتقاء امنیت اجتماعی
 فرمانده انتظامی شهرستان از دستگیری27سارق با اجرای طرح ارتقاء امنیت اجتماعی در قم خبر داد 

 سرهنگ مرادحسین جعفریان اظهار داشت:طرح ارتقاء امنیت اجتماعی با هدف مبارزه با سارقان خودرو 
،موتورسیکلت ،قطعات و محتویات داخل خودرو و ...به مدت یک روز در شهر قم اجرا شد.

وی افزود: عوامل انتظامی یگان های تابعه این فرماندهی با اجرای طرح ضربتی یک روزه ارتقاء امنیت 
اجتماعی  با هدف افزایش احساس امنیت اجتماعی ،  در مناطق جرم خیز ، تعداد 27 نفر سارق دستگیر و 
37 فقره انواع اموال مسروقه از قبیل خودرو ، موتورسیکلت ، قطعات و محتویات داخل خودرو  را کشف کردند.

طرح:محمدعلی رجبی

شرایط دشوار مسیر ازدواج برای جوانان! 

رییس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به جاماندن قم از مرحله اول طرح 
جهش تولید، بیان کرد: اینکه گفته می شود توقف اعطای زمین به قم صرفا 

به خاطر نامه رییس سابق شورای شهر قم بوده یک بی انصافی مطلق است. 
حسین اسلامی روز دوشنبه در سیزدهمین جلسه رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر قم در سالن جلسات ساختمان شهید باکری، افزود:  رییس 
شورای اسلامی شهر قم در این نامه تاکید کرده است که فرآیندهای قانونی 
الحاق رعایت نشده است و تمام مباحث مربوط به آن مستدل و مستند بوده 

است.
اسلامی ابراز داشت: اینکه یکی از مسوولان استان در سخنانی مطرح کرده 
که نامه شورای پنجم بهانه به دست شورای عالی شهرسازی و معماری داده تا قم 

از مرحله اول جهش تولید حذف شود، مساله درستی نیست.
به گفته اسلامی، این مسوول به احتمال زیاد در مباحث خود نتوانسته منظور 
خود را به درستی انتقال دهد؛ به همه شهروندان توصیه می شود نامه رییس 

سابق شورای اسلامی شهر را در این رابطه مطالعه و بررسی کنند.
قم در حال تبدیل شدن به جهانشهر دینی و شیعی است 

رییس شورای اسلامی شهر قم گفت: تبدیل پارکینگ و حیاط به تجاری و 
صدور تجاری های موقت از مشکلات عمده شهرک پردیسان است که باید حل 

شود و مردم این منطقه از این معضل خارج شوند.

وی خاطرنشان کرد: طی سالهای اخیر محدودیت در صدور مجوز تجاری در 
این شهرک سبب مشکلات بی شماری برای شهروندان شده بود و شهروندان 

برای خرید مجبور بودند تا هسته مرکزی شهر جابه جا شوند.
ابراز داشت:  به مساله چندصدایی در شورای شهر قم،  با اشاره  اسلامی 
تضارب آرا، استدلال و انتقاد اگر در شورا نباشد این نهاد ماهیت ذاتی خود را 
از دست می دهد و برخی شهروندان از این سخن شهردار برداشت ناصوابی 

کرده اند.
وی بیان کرد: شهر قم در حال تبدیل شدن به جهانشهر دینی و شیعی است 

و از تمام کشورهای دنیا برای زیارت و سکونت به این شهر مسافرت می کنند.
اسلامی یادآور شد: آن چیزی که به شهر مقدس قم منزلت و کرامت داده ورود 
حضرت معصومه)س( است و قبل از ورود این بانوی کریمه تفاوتی بین این شهر 

با سایر شهرها وجود نداشت.
محسن بهشتی  معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم چهارم آبانماه 
جاری در جلسه بررسی مشکل زمین استان در طرح جهش تولید مسکن و 
موضوع الحاق 560 هکتار اراضی ملی به قم، از نامه شورای اسلامی پنجم 
شهر قم به شورای عالی شهرسازی و معماری در مخالفت با الحاق این اراضی به 
عنوان مهمترین عامل جاماندن قم در مرحله اول ثبت نام جهش تولید مسکن 

یاد کرده بود. 

رییس شورای اسلامی شهر قم :

ادعای جاماندن قم از جهش مسکن با نامه شورای شهر بی انصافی است

و  گردشگری  فرهنگی،  میراث  مدیرکل 
صنایع دستی استان قم گفت: از مجموعه مسئولین 
شهرداری به ویژه سازمان فرهنگی و هنری تقدیر 
می کنم که مجموعه مقابر گنبد سبز را احیا و فعال 
کردند و ان شالله این همکاری درباره احیای اماکن 
تاریخی دیگر ادامه یابد، چراکه در تمام دنیا این 

بناها زنده و پویاست.
علیرضا ارجمندی در مراسم بازگشایی مجموعه 
به  و  قم«  »روز  مناسبت  به  که  سبز  گنبد  مقابر 
قم  شهرداری  هنری  فرهنگی  سازمان  همت 
ورود  فرارسیدن سالروز  تبریک  برگزار شد، ضمن 
کرد:  اظهار  شهر،  این  به  معصومه)س(  حضرت 
هر خیر و برکتی در استان قم بوده به برکت کریمه 

اهل بیت)س( است.

تقدیر از شهرداری قم در احیا و بازگشایی 
مجموعه مقابر گنبد سبز

وی با اشاره به اینکه هفت ماه پیش که مسئولیت 
شد،  واگذار  بنده  به  قم  استان  فرهنگی  میراث 
وضعیت  با  متروکه  مکانی  سبز  مقابر  مجموعه 
نامناسبی بود و جای تأثر داشت، ابراز کرد: بسیاری 
با این بناهای تاریخی آشنا نیستند  از اهالی قم 
برخی  و  می کنند  برخورد  آن  با  امامزاده  مانند  و 
است؛  قبرستان  مکان  این  می کنند  تصور  نیز 
درحالی که این مکان از بناهای بسیار نادر، بسیار 

فاخر و مدفن پادشاهان شیعی است.
و  گردشگری  فرهنگی،  میراث  مدیرکل 
مجموعه  از  داد:  ادامه  قم  استان  صنایع دستی 
و  فرهنگی  سازمان  به ویژه  شهرداری  مسئولین 

هنری تقدیر می کنم که این مجموعه را احیا و فعال 
کردند و ان شالله این همکاری درباره احیای اماکن 
تاریخی دیگر ادامه یابد، چراکه در تمام دنیا این 
بناها زنده و پویاست و ارزش اقتصادی گردشگری 
بناها  این گونه  در  مختلفی  فعالیت های  و  داشته 

صورت می گیرد.
ارجمندی خاطرنشان کرد: بسیاری از گردشگران 
غیرایرانی علاقه مند به حضور در چنین مکان های 
ما  و  هستند  سنتی  خدمات  گرفتن  و  تاریخی 
باید این فرهنگ اصیل ایرانی و اسلامی را با ارائه 
خدمات مختلف در چنین بناهایی به نسل جدید 
در  و  منتقل کرده  غیرایرانی  و گردشگران  جامعه 
برابر فرهنگ منحط، غیربومی و بعضاً مبتذل غربی 

مقاومت خوبی را داشته باشیم.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم :

اماکن تاریخی متروکه احیا می شوند

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری و ورزشی شهرداری قم گفت: مجموعه 
مقابر گنبد سبز، جزو گرانترین آثار میراثی قم است که با همکاری مجموعه های 

شهرداری احیا و به بهره برداری رسید.
ابوالقاسم مقیمی در مراسم بازگشایی مجموعه مقابر گنبد سبز که به مناسبت 
»روز قم« و به همت سازمان فرهنگی هنری و ورزشی شهرداری قم برگزار شد، 
با اشاره به اینکه این مجموعه جز گران ترین آثار میراثی قم است، اظهار کرد: 
شهر قم آثار میراثی زیادی دارد که از گذشته به ما ارث رسیده و به دلایل مختلفی 

امکان معرفی و بهره برداری از آن مهیا نشده یا کمتر به آن پرداخته شده است.
وی ادامه داد: با تعامل و همکاری خوبی که مجموعه شهرداری و میراث 
فرهنگی استان قم داشتن،د تفاهم نامه ای در خصوص احیا و بهره برداری 
رسید،  امضا  به  سبز  گنبد  مقابر  مجموعه  از  شهرداری  و  فرهنگی  سازمان 

همکاران ما در معاونت خدمات شهری شهرداری، سازمان پارک ها و فضای 
سبز، اداره گردشگری و اداری مالی سازمان فرهنگی چهار ماه است که بعضاً 

به صورت شبانه روزی برای احیا و بازگشایی این مجموعه تلاش کردند.
مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم افزود: همچنین 
جمعی از دانشجویان رشته گردشگری بدون هیچ هزینه ای عاشقانه برای آماده 

شدن و اداره این مجموعه تاریخی با ما همکاری کردند.
 مقیمی خاطرنشان کرد: از اعضای کمیسیون فرهنگی شورای شهر نیز که 
در اجرای برنامه های روز قم حامی و یاریگر سازمان فرهنگی هنری شهرداری 
بودند نیز تشکر و قدردانی می کنم و امیدوارم با این همکاری و تعامل سازنده 
بتوانیم بیش ازپیش در انجام برنامه ها و اقدامات سازمان در حوزه های مختلف 

مؤثر واقع شویم.

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری و ورزشی شهرداری قم :

مجموعه مقابر سبز جزء گرانترین آثار میراثی قم است

رئیس اداره تبلیغات و تشریفات شهرداری قم، از اکران بیش از 3 
هزار مترمربع تبلیغات شهری در 780 نقطه شهر به مناسبت روز قم 

خبر داد.
حضرت  ورود  سالروز  به  اشاره  با  گفت وگویی،  در  ذاکری  عباس 
اظهار  قم”  “روز  نام  روزبه  این  نامگذاری  و  قم  به  )س(  معصومه 
ظرفیت های  و  پتانسیل ها  معرفی  برای  قم  شهرداری  داشت: 
فرهنگی، اجتماعی،  علمی و اقتصادی قم مجموعه برنامه هایی از روز 

8 آبان تا 23 آبان در سطح شهر برگزار می کند.
وی از اجرای تبلیغات محیطی در سطح شهر برای گرامیداشت این 
روز خبر داد و گفت: اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری 
به  شهرداری  ورزشی  و  هنری  فرهنگی  سازمان  همکاری  با  قم 
مناسبت سالروز ورود پر خیروبرکت کریمه اهل بیت حضرت  فاطمه 
معصومه)س( و روز قم اقدام به اکران بیش از 3 هزار مترمربع بنر 

نموده است.

رئیس اداره تبلیغات و تشریفات شهرداری قم خبرداد:

اکران 3۰۰۰ مترمربع تبلیغات شهری به مناسبت “روز قم”


